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Stari vrh - Turistično društvo 
Stari vrh bo na prireditvenem 
prostoru na Grebljici v nedeljo, 
7. avgusta, pripravilo tradicio
nalno prireditev Dan oglarjev. 
Prireditev se bo začela ob 11. 
u r i , s prikazom pridobivanja 
oglja in delom oglarjev ob 12. uri 
in popoldansko zabavo. 

s t r a n 3 

BLEJSKA PODOBA RAJA: 
Z DVIGALOM NA GRAD 

stran 4 

JE JUTRIŠNJA POTREBA 
DANES RES RAZKOŠJE 

/ O l j u b l j a n s k a b a n k a 
T e m e l j n a b a n k a G o r e n j s k e 
Kranj 

So n a G o r e n j s k e m še hiše brez vode i n e lek t r ike 
Teorija (urbanih sociologov), da skrb občin

skih uprav za naselja in tamkajšnje prebivalce 
upada v sorazmerju z oddaljenostjo od središ
ča, se v praksi potrjuje tudi na Gorenjskem. Le 
kako naj si namreč razlagamo, da predvsem 
podeželske krajevne skupnosti rešujejo kraje
vne probleme (ceste, vodovod, telefonsko 
omrežje, avtobusna postajališča) s samopri
spevkom in da le na podeželju, predvsem v 
manjših, hribovskih in odročnih naseljih veli
ko naredijo z udarniškim delom, s prispevki v 
denarju in materialu...? Ko je vasica Meja sre
di Sorskega polja na meji med kranjsko in lju
bljansko občino Šiška šele pred nekaj leti do
bila vodovod, smo se začudeni spraševali; »Je 
mogoče, da so še v osemdesetih letih na Go
renjskem vasi in zaselki, ki so brez vode (iz vo
dovodnega omrežja)?« Občinski možje so se tr
kali po prsih, ko je pred par leti ena od doma
čij na Jezerskem dobila elektriko, namesto da 
bi zardevali od sramu in se opravičevali, češ 
»žal nam je, da tega niso storili že vaši pred
hodniki«. V marsikateri višjeležeči (ali od ro
čne jš i) vasi in kmetiji na Gorenjskem že ob 
krajši suši zmanjka vode in jo morajo voziti iz 
doline, voditi živino k oddaljenim studencem 
in se spet zazreti v že opuščene vodnjake, pa 
čeprav je, kot pravijo stari ljudje, na Gorenj
skem voda pod vsakim kamnom. Ne povsem 
dobesedno, sicer pa! 

Ko sem že pred časom hodil po vaseh pod 
Krvavcem, mi je eden od domačinov dejal: 
»Vsak župan bi moral najprej pogledati, če je v 
občini še katera domačija brez vode ali elektri
ke.« Stoodstotno se strinjam z njim: voda in 
elektrika, dostop do domačije z avtomobilom 
(zadnje čase tudi telefon) so najosnovnejši po
goji za človeka vredno življenje, za tiste, ki še 
nikoli niso občutili »suhih pip« in brlivk, sicer 
nekaj samoumevnega, za ostale problem šte
vilka ena. Problem, ob katerem tudi občinski 
možje ne bi smeli ostati hladnokrvni, že zato 
ne, ker so voda, elektrika in dostopne ceste 
največkrat problem na območjih, za katera 
smo na papirju zapisali, da so pomembna za 
splošni ljudski odpor in za ohranjanje naravne 
prvobitnosti. V praksi jih, žal, često zanemar
jamo ali jim posvečamo premalo pozornosti. 

In dokler zadnje hiše ne priključimo v elek
trično omrežja, poslednjemu zaselku in gospo
dinjstvu ne zagotovimo trajne oskrbe z vodo 
(tudi ob krajšem sušnem obdobju) in sleherne
mu »hribovcu« ne omogočimo dostopa do do
mačije z avtom, toliko časa nehajmo poudarja
ti razvitost in družbeni standard ljudi, se slepi
ti s povprečji, za katerimi se skrivajo na videz 
drobni, sicer pa veliki problemi, prirejati drage 
manifestacije in praznične požrtije, iz mestnih 
težavic delati velike probleme... 

C. Zaplotnik 

Spomeniki prvoborcem in revo
lucionarjem - Po triinštiridese-
tih letih življenja v svobodi so 
na Jesenicah odkrili kipe petih 
jeseniških borcev in revolucio
narjev, v spominskem parku na 
Plavžu. Pripravili so kulturni 
program, govorila sta Jože Bo
hinc, sekretar republiškega od
bora Zveze združenj borcev 
NOV in predstavnik Zveze koro
ških partizanov. - Foto: D. Sedej 

Po divji zimi boljše nadaljevanje Slovesna otvoritev novih prostorov v Naklem 

Kranj, 29. julija - Podatki, ki so jih zbrali v Upravi za notranje 
Zadeve Kranj, kažejo, da je bila prometna varnost na gorenjskih ce
stah v letošnjem prvem polletju v primerjavi z lanskim kljub gostej
šemu prometu (poraba goriva se je povečala za 15 do 18 odstotkov) 
boljša. Število prometnih nesreč, v katerih so bili mrtvi in poškodo
vani, je bilo manjše skoraj za desetino in se je zmanjšalo v vseh ob
činah, razen v škofjeloški. 

Ker je bilo manj nesreč, so bi
le tudi (skupne) posledice milej
še: cesto so terjale 27 človeških 
življenj, sedem manj kot v lan
skem prvem polletju, težje po
škodovanih je bilo 147 ali 17 od
stotkov več, lažje poškodovanih 
Pa 149 ali 30 odstotkov manj. 
Mrtvih je bilo manj v vseh obči
nah z izjemo radovljiške, v trži-
ski občini pa v prvih šestih me
secih sploh niso beležili nobene-
Ba smrtnega primera. Vozniki 
Motornih koles, pešci in trakto-
r i s t i so letos povzročili polovico 
^anj nesreč kot lani, precej več 
P a so j ih vozniki avtobusov in 
Kolesarji. Med vzroki za nesreče 

je še vedno na prvem mestu ne
primerna hitrost, vendar pa je 
bilo letos še enkrat več nesreč 
kot lani zaradi nepravilnega 
prehitevanja. Pri 74 nesrečah od 
skupno 221, pri katerih so bili 
mrtvi in poškodovani, je bil tako 
ali drugače »prisoten« alkohol. 
Največ hudih nesreč je bilo na 
odseku hitre ceste Kranj-Zahod 
- Naklo ter na cestah Kranj - La-
hovče, Kranj - Žabnica in Gozd 
Martuljek - Kranjska gora. Za 
odsek Kranj - Zahod - Naklo, 
kjer je v letošnjem prvem polle
tju umrlo šest ljudi, lani le dva 
(na odseku od Kranj - Zahod do 
cestninske postaje Torovo pa 

noben), se je še enkrat izkazalo, 
da so se načrtovalci glede na ve
liko gostoto prometa na tem de
lu zmotili in da bi morali tudi tu 
zgraditi avtomobilsko cesto z 
medsebojno ločenima pasovo
ma. 

1 Ko v UNZ Kranj ocenjujejo 
prometno varnost v prvem polle
tju, ugotavljajo, da je k boljši 
varnosti razen preventivnih ak
cij veliko prispeval poostren 
nadzor. Podatki so dovolj zgo
vorni: za volanom (in krmilom) 
so odkrili 1948 vinjenih vozni
kov ali dobro polovico več kot la
ni, odvzeli so 1572 vozniških do
voljenj ali za četrtino več, na iz
redni tehnični pregled so napoti
li 15 odstotkov več vozil kot lani, 
1005 voznikom so zaradi tehni
čno nepopolnega vozila prepove
dali nadaljnjo vožnjo (lani le 
417), izrekli pa so tudi 7384 več 
denarnih kazni. c Z a p l o t n i k 

Merkur za zgled, kako iz krize 
Kranj, 1. avgusta - Poleg današnje svečane otvoritve nove osnovne šole, popoldne, na Planini je bil ned
vomno osrednji praznični dogodek v občini v petek, 29. julija, otvoritev visokoregalnega skladišča in po
slovnih prostorov Merkurja v Naklem. Kolektivu in tudi prebivalcem občine je za uspehe in praznik če
stital podpredsednik republiškega izvršnega sveta Janez Bohorič. 

Na slovesni otvoritvi, ki so se 
je udeležili predstavniki gospo
darskega in družbenopolitične
ga življenja in številni poslovni 
partnerji Merkurja, je Janez Bo
horič v govoru med drugim še 
posebej poudaril, da je Merkur 
Kranj ena tistih delovnih orga-
niazcij, ki vliva optimizem in 
prepričuje, da nas le kakovost 
gospodarjenja lahko pripelje iz 
sedanje gospodarske in družbe
ne krize. 

Z izgradnjo visoko regalnih 

skladišč in poslovnih prostorov 
v Naklem je kolektiv Merkurja 
uresničil cilj, k i si ga je na inve
sticijskem področju zadal za to 
srednjeročno obdobje, je pouda
ril glavni direktor Merkurja, Ja
kob Piskernik. Tako je danes 
Merkur po številu zaposlenih 
med tovrstnimi specializiranimi 
trgovinami na šestem mestu v 
Jugoslaviji, po ekonomskih po
kazateljih pa celo tik pod vr
hom. 

Čeprav pogoji za delovanje tr

govine trenutno še vedno niso 
usklajeni s tržno naravnanostjo, 
nasploh pa je bila za trgovino 
značilna dosledna ^zapostavlje
nost, je Merkur prav s simboli
čno trdoživostjo in učinkovitim 
poslovanjem, dosegal in prese
gal rezultate, danes pa je po
memben povezovalec velikih 
proizvajalcev s potrošniki. Celo 
več, postal je pravi servis drob
nemu gospodarstvu, ki popra
vlja vtis, da za razvitim svetom 
močno zaostajamo. 

A. Ž. 

K a j bo s fanti? 
Gornje vprašanje si je postavil prenekateri demokratično 
usmerjen prebivalec tako Slovenije kot Jugoslavije. Čeprav se 
je »proces« navidezno malo umaknil v ozadje, še vedno raz
burja tudi gorenjsko javnost. 

Gorenjska se je v celotno 
dogajanje vključila tako kot 
je zanjo v bistvu že kar tradi
cionalno - počasi in z veliko 
mero opreznosti ter rezerve. 
Misel bi veljalo pripisati vla
dajoči politiki, na kar nas 
predvsem napeljujejo izjave 
Posameznih najodgovornej
ših predstavnikov DPO-jev. 
Nikomur ni bilo prav povše-
ei, da bi se o »procesu« tudi v 
domači regiji na javen način 
prav na veliko razpravljalo, 
vendar so se ljudje, kljub iz-
iavam Drei omenjenih, da ni 

zaslediti kakšnega posebne
ga razburjenja med občani, o 
tem dosti pogovarjali in ugi
bali o ozadjih ter končnem 
izidu celotne zadeve. 

Mogoče je najbolj zgovo
ren dokaz potrditve, da se tu
di Gorenjci odzivajo na aktu
alne družbene dogodke mi
ting, ki ga je pripravilo ured
ništvo kranjskega mladin
skega glasila Naprej v Pre
šernovem gledališču. Množi
ca ljudi, k i je povsem prese
netila tudi same organizator
je, je s svojo pristojnostjo po

trdila nestrinjanje s »proce
som« in izkazala visoko stop
njo državne zavesti. 

Ob tem bi veljalo omeniti 
vsaj še dva dogodka. Prvi je 
akcija škofjeloških študen
tov, k i so se zogranizirali in 
pomagali hčerkam Ivana 
Borštnerja pri učenju ter 
druga prireditev v znak pro
testa proti dogodkom proce
sa, k i so ga pripravili mladi 
iz osnovne organizacije 
Z S M S Ziri-Selo. 

Vsi trije gornji podatki 
imajo enak skupni imenoval-
cec - mladi so se uspeli akti
vno z vidnim obrazom vklju
čiti v spreminjanje zaplete
nih družbenih razmer v kate
re so priklicali tudi starejše 
ter skupaj z njimi odtisnili 
pečat, recimo mu gorenjske-
ga aktivizma. y i n e B e š t e r 

Otvoritev 
Idriarta 
Bled, 2. avgusta - Danes, v 
torek, 2. avgusta, bo ob 16.30 
na Blejskem gradu slavno
stna otvoritev Festivala Idri-
art, k i bo v prihodnjem tednu 
skozi svoj program obisko
valcem predstavil celo vrsto 
kvalitetnih koncertov, teča
jev in predavanj. Več na kul
turni strani. 

V. B. 

Visokoregalno skladišče ima prek 14.500 kvadatnih metrov uporabne 
površine in je opremljeno z najsodobnejšo transportno mehanizacijo 

Foto: F. Perdan 
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V okviru občinskega prazni
ka Kranja so kolesarski de
lavci Save iz Kranja pripra
vili dvodnevni mednarodni 
kolesarski praznik. Treh ko
lesarskih tekmovanj v soboto 
in nedeljo si je ogledalo okoli 
20.000 ljubiteljev kolesarske
ga športa. Na najtežji etapni 
enodnevni kolesarski med
narodni dirki je pri članih 
slavil Novomeščan Sandi Pa
pež. Vse o teh kolesarskih 
dirkah na športni strani. 

^ D . H.) - Foto: F. Perdan 
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TOMAŽ GERDINA 

ZUNANJEPOLITIČNI KOMENTAR 

Obisk po enaindvajsetih letih 
Po enaindvajsetih letih je v Sovjetsko zvezo dopotovala prva 

uradna izraelska delegacija. V SZ poudarjajo, da je to zgolj tehni
čna delegacija, katere naloga naj bi bila pregled poslopja nekda
njega izraelskega veleposlaništva v SZ in seznanitev s postopki, ki 
j ih pri zastopanju izraelskih interesov v SZ uporablja nizozemska 
konzularna služba. 

Na drugi strani Izraelci trdijo, da je to prvi korak do ponovne 
normalizacije odnosov med dvema državama. Židovska delegacija 
je dobila dovoljenje za dvomesečno bivanje v SZ, številni pa napo
vedujejo podaljšanje teh dovoljenj. Ob tem je največkrat slišati 
primerjavo, da je sovjetska delegacija v Izraelu prav tako dobila 
dovoljenje za nekajmesečno bivanje v židovski državi, pa je tam še 
zdaj (prispela je pred enim letom). Tudi sovjetska delegacija je pri
šla pod krinko pregleda lastnine ruske pravoslavne cerkve v Izrae
lu. 

- i ~ j „ . — - ̂  • rjiimiim 
je prva naloga izraelske delegacije skrb za to, da bi čimveč sovjet
skih zidov dobilo dovoljenje za odselitev iz SZ. Druga naloga pa je, 
da bi ustvarili mehanizme, da bi tisti, ki zapustijo SZ, dejansko 
prišli v Izrael, in ne drugam, na primer v ZDA, kamor zdaj odide 
večina. 

Izraelska vlada zahteva, da bi sovjetski židovski emigranti 
morali priti prek Bukarešte v Izrael in ne kot sedaj, ko so na Duna
ju zaprosili za politični azil v ZDA. 

V nekaterih izraelskih časopisih je pisalo, naj bi Romunija za 
vsakega sovjetskega zida, ki bi prek Bukarešte prišel v Izrael, do
bila 80.000 dolarjev (do zdaj 50.000), kar je izraelska vlada sicer za
nikala. Prav tako naj bi Romuni za uspešno posredovanje dobili 
nekaj trgovinskih ugodnosti. 

Torej, židje bi radi popravili demografsko strukturo Izraela 
predvsem z množičnejšim doseljevanjem sovjetskih Židov. Vendar 
bi bilo težko pričakovati, da bi bil Izrael privlačen za emigrante, 
saj se nihče z veseljem ne naseli nekje, kjer nikoli ne veš, kdaj ti 
bo za hrbtom razneslo bombo ali kdaj boš dobil kamen v glavo. Pa 
tudi gospodarske razmere, delno oslabljene zaradi dolgotrajnega 
polvojnega stanja, so gotovo manj privlačne kot tiste v ZDA. 

Zato bi bilo za židovsko državo verjetno tudi v pogledu demo
grafije in doseljevanja zidov iz SZ mnogo učinkoviteje, če bi vsaj 
poskusili urediti odnose s Palestinci. Ozračje miru in stabilnosti bi 
gotovo pripeljalo več novih doseljencev kot pa vladni ukrepi, ki di
šijo po izsiljevanju in omejevanju svobodne odločitve. Sploh pa je 
tako v židovski državi kot pri potencialnih Izraelcih čutiti strah, 
saj so se vse okoliške, Izraelu sovražne arabske države in Iran, že 
oborožile z izstrelki, ki prav lahko dosežejo katerikoli izraelski cilj. 
Se bolj se je strah razpasel po napovedovanem miru v Zalivu, saj 
se Izraelci bojijo, da bi se utegnile do zdaj prezaposlene puške obr
niti proti njim. 

Skratka, normalizacija odnosov med Izraelom in okoliškimi 
državami bi v vsakem pogledu koristila vsem vpletenim na Bliž
njem vzhodu, o motivih, zakaj tega večina noče slišati, pa je bilo 
napisanega že veliko. In gotovo še bo. 

B i l i smo v hribih - Ravno prav velika skupinica, 21 pohodnikov, se 
nas je našlo na Bledu v soboto, da smo se skupaj podali proti Zatr-
niku in Stari Pokljuki. Prijeten dan je bi l . Ni bil prevroč, hoja prej 
sprehajalna kot naporna. Do Figovca smo se najprej podali, kjer je 
bila med vojno kurirska karavla G-6, od tu pa smo se spustili na
ravnost v Pokljuško sotesko, se sprehodili po njenih galerijah, po
tem pa jo mahnili v dolino, v Krnico, od tu pa na Kuhovnico, od 
koder je čudovit razgled na Blejsko jezero in vso Gorenjsko. Da 
nismo trpeli žeje, je poskrble naš bralec Peter Žemva, Figove z 
Bleda, ki se je s pijačo potrudil prav do nas na Pokljuko in nas po
tem z njo pričakal še doma na Bledu. Preživeli smo res lep dan. 20. 
avgusta pa gremo na Vršič. Saj boste šli z nami, kajne!? - Foto: D. 
Dolenc 

' o I M S E G L A S 
Ob 35-letnici izhajanja je kolektiv Gorenjskega glasa prejel red 
zaslug za narod s srebrno zvezdo 

Ustanoviteljice Gorenjskega glasa so občinske konference S Z D L 
Jesenice, Kranja, Radovljice, Škofje Loke in Tržiča 

Izdaja časopisno podjetje Glas Kranj, tiska Ljudska pravica Lju
bljana 

Predsednik časopisnega sveta: Boris Bavdek 

Gorenjski glas urejamo in pišemo: Štefan 2argi (glavni urednik in direktor), 
Leopoldina Bogataj (odgovorna urednica), Jože Košnjek (notranja politika, 
šport), Marija Volčjak (gospodarstvo, Kranj), Andrej Zalar (gorenjski kraji 
in ljudje, komunalne dejavnosti), Lea Mencinger (kultura), Helena Jelov-
čan (izobraževanje, iz šolskih klopi, Škofja Loka), Cveto Zaplotnik (kmetij
stvo, kronika, Radovljica), Darinka Sedej (razvedrilo, Jesenice), Danica Do
lenc (tradicije NOB, naši kraji, za dom in družino), Stojan Saje (družbene 
organizacije in društva, SLO in DS, ekologija), Danica Zavrl-Žlebir (social
na politika), Dušan Humer (šport), Vilma Stanovnik (Tržič, turizem), Vine 
Bešter (mladina, kultura), Franc Perdar in Gorazd Sinik (fotografija), Igor 
Pokora (oblikovanje), Nada Prevc in Uroš Bizjak (tehnično urejanje) in 
Marjeta Vozlič (lektoriranje). 

Akontacija naročnine za 2. polletje 24.000 din 

Naslov uredništva in uprave: Kranj, Moše Pijadeja 1 — Tekoči ra-
ču n pri S D K 51500-603-31999 — Telefoni: direktor in glavni ured
nik 28-463, novinarji in odgovorna urednica 21-860 in 21-835, eko
nomska propaganda 23-987, računovodstvo, naročnine 28-463, ma
li oglasi 27-960. 
Časopis je oproščen prometnega davka po pristojnem mnenju 421-1/72. 

Novinarji z Janšo, Tasićem in Zavrlom 

P r e t e p a l i n a s n i s o . . . 
Ljubljana, 28. junija - Množica domačih in tujih novinarjev se je 
zbrala v Klubu delegatov na tiskovni konferenci z obtoženimi, k i jo 
je pripravil Odbor za varstvo človekovih pravic. Najprej minuta 
molka v znamenje protesta zaradi izrečene sodbe. 

Uvodoma je voditelj konferen- potrebno, kajti obstojajo tudi 
ce Igor Bavčar protestiral proti 
pisanju dela jugoslovanskega ti
ska o sredini manifestaciji pred 
sodiščem, s katerim so hoteli 
umetno razdvojiti obtožene in 
povedal, da bo tiskovna konfe
renca potekala v slovenskem je
ziku, tuji novinarji se bodo tako 
morali znajti brez prevajalca. 

Vsa trojica je potem dobro uro 
in pol odgovarjala na najrazli
čnejša novinarska vprašanja 
(i->Grs črisr po posvetu s s ve j i m 
zagovornikom ni bil prisoten), 
začenši s tem, kako so ravnali z 
njimi v zaporu. J a n š a in Tasič 
sta povedala, da ju v zaporu si
cer niso tepli, čeprav so nekateri 
po Tasičevih besedah kazali do
ločene težnje k temu, J a n š a pa 
je dodal, da pretepanje ni bilo 

drugi, veliko hujši načini (izola
cija v samici, predvsem pa obču
tek popolne brezpravnosti, saj 
so bile vse pritožbe takoj zavr
njene, nekaterih po Janševih be
sedah očitno tudi prebrali niso). 

O vsem, kar se je dogajalo zu
naj, priprti niso vedeli, le kak
šen košček je prišel do njih po 
zaslugi nekaterih vojakov, k i so 
jih pazili, kajti, kot je rekel Da
vid, so bili nekateri med njimi 
prijazni in so pravzaprav samo 
čakali konec služenja vojaškega 
roka, J anša pa ga je dopolnil, da 
so bili oficirji praviloma prijaz
nejši in bolj človeški, čim nižji 
čin so imeli. 

Janez je predstavil svoj dan v 
zaporu, ki se je pričel po osmih 
urah ležanja z vstajanjem ob pol 

Odkrili spomenik petim borcem in revolucio
narjem • 

O m a l o v a ž e v a n j e slovenskega 

jez ika s labi m o č k o r o š k i h 

Slovencev 
Jesenice, 1. avgusta - Minulo soboto so v spominskem parku na 

Plavžu odkri l i spomenik petim borcem in revolucionarjem. Pred
stavnik Zveze koroških partizanov: «Sodni proces v Ljubljani, k i je 
potekal v srbohrvaškem jeziku, je spravil v neprijetni položaj vse 
Slovence, k i živijo na Koroškem. 

Ob letošnjem občinskem praz
niku so v spominskem parku na 
Plavžu slovesno odkrili spome
nik, kipe petih jeseniških ne
kdanjih borcev, aktivistov in re
volucionarjev: Jožeta Gregorči
ča - Gorenjca, Matija Verdnika 
- Tomaža, Andreja Zvana - Bo
risa, Antona Dežmana -Tončka 
in jeseniškega revolucionarja in 
delavskega pisatelja Toneta Ču-
farja. 

Ob kulturnem programu, k i so 
ga pripravili ženski pevski zbor 
Milko Škoberne z Jesenic, pihal
ni orkester jeseniških železar-
jev in recitatorji amaterskega 
gledališča Tone Čufar, je naj
prej spregovoril predsednik 
gradbenega odbora za izgradnjo 
spomenika Franc Konbelj - Slo
venko. Med drugim je dejal, da 
so za spomenik prispevale šte
vilne delovne in druge organiza-

Ana Dillacher iz Beljaka, še
sta Jožeta Gregorčiča - Go
renjca, se je udeležila spo
minske svečanosti na Jeseni
cah. Dejala je: »Stara sem 92 
let, živim pa v Beljaku, s svo
jo družino. Pokojnega brata 
Jožeta se dobro spominjam 
kot se spominjam obeh dru
gih dveh bratov, ki sta tudi 
padla za svobodo. Vesela in 
zadovoljna sem, da so se Jo
žeta na Jesenicah tako lepo 
spomnili in mu postavili spo
minsko obeležje.« Foto: D.Se-
dej 

niški delavski pisatelj: Jože Gre
gorčič - Gorenje je kot španski 
borec prinesel svoje izkušnje 
med gorenjske partizane, bil ko
mandant Cankarjevega bataljo
na in skupaj z Žagarjem vodil 
bitko v Dražgošah. Padel je sep
tembra leta 1942 na Lipniški 
planini. 

Matija Verdnik - Tomaž je bil 
zaveden skojevec, se leta 1941 
vključil v partizane, sodeloval v 
bitki na Stolu, organiziral odpor 
proti okupatorju na rodnem Ko
roškem; Andrej Žvan -Boris pa 
je v narodnoosvobodilni boj 
vključil številne domačine, bil 
komandant Gorenjskega odreda 
in padel na pragu svobode. Dru
žina Žvan je za svobodo žrtvova
la pet življenj. Anton Dežman -
Tonček pa se je kot partizan mi-
traljezec neustrašno izkazal pri 
Bičkovi skali v Dražgošah, v 
partizanske vrste pa se je vklju
čil že julija 1941. 

Predstavnik Zveze koroških 
partizanov je predvsem govoril 
o zanikanju osnovnih človeških 
pravic v Ljubljani, sa je proces v 
srbohrvaškem jeziku pred voja
škim sodiščem v Ljubljani spra
vil v skrajno neprijetni položaj 
vse Slovence, ki živijo na Koro
škem. »Vsak dan se moramo bo
riti za slovenski jezik, «je dejal, 
»pri tem pa potrebujemo vso po
moč slovenskega naroda v mati
čni domovini. Omalovaževanje 
slovenščine pa hudo slabi moč 
koroških Slovencev. Zato naj bo 
ta spomenik opomin mladi ge
neraciji, da se mora povsod bo
riti za enakopravnost in svobo
do slovenskega naroda...« 

D. Sedej 

šestih, nato sedenje na stolu 
brez naslonjala (postelja je bila 
tedaj »nedotakljiva «, razen ene 
ure popoldan), vse to seveda, če 
nisi bil na zasliiševanju, k i po 
zakonu lahko traja do 16 ur v 
enem dnevu. 

Na vprašanje o gladovni stav
ki je Janša odgovoril, da še zda
leč ni bila edina v zaporu, ter da 
se je takrat prvič počutil močne
ga, da lahko tudi sam na kaj 

vpliva. Ob tem je posebej op* 
ri l na nekega priprtega Albai* 
ki ima očitno tuberkulozo io' 
niso hoteli sprejeti v voj8* 
bolnico. 

Sodbe j im še niso vročili, V "j 
ku petnajst dni po vročitvi ifl* 
možnost za pritožbo na v i š j e ' 
jaško sodišče, kjer pa po Jan?* 
vih besedah lahko pričakuF 
samo višje kazni. 
Vine Bešter Foto: * P e ^ 
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renče Z S M S navadno čas počitka, krajšega odmora, ki je I 
zadnjem času, odkar ni več dobiti brigadirjev, še toliko popo'' 
nejši. 

Pa vendar si dovolimo in najodgovornejše gorenjske ml*' 
dince spomnimo na nekaj podrobnosti. 

Najprej seveda velja opomniti na delo Medobčinskega 
sveta Z S M S za Gorenjsko. Zadnji, še vedno aktualni predsed' 
nik iz O K Z S M S Radovljica svoje naloge očitno ni dokončno 
opravil, kajti po dogovoru bi moral že lep čas vlogo gorenjske 
ga koordinatorja opravljati nekdo iz O K Z S M S Skofja Lok* 
T i so si dvakrat sicer že prizadevali, da bi izpeljali volitve-
vendar nikoli niso uspeli zagotoviti potrebne sklepčnosti dele-

gatov iz posameznih občin. 
Vsem tem postavljamo ob bok učinkovitost in resnično 

povezanost, ki nista nič kaj spodbudni. Vse preveč akcij je z* 
spolzelo skozi roke, ki bi lahko postavile mlade v naši regiji ^ 
povsem drugačno luč. Čeravno se včasih zdi, da vloga M 
Z S M S za Gorenjsko ni najbolje opredeljena, velja vendar i* 
preteklih izkušenj reči, da tega organa ob pravilnemu delu ni' 
kakor ne gre zanemarjati. Del tega se je mogoče najlepše p°" 
kazalo ob startu zadnje štafete mladosti. 

Pričujoči zapis seveda nikakor ne spodbuja ponovne obU' 
ditve zamisli o profesionalnem mladincu na funkciji predsed; 
nika M S ZSMS, marveč želi dati spodbudo po prepotrebnosti 
koordinacije nekaterih za Gorenjsko aktualnih akcij. Prihaja 
namreč vroča (politična) jesen! Vine Beštef 
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Sestanek predstavnikov 
turistične zveze 

jeseniške občinsk* j 

Turistični delavci o | 
porabi takse 

Kranjska gora, 1. avgusta - Predstavniki Turističnih društev f 
seniške občine so spregovorili o porabi turistične takse povsem <'rT. 
gače kot je bilo poročilo jeseniškega izvršnega sveta. Minimalni^., 
terialni stroški in le 14 odstotkov takse za majhne osebne dohoda 
zaposlenih v turističnih društvih. Srečanje gorenjskih turistični" 
delavcev bo letos 10. septembra v Kranjski gori. 

Na sestanku občinske turistične zveze v Kranjski gori, kjer 
bili predstavniki Turističnih društev jeseniške občine, so P1"*^0^ 
ostro protestirali proti poročilu, ki ga je obravnaval izvršni svet je** 
niške občine o zbiranju in namenski porabi turistične takse. TuriS? 
čna taksa, so menili, mora večinoma ostati v kraju, obenem pa W 
ni resničen podatek, da se turistična taksa namenja za material11 

stroške in osebne dohodke zaposlenih v Turističnih društvih. 
35 odstotkov vse turistične takse, ki se zbere, se namenja za 

plačilo kredita žičnic Gorenjke, ki so s tem denarjem deloma zg r a ^, 
le poligon na Podkorenu. Gorenjki so predlagali, naj kredit čimp^ 
odplača, kajti obresti so vedno večje in je zato nesmotrtio, da se 
dit toliko časa odplačuje. Na sestanku so bili predstavniki Turi* 
čnega društva Kranjska gora proti predlogu, da bi se del turisti^, 
takse, k i se zdaj zbira in ostaja v društvu, nakazoval na račun 
ne. Po dogovoru se ta del takse lahko obdrži, saj je nesmiselno, da 
pošiljali denar zdaj na občino zdaj spet na Turistično društvo j 
povrh vsega še plačevali dvakratno bančno provizijo. • 

Turistično društvo Kranjska gora samo, zbira takso in ima Pv 
pravljenih 600 pogodb, po katerih zasebniki, počitniški domovi 1 

lastniki vikendov plačujejo takso. Delo Turističnega društva 
Kranjski gori je zato hvale vredno, kajti drugje takse še vedno t 
plačujejo, denar ostaja na cesti. Denimo: v Mojstrani je od 50 dor 
vikendov, katerih lastniki pa takse ne plačujejo, medtem ko Turi* 0 

čnemu društvu za svojo dejavnost primanjkuje denarja. 
Predstavniki kranjskogorskega Turističnega društva so tudi p 

jasnili, da v društvu nikakor nimajo »visokih materialnih stroško*' 
11 ki naj bi j ih kri l i s takso. Materialni stroški nastajajo večinoma 

zaradi administracije za Pokal Vitranc in Tek treh dežel medtem 
gre za osebne dohodke le 14 odstotkov takse. Povprečni osebni dob. 
dek na zaposlenega v Turist ičnem društvu pa je znašal lani 290.™ 
dinarjev. ^ 

Na sestanku so menili, da turistična društva ne morejo dob'; 
delati brez - domala vsakršnih finančnih sredstev, saj je društv 0 ^ 
zakon pred leti prepovedal, da se ukvarjajo z gospodarsko dej a 

nostjo. Le Turistično društvo Lesce »se ni dalo« - danes je prav zaf 
di njihove vztrajnosti Šobec svetovnoznani kamp. Spregovorili so^ 
di o odstopu Jožeta Borštnarja, predsedika Turističnega druš** 
Kranjska gora in menili, da bi jeseniški izvršni svet moral upošte^. 
ti tudi mnenje občinske turistične zveze, ko kadruje predstavni" 
turizma v izvršni svet. . l 

Na sestanku so sklenili, da bo srečanje gorenjskih turističn' 
delavcev 10. septembra letos, gostitelj pa bo H T P Gorenjka-TO^; 
Hoteli Kranjska gora. D. Sedd 

cije ter izvršni svet jeseniške ob
čine, s tem spomenikom pa so se 
Jeseničani oddolžili spominu na 
borce in aktiviste jeseniškega 
okrožja. 

V daljšem nagovoru je Jože 
Božič, sekretar republiškega od
bora Zveze združenj borcev 
NOV orisal življenjsko in revolu
cionarno pot petih borcev. Tone 
Čufar je bil vedno zaveden jese-

Priznavalnine ne sledijo življenjskim stroškom 
Radovljica, 29. julija - V 

radovljiški občini je 281 voja
ških invalidov in družin pad
lih borcev NOV; ki so po 
zveznem zakonu upravičeni 
do varstvenih oblik - invalid
nine, dodatka za postrežbo in 
tujo pomoč, ortopedskega do
datka, klimatskega zdravlje
nja, družinske invalidnine... 

Invalidnina je odvisna od 
stopnje invalidnosti, do orto
pedskega dodatka so opravi
čeni tisti, pri katerih gre za 
hujše okvare organizma do 
dodatka za postrežbo in tujo 
pomoč le najtežji invalidi. 

Pomembna pravica je inva
lidski dodatek kot družbena 
pomoč tistim, ki se v celoti 
ali pretežno preživljajo z in
validskimi prejemki. Polni 
dodatek je enak najnižji po
kojnini za polno pokojninsko 
dobo, ki jo določi Skupnost 
pokojninsko-invalidskega za
varovanja Slovenije. V rado
vljiški občini so lani to obliko 
pomoči prejemali 103, pora
bljeno so bili 103 milijoni di
narjev, na klimatskem zdra
vljenju pa je bio devetnajst 
invalidov. Sredstva za vse to 
se zagotavljajo iz zveznega 
proračuna. 

V radovljiški občini je v 

minulem letu prejemalo stal' 
no priznavalnino 245 udele" 
žencev NOV oz. njihovih drtf' 
žinskih članov. Število se j c . 
povečalo, ker sta družbenf 
dogovor in odlok lani zarad1 

slabšanja življenjskega stan' 
darda in zdravstvenega sta' 
nja razširila krog upravičen' 
cev. Podatki kažejo, da P r l ' 
znavalnine ne ne sledijo r a ' 
sti življenjskih stroškov-
Zdravstveno stanje borcev se 
poslabšuje, za zdraviliški 
zdravljenje pa je več potreD 
kot denarja. ^ 
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Kako urediti Riklijev objekt in bližnje grajsko kopališče 

^ N O V I C E I N D O G O D I U ^ 3. S T R A N (^SmSflSSSSGLM 

B l e j s k a p o d o b a r a j a : z d v i g a l o m n a g r a d 
Bled, 29. julija - Ko so na Bledu načrtovali naložbe za sedanje srednjeročno obdobje m za 
čas do svetovnea veslaškega prvenstva, je turistično gospodarstvo še razpolagalo z dobršnim 

delom deviznega iztržka, ostanek dohodka je bil tudi zaradi prodaje deviz in »sticunge« pre
cejšen in je omogočal vlaganja v gostinsko-turistične in rekreacijske objekte. Spommmo se. 
na Bledu so v tistem času zgradili restavracijo in trgovino v kampu Zaka, P»*idek k ho|elu 
Knm, depandanso pri Jelovici... Ko so se s spremembo devizne zakonodaje razmere poslab 
saje, so se tudi blejski načrti, zapisani v knjigi »Program razvoja turizma na l B l e d o leta 
1990«, sesuli kot hiša iz kock. Izmed številnih načrtovanih 
re: Kompas je že zgradil hotel v Ribnem, Integralova hote a Park In Golf sta obnovila kavar 
n \ Park je nadzidal hotel še ze eno nadstropje, v gradnji je trgovska hisa « parkmsc, vse je 
Pripravljeno za začetek obnove in dograditve Festivalne dvorane, kot kaze, bo Kompas kma 
to s prenovo Riklijevega objekta ob jezeru zabrisal eno od (številnih) blejskih sramot... 

festivalna dvorana: jeseni začetek, spomladi že 
prireditve 

Kot je povedal Slavko Slovnik, direktor 
^TP-jevega tozda Turizem in rekreacija, so 
Jjejske turistične organizacije (Kompas, 
^TP , Integral)in organizacijski komite sve
tovnega veslaškega prvenstva julija podpi
sali samoupravni sporazum o obnovi dogra
ditvi Festivalne dvorane v kateri bo v času 
Prvenstva novinarsko središče, sicer pa jo 
D?do uporabljali za prirejanje kongresov, 
s lmpozijev in zahtevnejših prireditev. Ker 
gre za neke vrste arhitektonski spomenik, 
bodo ohranili njen zunanji izgled —»lice« bo 
ostalo nespremenjeno, le zadaj jo bodo pri-
Z 1dali. Z obnovo in dograditvijo ne bodo bi
stveno povečali njenih zmogljivosti, nalo
g a je potrebna predvsem za izboljšanje 
funkcionalnosti (ker je bila slabo izolirana, 
J° je bilo pozimi zelo težko ogreti). Z grad
njo naj bi začeli jeseni, maja prihodnje leto 
Pa naj bi bili v njej že prvi kongresi in dru
ge Prireditve. Naložba bo stala šest milijard 
dinarjev, pretežni del obveznosti je prevzelo 
turistično gospodarstvo, k i bo zagotovilo de
setino denarja, odplačevalo pa bo tudi naje-
^Posoji la 

Bo. fjgjjev objekt nadaljeval tradicijo? 
d a l ^ e ^ e Riklijev objekt že dlje časa propa-

>n delal sramoto Bledu, sta lastnik Kom

pas Jugoslavija in radovljiški komite za 
družbeni in prostorski razvoj občine leto 
pred svetovnim prvenstvom razpisala javni 
natečaj, s katerim sta želela dobiti stroko
vne odgovore na vprašanja, kako prostor 
med vilo Rog (sedež ZNP) in Festivalno dvo
rano, kjer so Riklijev objekt, čolnarna, graj
sko kopališče in vila Prešeren, najustrezne
je urediti in ga vključiti v turistično ponud
bo in podobo kraja, podreti ali obnoviti Ri 
klijev objekt, »locirati« na tem območju tudi 
prenočitvene zmogljivosti ali ne, kako ure
diti promet, kako zelene površine... Ocenje
valna komisija (predsednik Vinko Marolt iz 
Kompasa in namestnik predsednika Andrej 
Golčman, direktor Zavoda za planiranje in 
urejanje prostora) je prejela deset rešitev, 
izmed katerih po kakovosti izstopata »Podo
ba raja« avtorjev Marjana Debeljaka in 
Marka Mušiča iz Ljubljane in »Therme« Pe
tra Jemca z Bleda, nekaj dobrih rešitev pa 
predlagajo še Blaž Slapšak, Janko - Rožič, 
Igor Kalčič, Marjana Senčar in Marjan Be-
žan. 

»Podoba raja« vnaša na Bled nove reši
tve, promenado, ki bi povezala turistično 
območje od hotela Park do grajskega kopa
lišča in na katero bi se navezovala parkiriš
ča, vkopana v pobočje za osrednjim blej
skim parkom, novourejeni paviljon, »klub 
Rikli«, grajsko kopališče z zimskim baze
nom, mehanizirana povezava z gradom... 
Na vzhodnem delu grajskega kopališča bi 

zgradili pokrit bazen, KI bi omogočal pogled 
grajskega kopališča bi zgradili piokrit ba
zen, ki bi omogočal pogled na jezero, ob 
njem pa restavracijo s teraso, kavarno, re
kreacijsko dvorano: del kopališča pa bi bil 
še vedno namenjen poletnim aktivnostim. 
Riklijev objektbi preuredili v »klub Rikli«, 
v lokal najvišje kategorije, ki bi ohranil se
danjo zunanjo podobo. Avtorja »Podobe ra
ja« odklanjata kakršnokoli gradnjo preno
čitvenih zmogljivosti, urejata park z novoo-
blikovanim paviljonom, ohranjata pot za 
pešce okrog jezera brez arhitektonskih 
ovir, predvidevata mehaniziran dostop na 
grad s poševnim dvigalom, skritim v tunel
ski cevi... Komisija je njune rešitve ugodno 
ocenila, le za promenado meni, da je zasno-" 
vana preveč mestno in da ni povsem spre
jemljiva za zeleno jezersko obrežje. 

Tudi Peter Jemc z Bleda predvideva, da 
bi »natečajno območje« povezali z gradom z 
gondolo v tunelu, in predlaga, da bi Riklijev 
objekt obnovili za zdraviliški turizem in v 
restavracijo s posebno ponudbo, ob njem pa 
bi zgradili enako oblikovano stavbo, v kate
ri bi bilo 40 ležišč. Grajsko kopališče naj bi 
dobilo značaj zimsko-letnega kopališča s 
pokritim bazenom, ki naj bi bil zgrajen ta
ko, da bi lahko po potrebi odstranili »jezer
sko« steno. Še posebej poudarja ureditev 
parka in ploščadi za dostop na grajski hrib 
(ob njej pokrito parkirišče) ter prenovo pa
viljona v zdraviliškem parku. 

Natečajna komisija predlaga investitor
ju, Kompasu Jugoslavija, da pri prenovi Ri
klijevega objekta in urejanju okolice upo
števa rešitve Petra Jemca, izvršnemu svetu 
in strokovnim službam pa, da pri dopolnje
vanju planskih dokumentov in izvedbenih 
aktov proučijo rešitve, ki jih v »Podobi raja« 
predlagata Debeljak in Mušič. (Razstava 
natečajnih del je v hotelu Kompas na Bledu 
in bo odprta do 9. avgusta.) 

C. Zaplotnik 

Posl ovanje gorenjske banke v prvem polletju 

L e še t r e t j i n a p r i h r a n k o v v d i n a r j i h 
KranJ o« . ... _ . . . . . . . . . ™ ,. . " i . k e Qo ^ Julija . Za poslovanje Ljubljanske banke - Temeljne ban-
večjj d t f t | n - S l c e v letošnjem prvem polletju je značilno, da je morala 
bJfVid denarja kot lani pridobiti z zadolževanjem, ker je zaradi 
c/j nostnih težav gospodarstvu upadel delež sredstev iz organiza-
k e

 t u d i občani so realno za 2,2 odstotka zmanjšali svoje prihran-
Dol 

2ararf?° r ° Č , n . a y e z a v a denarja 
obr m z k l h i n nestanovitnih 

restnih mer za organizacije ni bil a zanimiva, zato se je delež 
sredstev zmanjšal kar za tri teh 

četrtine. Podobno je bilo s pri
hranki: osebni dohodki so se v 
Prvih petih letošnjih mesecih re-
a l no znižali za 5,8 odstotka pa 
tudi obrestne mere, k i so se obli
kovale po »zamrznjenih« cenah 
n a drobno, niso bile privlačne. 
Medtem ko so ob koncu leta 
la.86 dinarska sredstva predsta
vljala še polovico vseh občano-
2Š P r i h yankov v banki, do ob 

^stoike - n J e g a l e t a l e Š e 3 2 
p o v i c i letoši 

c °v. Dinarsko varčevanje 

se je torej še zmanjšalo (na ro
vaš deviznega), povečale so se le 
nenamensko vezane vloge za 
čas do enega leta in še to pred
vsem enomesečni depoziti. Sred
stva za komunalno-stanovanj-
sko gradnjo so realno upadla za 
7.2 odstotka, kar je predvsem 
posledica zelo slabih posojilnih 
pogojev, saj se delež obrokov 
stanovanjskih posojil v osebnih 
dohodkih povečuje hitreje kot 
osebni dohodki. Občani so v pr
vem polletju prodali banki za 
525 tisoč dolarjev deviz, banka 
pa j im je za to odobrila skoraj za 
2.3 milijarde dinarjev stanovanj
skih posojil. 

Ker so zaradi likvidnostnih te
žav predvsem v gospodarstvu iz
padla precejšnja sredstva orga
nizacij in tudi iz primarne emisi
je, je banka reševala težave z 
najemanjem likvidnostnih poso
j i l , pogosteje kot lani v prvem 
polletju pa je tudi uporabljala 
sredstva rezervnega sklada in 
denar iz obveznih rezerv. L i 
kvidnostne težave so bile naj
večje v prvem četrtletju, kasne
je se je stanje postopoma izbolj
ševalo, ves čas pa je bila banka 
kreditno spjsobna. V prvem pol
letju je odobrila za več kot 20 
milijard dinarjev posojil, od tega 
največ jeseniški Železarni za 
kritje višjih izdatkov gradnje Je-
klarne II, Savi za program Opti-
ma II in IBI-ju za posodobitev 
tkalnice. Za izplačilo osebnih do
hodkov je vsak mesec zagotovila 
organizacijam povprečno po 14 

Kje si, kruh (črn) naš 
vsakdanji? 

Pred našimi trgovinami z živili je že dalj časa opaziti čuden 
pojav. Še pred prihodom trgovcev v službo so pred vrati vrste kup
cev, ki vztrajno čakajo na svoj vsakdanji nakup. In že po slabi uri -
ali še prej - vrste ni nikjer več. Prodajalci si oddahnejo, saj vsak 
dan poslušajo očitke kupcev, zakaj je moč samo zjutraj dobiti »čr
ne« štruce. 

Trgovci vztrajno prepričujejo peke, naj j im vendar napečejo 
več »ta črnega«, ali pa naj raje še tega puste v pekarni. S tako mali
mi količinami sicer samo razdražijo svoje stranke. Da bo račun 
vsaj približno jasen, naj zapišemo, da iz kranjske pekarne od pri
bližno 4000 »črnih« štruc po 80 dag pripeljejo v trgovine na dan po 
1700 do 2200 kosov, kar je vsaj 3 ali 4-krat premalo glede na pov
praševanje. V leski pekarni dnevno pečejo od 2 do 3 tone »Črnih« 
kilogramskih štruc, od katerih je približno 1 tona namenjena trgo
vinam. Še najmanj godrnjajo trgovci, ki dobijo »črn« kruh iz škof
jeloške pekarne kjer so do 1. junija 1988 izpolnili njihova naročila 
v celoti, odtlej pa je v skupnem naročilu kruha le približno 30 od
stotkov »črnih« kilogramskih štruc, to je okrog 2,5 tone na dan. Pe
karne so namreč dolžne oskrbeti s »črnim« kruhom najprej vrtce, 
šole, bolnice, razne domove in druge družbene ustanove. 

In kako šele tarnajo peki! Kako tudi ne, saj moko za »črni« 
kruh - sedaj že moramo zapisati s pravo besedo, polbeli, pšenični 
kruh - TIP 850 plačajo po dobirh 405 dinarjev za kilogram, štruca 
pa stane v trgovini 220 din (80 dag) in 250 din (1 kg). Razen na pre
tanko cenovno sito se jezijo na dobavitelje moke, ki j im na 100 ki
logramov pripeljejo 70 bele in le 30 kilogramov polbele moke. 

Komu pa zamerijo mlinarji, da morajo mleti več bele kot črne 
- oprostite, polbele moke? Zmerjajo sestavljalce zveznega odloka o 
izmenjavi pšenice, ki zavezuje mlinarje k takšnem razmerju pri 
mletju moke in določa nerealno ceno polbele moke. 

Ko se mlinsko kolo obrne za cel krog, smo spet pred vrati trgo
vine. In vrsta kupcev še kar sprašuje, kjer da je kruh (črn) naš vsa
kdanji! 

Mar nismo skrajno nehvaležno ljudstvo? Oblast nam deli bele 
hlebce, mi pa prosimo črnih drobtin. Ja, čas je že, da nas kaznuje s 
solidno podražitvijo moke! Menda pravkar razmišlja nekaj o tem. 

S. Saje 

Zazidalni načrti stanovanjskih sosesk 
Jesenice, 1. avgusta - V jeseniški občini pripravljajo več načr

tov za stanovanjsko, zasebno in družbeno gradnjo, za obrtne cone 
in za stanovanjsko-preskrbovalne centre. Tako nameravajo graditi 
v Podmežakli in za TVD Partizanom na Jesenicah, kjer naj bi stali 
stanovanjski bloki, v Pišnici v Kranjski gori pa naj bi dobili zem
ljišča za gradnjo zasebniki. Zazidalni načrt za Pišnico so dopolnii, 
pozidali pa naj bi Podbreg do vršiške ceste. Svoj prostor za grad
njo naj bi zasebniki dobili tudi pod Ajdno na Potokih - za to območ
je zdaj pripravljajo zazidalni načrt. 

Na Hrušici bodo naselje širili na področje Vile na Hrušici, 
strokovne analize pripravljajo tudi za zazidalni načrt za obrtno co
no na Lipcah. 

Že nekaj časa se pripravljajo na gradnjo stolpičev na Koroški 
Beli , a za stanovanjsko gradnjo je v občini vedno manj denarja. V 
letošnjem letu bo sklad stavbnih zemljišč v občini oddal stavbna 
zemljišča za gradnjo v Podmežakli, za Partizanom, ob Pišnici, v 
Mostah in na Plavškem travniku. 

D. S. 

milijard dinarjev posojil, realno 
je zmanjšala kreditiranje izvo
za, pri naložbah v tekoče poslo
vanje pa je bila omejena z l i 
kvidnostjo, ob koncu junija pa 
še z rastjo dinarskih bančnih 
plasmajev. Pri kreditiranju pre
bivalstva so predstavljala naj
večji delež posojila za stano
vanjsko gradnjo, najbolj (trikrat
no) pa so porasla potrošniška 
posojila in posojila na podlagi 
odobrenih prekoračitev na teko
čih računih. Kar zadeva devizno 
poslovanje, so se razmere po 
spremembi zakona o deviznem 
poslovanju in uvedbi deviznega 
trga izboljšale, saj delovne orga
nizacije zdaj lahko sproti plaču
jejo uvoz reprodukcijskih mate
rialov, surovin in opreme, če 
banki po predložitvi plačilnega 
naloga zagotovijo tudi dinarsko 
protivrednost. C. Zaplotnik 

Nekd anja pristava Vile Bled bo na novo zaživela 

Z a č n e š p r i A L M I R I , » z a š p i l i š « v 
K o m p a s o v i g o s t i l n i 
•tokM! * zgradbo bolj poznajo kot Dvorske garaže. Desetletja že 
Proti » V1 n a r a z P o t i u nad Mlinom, kjer ena cesta z Bleda zavije 
ob«i! z e l e z n i š k i postaji, druga pa proti Bohinju. Mogočna zgradba 

"kana G bi« s i *7 • M —II _._„__„ uPorahr S klesanim kamnom. Vsa leta je bila več ali manj prazna, 
k r a t

 D'iana le, kadar so bili v vili Bled na obisku visoki gostje. Ta
je kn S^ n a P ° m i l a s črnimi limuzinami, avtomobili spremstva. Zdaj 
Pa t* n o ' e dobila svoj pravi smisel: namesto garaž bo tu velika, le-
W n f L V S K A h i š a - M odna hiša PRISTAVA Bled. Načrte je izdelala 
Prodi f a r n i t e k t k a i n slikarka Alenka Kham - Pičman. V njej bo 
jetj: j , aJp S voje izdelke 19 trikotažnih, tekstilnih in usnjarskih pod
l o m t e n ' J e * Tu bosta tudi zasebnik s prodajo tobaka in sitosti-
ob 2o • ̂ o m P a s s svojo gostinsko ponudbo. V četrtek, 4. avgusta, 
Pa bo U n D o . u r a d n a otvorite, v petek, 5. avgusta, prav tako ob 20. uri 
Gore ? o n o v . ' * e v enakega kulturnega in zabavnega programa za vse 
s'edn'J/f' k' s ' *° najnovejšo blejsko pridobitev žele ogledati. Na-

9̂-let • V S O D O t o ' 6' avgusta, pa bo tu Almira praznovala svojo 

j e n ^ n i 1939. leta so bile zgra-
i w , * U v o r s k e earaže. v malo 

Jes_., 

i W i ž

D v o r s k e garaže, v malo 
W i i m * o b s e g u kot danes. 
r °mun a i M a r i J a je zanje najela 
trke A • - e g a ' arhitekta. V obliki 
irn e l ^ J l h Je sezidal. Objekt je 
Hi, j/? garažnih boksov. Po voj-
S ° obi ii? o b n a v l j a l i Titovo vilo, 
gnili i v e u k e g a dvorišča dvi
gali v u e n o nadstropje in zazi-
d v o r i g £ h o d n i trakt. Na malem 
sprg^'" so bili apartmaji za 
liko dv ' v k l e t i delavnice, ve-
°° za Š č e P a J e i m e l ° Jedilni-
8a i n ?P remstvo. Prostore prve
m u 2 g e g a nadstropja so upo-
ît*> v a banovanja delavcev za-
N a t J l e B l e d . 

*nišliai- u so že dolgo časa raz-
r i*tneil' z a k a J v s e b i l a h k 0 ko

je uporabili to veliko, lepo 

zgradbo. Za skladišče bi jo že 
davno lahko oddali, vendar na 
Bledu so se zavedali, da mora 
služiti turističnim potrebam Ble
da. Ker zgradba ni v ožjem cen
tru Bleda, za gostinski lokal ni 
najbolj primerna. Ko pa so v re
publiškem izvršnem svetu in v 
skupščini občine Radovljice vi
deli, kako je pred leti Almira 
odlično uredila gradič v Grimš-
čah, so j i zaupali, da bo enako 
uspešna tudi pri preurejanju ga
raž v trgovski objekt. 27. julija 
lani je bila podpisana pogodba 
med Almiro in Izvršnim svetom 
SRS o prenosu nepremičnin v 
izključno upravljanje Almir i . 
Vrednost je bila ocenjena, ven
dar preneseno je bilo brez dinar
ja obveznosti. Dan je bil en sam 

pogoj: objekt mora Almira uspo
sobiti v najkrajšem času, vsaj do 
svetovnega prvenstva v veslanju 
leta 1989 na Bledu, nameniti pa 
ga mora le potrebam Bleda. 

Almira je na prvi sestanek po
vabila 29 tekstilcev, trikotažer-
jev in usnjarjev, 19 se j ih je ta
koj odzvalo — in toliko jih je tu
di ostalo. V izredno lepo zaste
kljenih in urejenih lokalih za 
oboki velikega in malega dvoriš
ča bodo imeli lokale same pri
znane firme: prva ob vhodu bo 
Almira, poleg nje Jugoexport, 
sledili pa bodo Industrija usnja 
Vrhnika, Gorenjska oblačila, 
Tekstilindus, Rašica, Sukno, Pe
ko, Vezenine, Svilanit, Pletenina 
Ljubljana, Gorenjska predilnica 
in Polzela. V kleti bodo trgovine 
z dekorativnim blagom. Vsega 
19 trgovin, tobak in sitotisk bo 
prevzel zasebnik, Kompas pa bo 
ob vhodu, prav nasproti Almire, 
imel svoj gostinski lokal. 

Kot nekakšno tržiško Detelji
co so si pri Almir i zamislili pro
dajalne v garažah, kamor bomo 
hodili na družin^roe nakupe, sem 
bodo agencije vodile turiste. 
Vendar, tako vsaj trdijo, tu ne 
bo poceni nakupov. Le prvovr
stna kvaliteta! V prvem nad
stropju bo brezcarinska proda
jalna ekskluzivnih izdelkov 
vseh prisotnih prodajalcev v ga
ražah v kateri bo nakup možen 
seveda le za devize. V velikem 

dvorišču bodo potekale sezon
ske prodajne akcije vseh firm, 
ki so v hiši. Zgoraj bo tudi dvo
rana za modne revije in zabavne 
prireditve, dvorana za manjše 
sestanke, seminarje ter za do
datno izobraževanje delavcev. 
Tu se bodo tudi sklepale pogod
be s poslovnimi partnerji, pri
pravljali bodo interne modne re
vije in podobno. 

V tretji etaži, pod streho, pa 
bodo poleg upravnih prostorov 

stalne in občasne razstave proiz
vajalcev in umetniške razstave, 
del podstrešja pa bo namenjen 
umetnikom za ateljeje. To ni več 
tako daleč. Do poletja 1989 oziro
ma do začetka svetovnega pr
venstva v veslanju, bo tudi to že 
urejeno. 

Vse priznanje gre Almir i , 
upravljalcu premoženja in nosil
ki akcije, k i je znala spodbuditi 
in privabiti toliko uglednih slo
venskih firm, da so se priključi
le tej enkratni naložbi. Vseka
kor je novi nakupovalni center 
na Bledu zanj in vso Slovenijo 
velikega pomena, kajti z njo se 
je odprlo novo okno v svet. Nič 
manj pomembna pa ne bo v kul
turnem pomenu, saj bo z Modno 
hišo Bled pridobil nove galerij
ske prostore, »ateljeji pa bo dal 
nove možnosti mladim, obetajo
čim kulturnim ustvarjalcem. 

Industrijska proizvodnja na Gorenjskem 

Pod republ iškim povprečjem 
Kranj, 29. julija - Gorenjska industrija je v letošnjem prvem 

polletju naredila za 9,2 odstotka manj kot lani v istem obodbju in 
je s tem precej za povprečjem Slovenije, kjer je bila proizvodnja 
manjša le za 4,5 odstotka. Na Gorenjskem se je najboj zmanjšala v 
kranjski, jeseniški in v tržiški občini (povsod več kot za desetino), 
najmanj v škofjeloški, sicer pa so za lanskim povprečjem najbolj 
zaostali v črni metalurgiji in v proizvodnji električnih strojev in 
obutve. 

Pri ocenjevanju podatkov je treba biti previden, ker ne razme
jujejo, koliko so posledica manjše industrijske proizvodnje in koli
ko odraz prenove proizvodnih programov in prehoda od količine h 
kakovosti in od enostavnih k zahtevnim izdelkom. 

C Z. 

V DELOVNI HALJI 

Matjaž Knaflič; pleskar iz Tržiča 

Tudi vso zimo smo imeli delo 
Pleskarji Obrtnega podjetja iz Tržiča so bil i med številnimi 

obrtniki, ki so te dni od jutra do večera hiteli urejevati »garaže« na 
Bledu, kjer bo že v četrtek velika otvoritev. 

Zunanjo fasado je prevzelo 
Obrtno podjetje iz Tržiča. Sil
no je treba paziti, da se vsa vi
šina fasade barva hkrati, da ne 
ostaja sled, kjer se je barva po
sušila. Zato je eden od njih či
sto zgoraj na gasilski lestvi, 
drugi je v sredi na brvi, dva 
spodaj. Pet j ih je delalo tu od 
ponedeljka, njega, Matjaža 
Knafliča pa so kot šestega po
klicali iz Tržiča, kajti z delom 
se silno mudi, zgradba pa je 
velika, in zunanja fasada, kjer 
pripeka sonce, še posebej zah-

* tevna. Po ves dan so tu. Ne gle
dajo na uro. Matjaža morajo 
že pošteno boleti roke, saj ves 

čas dviga »mačka« proti zgornjim oknom. A pravi, da ga bolj bolijo 
noge, ko na deski lovi ravnotežje. 

»Da je le delo,« mi pravi Matjaž Knaflič, ko se toliko spusti s 
svoje visoke deske, da malce prestavi »kozo«. »Moram reči, da ima
mo dobrega direktorja. Zna nam poiskati delo. Petnajst pleskarjev 
nas je pri firmi, pa smo imeli delo tudi "vso zimo. Delamo po vsej 
Jugoslaviji. Na skrbi imamo Pekove trgovine, zato gremo tako da
leč, vse do Skopja. Jaz sem lani delal v Beogradu, Zemunu, Smede-
revski Palanki in drugod. Tik pred Bledom pa smo delali v Tržiču, 
v BPT smo belili sanitarije, kuhinjo in podobno. In še v nekaterih 
drugih delovnih organizacijah v Tržiču nas čaka beljenje, kajti 
najlažje je delati takrat, ko so kolektivni dopusti.« 

»Kam boste pa vi šli na dopust? Imate kakšno prikolico na 
morju?« 

»Imamo. V Vrsarju in v Beli uvali. A jaz bom na dopustu kar 
doma na Bledu. Ribič sem in najbolj uživam z ribiško palico v roki 
ob Savi Bohinjki in v jezeru.« j) Dolenc 
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Za praznik so nazdravili z vodo — Praznovanje kranjskega občin
skega praznika se je zares veselo začelo že v četrtek, pozno po po ld-. 
ne. Poleg domačinov so se v vasi Njivica v krajevni skupnosti Podi 
blica v kranjski občini zbrali vsi najodgovornejši predstavniki 
kranjske občine in sosednjih krajevnih skupnosti, da skupno pro
slavijo zaključek velike delovne akcije, ki je v krajevni skupnosti 
trajala dve leti, ko so gradili prek 4000 metrov dolg vodovod v vas 
Njivico. Za delo in velik prispevek se je domačinom zahvalil ob ot
voritvi predsednik gradbenega odbora Jože Klemenčič, prav tako, 
skupaj s predsednikom sveta krajevne skupnosti Francem Potočni
kom, pa še vsem v občini, ki so pri tej veliki akciji pomagali. Še po
sebej so se zahvalili tudi pripadnikom JLA iz garnizije Staneta Ža
garja in Bohinjske Bele, ki so pri gradnji vodovoda prav tako nare
dili okrog 3600 delovnih ur. Prvi je ob otvoritvi vodovoda nazdravil 
domačinom in gostom za občinski praznik in veliko pridobitev za 
vas Njivica predsednik kranjske občinske skupščine Ivan Torkar. 
Domačini pa so se z darilom zahvalili za delo in trud pri akciji tudi 
Jožetu Klemenčiču. — A. Z. 

Osvetljena kulturnozgodovinska znamenitost v Podbrezjah — Sli
kovita cerkev iz 15. stoletja na podbreškem Taboru, ki je znana 
predvsem po svoji romarski poti okrog obzidja, je od letošnjega 
poletja naprej vsako noč prebivalcev iz tega zaselka, ki so zbrali 
denarza nakup reflektorjev in jih tudi montirali, za financiranje 
stroškov razsvetljave. Odločilo se je tudi, da bodo kmalu asfaltirali 
pot na Tabor, kar naj bi v prihodnosti pomagalo pribaviti več obi
skovalcev k temu zgodovinskemu spomeniku. (S) — Foto: S. Saje 

N e u s t r e z n a r a z v o j n a p o l i t i k a 

Radovljica — Člani koordinacijskega odbora za usklajevanje 
skupne porabe v občini Radovljica, ki deluje pri skupni strokovni 
službi SIS družbenih dejavnosti, so 19. julija imeli že 20. redno se
jo, katere vzrok so bili zdajšnji omejitveni ukrepi. Na račun SIS 
družbenih sejavnosti v Radovljici se od letošnjega januarja do 
konca junija ni nateklo dovolj sredstev in zato ugotavljajo precej
šen primanjkljaj. Izredno pereče stanje je zlasti v zd^ivstvu in šol
stvu. Člani koordinacijskega odbora so menili, da je treba zagoto
viti pretok sredstev tudi iz SIS materialnih dejavnosti in iz sred
stev splošne porabe oz. proračuna, ker ni možnosti pokrivanja teh 
primanjkljajev znotraj samih SIS družbenih dejavnosti. Poleg teh 
ugotovitev so predlogi še, da se stanje neto aktive uskladi ne zgolj 
po občinah, temveč tudi na ravni celotne SR Slovenije... Splošna je 
bila pripomba, da bo potrebno izvajati nadzor nad uporabo vseh 
sredstev skupne porabe na vseh ravneh in ustrezno poenostaviti 
tudi sistem plačevanja prispevkov uporabnikov. 

R a d o v l j i š k i b r i g a d i r j i 

Radovljica — Na mladinsko delovno akcijo Goričko 88 je odšlo 
20 mladih brigadirjev, od teh 5 iz pobratene občine Svilajnac. Na 
slovesnosti 24. julija so se od njih poslovili predstavniki DPO in ob
činske skupščine ter predsednik skupščine občine Radovljica ing. 
Marko Bezjak. 

I z l e t r a d o v l j i š k i h i n v a l i d o v 

Radovljica — V soboto, 23. julija, so imeli radovljiški invalidi 
izlet na 970 m visoko točko, »Pod Golico«, kamor jih je peljal Alpe-
tourov avtobus. Kljub temu da se na Golico niso mogli povzpeti, so 
lahko izkoristili lepe in senčne stezice za prijeten sprehod. Čez 14 
dni pa načrtujejo piknik v Mlaki v Radovljici. 

Uredili bodo trgovino — V krajevni skupnosti Kovor se bo letos tu
di preskrba s katero zdaj niso bili zadovoljni, izboljšala. Samou
pravna stanovanjska skupnost Tržič in Mercator tozd Preskrba 
bosta namreč prihodnji mesec začela preurejati in obnavljati stav
bo, v kateri je sedanja klasična trgovina. Po obnovi bodo tudi v 
Kovorju imeli manjšo samopostrežno trgovino in bife. — A. Ž. 

N O V I C E I N D O G O D K I Torek, 2. avgusta 19« 
•^Torek 

Praznični izziv v krajevni skupnosti Orehek-Drulovka 

J e j u t r i š n j a p o t r e b a d a n e s res r a z k o š j e 
Kranj, 2. avgusta - Včeraj popoldne, po slovesni otvoritvi nove osnovne šole na Planini, je bi
la tudi slavnostna seja zborov kranjske občinske skupščine, na kateri so za občinski praznik 
podelili tudi nagrade in priznanja občine. Nagrado je dobila tudi krajevna skupnost Orehek-
Drulovka, za doseg pomembnih rezultatov pri zadovoljevanju skupnih potreb krajanov in 
razvoj krajevne samouprave ter drugih oblik družbenega življenja. Takšna je bila obrazloži
tev ob podelitvi nagrade, ki se na svojstven način vključuje v letošnje občinsko praznovanje. 

Drevi, točneje ob 19. uri, bo predsednik 
kranjske občinske skupščine Ivan Torkar v 
krajevni skupnosti Orehek-Drulovka, v pro
storih krajevne skupnosti na šoli, odprl 
zgrajeni kabelski distribucijski sistem. Pre
bivalci krajevne skupnosti, ki se bodo pri
ključili na ta sistem, si bodo lahko takoj 
ogledali poskusni program kabelske televi
zije. Predstavljena bo krajevna skupnost in 
akcija za izgradnjo omrežja za kabelsko in 
satelitsko televizijo. 

Za izgradnjo kabelskega distribucijske
ga sistema, oziroma za kabelsko in satelit
sko televizijo, so se v krajevni skupnosti iz
rekali nekako takrat, ko so se kranjski 
občini odločili pri Tozdu Oddajniki in zveze 
RTV Ljubljana naročiti idejni projekt za 
takšen sistem. Že prej so tem razmišljali tu
di v nekaterih drugih krajevnih skupnostih 
v občini. V krajevni skupnosti Orehek-Dru
lovka pa so naredili korak dlje. Ne oziraje 
se na to, kako v občini poteka akcija, so se 
lotili izgradnje sistema. Svoj sistem so zgra
dili tako, da kasneje, ko bo zgrajen sistem v 
občini z glavno sprejemno postajo, ne bo te
žav z vključitvijo vanj. 

»Letošnja nagrada 
občine naši krajevni 
skupnosti nam veli
ko pomeni, hkrati pa 
je tudi velika obveza 
za vse nas, ki dela
mo na različnih po
dročjih v krajevni 
skupnosti in živimo 
v njej.« pravi pred
sednik krajevne kon
ference socialistične 
zveze Orehek-Dru
lovka, Janez Frelih. 
»Že nekaj časa smo v 

naši krajevni skupnosti priča vsestranski 
živahni dejavnosti in aktivnosti. Mislim pa, 
da je bila zadnja akcija za izgradnjo kabel
ske in satelitske televizije resnično dokaz 
tako enotnosti kot skupnoh naporov in vo
lje, da kraj, kjer delamo in živimo, še bolj 
obogatimo. Tako kot nekatere prejšnje ak
cije tudi ta ni potekala brez težav, vendar je 
gradbeni odbor dokazal in premagal vse or
ganizacijske sposobnosti in lahko rečem, 
da je prav odbor zaslužen za zbližanje ljudi 
v tej akciji. Sicer pa menim, da je izgradnja 
kabelsko distribucijskega sistema v naši 
krajevni skupnosti velik izziv za delo in 
aktivnost, posebno še na področju informi

ranja in prikazovanja ostalih dejavnosti iz 
dela in življenja v krajevni skupnosti. 
Hkrati pa je izgradnja tega sistema izziv tu
di za celotno občinsko skupnost, saj bi bila 
nedvomno velika škoda, če bi predlogo ča
kali na možnosti, ki jih ta sistem daje.« 

Osamljeni pa v občini, z izgradnjo tega 
sistema v krajevni skupnosti Orehek-Dru
lovka, že zdaj niso. Na Mlaki , v krajevni 
skupnosti Kokrica, namreč že imajo takšno 
omrežje. Pa tudi izkušenj so si že nabrali 
pri »uporabi« internega kanala. Sicer pa po
dobne akcije kot je bila v krajevni skupno
sti Orehek-Drulovka že potekajo (trenutno 
so to v glavnem priprave, razen na Kokrici) 
tudi v nekaterih drugih krajevnih skupno
stih v občini 

»Na zgrajeno omre
žje bo lahko vključe
nih prek 500 lastni
kov televizorjev v 
krajevni skupnosti. 
Že na samem začet
ku bodo vanj vklju
čeni tudi lastniki 
družbenih stanovanj 
v naselju Drulovka. 
To so prvi stanovanj
ski bloki v občini s 
takšnim standar
dom, na sistem se 
bodo kasneje lahko 

priključili tudi vsi zasebni graditelji v okvi
ru Stanovanjske zadruge v Drulovki. 

Ivo Vilfan 

Janez Frelih 

Takšne antenske sisteme, ki danes tudi ni
so poceni, bodo zdaj v krajevni skupnosti 
Orehek-Drulovka lahko pospravili s streh... 

Sprejemna antena za »zemeljske« in Š0 
satelitske programe ter za interni progr«"1 

je v Drulovki, kjer raste novo stanovanjsK' 
naselje... 

Sicer pa sem s potekom same akcije Z*' 
dovoljen,« pravi predsednik gradbenega od' 
bora Ivo Vilfan. »Ko smo se odločili, da b«' 
mo omrežje zgradili, so ljudje prispevali <je' 
nar in tudi delali. Se največ težav je bî  
zaradi zemljišč, vendar smo tudi te spro" 
in dokaj uspešno sporazumno reševali. C*' 
prav celotna akcija še ni končana, grob i2'; 
račun že kaže, da smo celoten sistem zgr*' 
dili sorazmerno poceni.« 

Na vprašanje, ali ni morda izgradnj8 

takšnega sistema za tako široko območji 
svojevrstno razkošje v teh časih, pa večin 8 

v krajevni skupnosti danes meni: tako ko' 
so bile elektrika, voda in telefon še nedavnf 
tega razkošje in so danes potreba, bo tu* 
kabelska televizija z dograjenim oba/f" 
stranskim informativnim sistemom vse"b°^ 
potreba trenutka in časa. 

A. Žalar 
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Hiša okrašena z nageljni 
Preddvor, julija - Že tri leta imata Jožica in ože Strniša v Preddvo
ru 134 hišo okrašeno z gorenjskimi nageljni. Pravita, da je gorenjski 
nagelj tako lep predvsem zato, ker je izredno občutljiv. 

Prve poganjke gorenjskih na
geljnov sta Jože in Jožica Strni
ša prinesla z Jezerskega, nekaj 
iz Bohinja pa tudi mama jima 
jih je dala. Pred tremi leti pa sta 
jih sama začela vzgajati. 

Kako je treba ravnati z njimi 
in kdaj je treba kaj postoriti, 
svetuje Jože. Jožica pa potem 
skrbi za uresničitev nasvetov. 
»Zelo rada jih napade rja,« ra
zlaga Jože. »Da ohraniš hišo v 
cvetju, moraš nageljne takore-
koč vsako leto obnoviti. Vsaki 
dve leti jih presadimo v gozdno 
zemljo, cvetje zalivamo s cveta-
lom. V tej hudi vročini jih je tre
ba zalivati kar dvakrat na dan, 
pozimi pa enkrat na teden.« 

Jože je tudi ugotovil, da mo
rajo biti nageljni jeseni čimdlje 
zunaj. Šele, ko jih dobi prva sla
na, jih prestavi v hišo. Spomladi 
pa najprej zrahlja zemljo in j ih 
poškropi proti rji. 

»Rja ali plesen jih, posebno če 
jih je več. zelo rada napadeta. 
Ko je bil Černobil, so vsi premi
nili in jim ni bilo pomoči,« je po
vedala Jožica. 

Letos proti koncu junija, so se 
njuni nageljni še posebno lepo 
razcveteli. Na stotine cvetov je 

krasilo hišo in tudi dišali so le
po. Že sprehod mimo hiše za iz
letnika, turista je pravo dožive
tje, še lepše pa je bivanje v tako 
prijetnem okolju. 

A . Ž. 

Še najmanj težav v občinah — Pri obnovi in urejanju cest je leto* 
še najmanj težav na Gorenjskem v občinah. Občinske cestne skup' 
nosti v glavnem povsod uresničujejo svoje programe. V kranjski ob* 
čini na primer prav zdaj urejajo nov odsek že pred leti začete obn"' 
ve na cesti Kranj — Resnica — Podblica (na sliki). Na regionalni/1 

cestah, ki so zdaj v pristojnosti Skupnosti za ceste Slovenije pa r 
kljub programom in sofinanciranju občinskih skupnosti za ce*'e 

kup težav. Razlog: Delež za ceste v ceni goriva je že nekaj let p r e' 
majhen. 

I z l o ž b a t r ž i š k i h t u r i s t i č n i h » c v e t k « 

Tržič — Turistično društvo Tržič je v izložbenem oknu, tik ob 
v stavbi Skupščine občine Tržič na Trgu svobode 18 v prehodu iz o°" 
činskega atrija na Trg svobode, pripravilo zanimivo fotoreportažo tf 

žiške turistične sramote. Člani društva so s fotoaparatom v Trži*1' 
posneli in opremili s pikrimi komentarji »cvetke«, k i dokazujejo n e 

marnost, brezbrižnost in ravnodušnost Tržičanov v skrbi za okoUe' 
smeti, zanemarjene stavbe, neurejena okoliva, nesnaga okrog hiš--' 
Člani društva upajo, da bo izložba imela vzgojni namen, saj jo red^ 
dopolnjujejo. 

Obnovili so kapelico — Sredi 
julija so se prebivalci Podje-
lja, v krajevni skupnosti 
Srednja vas v Bohinju, lotili 
dela na cesti. Makedamsko 
cestišče so pripravili za as
faltiranje. Po končanem as
faltiranju so uredili še ban-
kine in odvodnjavanje. Lani 
so zgradili ozirfnna obnovili 
kapelico sv.Martina v Podje
tju, letos cesto, prihodnjič pa 
se bodo lotili ureditve manj
šega doma za skupna sreča
nja in telefonije, so povedali. 

A. Ž. 

L PRITOŽNO KNJIGO, P R O S I M 

K o g a s o m o t i l e č e b e l e 

Ko smo dobili v uredništvo 
pismo Janeza Pretnarja s Su
he 5, pošta Škofja Loka, kar 
nismo mogli verjeti, da je kaj 
takega res mogoče. Janez na
mreč piše, da mu je konec ju
nija nekdo uničil šest čebe
ljih panjev na Zovčah pod 
Puštalom. Kaže, da se je ne
kdo čebel lotil kar s sprejem 
proti mrčesu. Delo je opravil 
tako temeljito, da so vse če
bele 28. junija umrle. Že ško
da ni majhna, še bolj pa je 
vredno obsodbe početje... 

Z a k a j n e p r e k i n j e n a 

č r t a 
Oglasil se je tudi bralec i2 

Tržiča, ki želi ostati anoni' 
men. Piše, da bi bili Tržičan^ 
posebno pa vozniki, zelo p0' 
čaščeni, če bi jim kdo pojaS' 
nil, kaj pomeni neprekinjena 
bela črta, ki so jo spomlad1 

delavci komunalnega podjc 
tja začrtali po Trgu svobode-
Pleskanje prav gotovo ni bU° 
zastonj, črte pa vozniki, h°' 
češ nočeš, ne morejo upošte~ 
vati. Morda bi to »pogruntC' 
gavščino« še najlažje poj&s' 
nil avtor... 
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Razvijanje medkulturnih odnosov z umetnostjo 

ČLOVEČNOST GLASBE 
Danes, v torek, 2. avgusta 1988, se na Bledu pričenja že peti festival IDRIART, ki bo v šestih dneh svojega trajanja ponudil obiskovalcem 
vredno pester in zanimiv program. Osrednja osebnost festivala, Miha Pogačnik je pred otvoritvijo prireditve na kratko predstavil ozadje 

_ celotnega projekta. 

i Dinamika, neposrednost, veli-
|ko poznavanje glasbe in člove
ška 

pristnost so prve odlike, k i 
p ih človek hote ali nehote opazi 
|pri Mihu Pogačniku, k i pomeni 
Jdušo in srce Idriarta. Miha je ro-
|jen v Kranju, violino je najprej 
Istudiral v domovini, nato v 
|Nemlčiji in kot Fulbrightov šti
pendist tudi v ZDS, kjer sedaj 
|tudi stalno živi. Gre za enega na-
|jodličnejših virtuozov violine 
J^oje generacije, k i ima danes v 
v saki sezoni preko sto koncer
tov, sam ali kot solist z orkestri, 
R a vseh petih celinah. 

I Z P R O G R A M A 

- Danes, v torek, 2. avgu
sta, bo ob 16.30 na Blejskem 
gradu svečana otvoritev, 
slavnostni govornik Ci r i l Zlo
bec, podpredsednik R K 
SZDL Slovenije, po otvoritvi 
bo koncert slovenskega kvin
teta trobil ter t r i ure kasneje 
(19.3o) v cerkvi na Otoku na
stop Mihe Pogačnika (violi
na) in Csaba Erdelyi (viola). 

- Jutri, v sredo, 3. avgusta, 
°b 11.15 »Zvočnost sloven
skih pokrajin « (Mira Omer-
zel-Terlep, Matija Terlep, 
Mojca Žagar), ob 20.30 v blej
ski farni cerkvi »Slovenski 
madrigalisti « pod vodstvom 
Janeza Boleta. 

* V četrtek, 4. avgusta, ob 
11.15 v Festivalni dvorani 
»klav irski recital « Diedre 
Irons (Nova Zelandija) ter ob 
fU.3o v Festivalni dvorani 
koncert Gaudeamus-orkester 
glasbene mladine iz Zagreba. 

ne sk]ad'h*a D ' P o s a m e z n e izbra-
kot na*- * a k ° s svojo vsebino 
občini m Uvedbe aktivirale 
slušalr ° t a k o globoko, da po
slu* i n e b l b i l i v e č samo po
či »it u* temveč t u ° i soustvarjal-
^gjasbe, je nastal v Ženevi Idri-

art, inštitut za razvijanje med
kulturnih odnosov z umetnostjo. 
Njegov vodja Miha Pogačnik 
pravi, da je zastopan že v več 
kot tridesetih državah po vsem 
svetu, kjer organizira glasbene 
umetniške festivale. 

Letos so bili festivali Idriart 
že v Braziliji (San Paolo), ZSSR 
(Tbilisi), ZDA (Santa Cruz), Me
hiki (Oaxaca), na Kitajskem 
(Peking), Madžarskem (Budim
pešta) - zaključni festival pa bo 
na Filipinih (Manila). 

K vsakemu festivalu je priva
bil raznoliko mednarodno občin
stvo, ne samo umetnostne stro
kovnjake, pač pa predvsem lju
di, ki želijo spoznati sebe in soč
loveka na najboljši in najbolj 
vsestranski način - preko umet
nosti. 

Ko Miha Pogačnik razpreda 
svoje misli naprej pravi: »Festi
val mi pomeni v nekem smislu 
kulturno revolucijo - v svetu je 
namreč vse preveč oblik cenene 
zabave in množice mislijo, da je 
kultura samo za določeno plast 
prebivalstva. Odtod tudi ideja o 
izredni pozornost na občinstvo 
(fokus je pri poslušalcih ne izva
jalcih) in principu seljenja ob

činstva. Klasično občinstvo je 
namreč dediščina 18. - 19. stole
tja, občinstvo, ki pride na festi
val predvsem iz povsem druga
čnih krajev je potem res vklo
pljeno v sam koncept, se gradi, 
razvija in medsebojno spoprija
telji. « 

Pri Idriartu gre vedno tudi za 
izobraževalno noto, tnVo poleg 
koncertov drugi del programa 
enakovredno predstavljajo tudi 
tečaji in predavanja (v letoš
njem programu na Bledu vseka-

P o k r o v i t e l j i 

Turistična poslovna skup
nost Bled, Adria Airways, 
Ljubljanska banka, Igralnice 
Portorož, Nova Gorica, Bled, 
Dnevnik, Slovenijales trgovi
na ter Elan Begunje. 

kor velja posebej izdvojiti tako 
imenovani otroški vrtec). 

Na festivalu Idriart bo nasled
nje leto Jugoslavija izostala, 
prav tako kot sosednja Madžar
ska. Miha pravi, da je mogoče 
dobro malo predaha in ne nekaj 

vsiljevati. Za vnaprej bi rad vi
del, da bi se festival selil v druge 
kraje - Zagreb, Beograd...seveda 
pa je vse skupaj močno odvisno 
tudi od finančne podpore, ki po
staja vedno bolj pomembna. 
Idriart namreč posluje v svoji 
organizaciji na povsem amater
ski bazi, tako je pri organizaciji 
posameznega festivala še toliko 
pomembnejša pomoč lokalnih 
struktur, ki v blejskem primeru 
prihaja prek Turist ične poslo
vne skupnosti Bled, čeravno to
vrstne prireditve ne kaže jemati 
zgolj in samo v turist ičnem smi
slu. To lepo simbolizira dejstvo, 
da ni prišel niti dinar od kultur
ne skupnosti, pomembno pa se 
je zmanjšalo tudi delo ljubljan
skega Festivala kot prireditvene 
poslovalnice. 

Na vprašanje, kako je delo 
Idriarta potekalo pred Bledom, 
Miha Pogačnik pove: »Ob vseh 
mestih, kjer smo letos že nasto
pali, je po svoje zanimiv Tbilisi, 
kajti pravzaprav gre za prvi ko
rak (poleg ustanovitve neke kul
turne institucije) ruske pere-
strojke na področju kulture. 
Svojo zgodovino ima tudi kitaj
ski projekt, ki je trajal skoraj 
štiri leta. Rezultat? Popolnoma 
nabite dvorane. Na Bled priha
jamo naravnost iz Budimpešte, 
kjer za celoten projekt tako re
koč nismo potrebovali nobene 
posebne propagande. « 

Čeprav ni zaključena niti leto
šnja sezona, Miha Pogačnik že 
razmišlja naprej: »Prihodnje le
to bodo naša vodila, 1. južna he
misfera, 2. ekologija kulture in 
3. praprebivalstvo. S prvim festi
valom začenjamo v vratih v 
Amazonskem prostoru, pa po
tem v puščavo, dalje v eno naj
višjih mest na svetu, pa v cen
tralno Avstralijo pod cirkuški 
šotor, pa naprej v Bocvano...« 

Še pred tem pa nasvidenje na 
Bledu! 

Vine Bešter 

KULTURNI KOLEDAR 

Razstava 150 miniaturnih zibelk v Kosovi graščini 

BOGASTVO BARV IN PESTRA IZDELAVA 
esenice, 1. avgusta - V Kosovi graščini bo do 28. avgusta na ogled zanimiva razstava 150 zibelk, ki jih je izdelal Stane Zugwitz z Jesenic. 

, Najbogatejša, po izdelavi in poslikavi, je kranjskogorska zibelka. 

Pravil d e s e t >mi leti sem na-
n 0 z ihJ iL V O gorenjsko miniatur-
zbirl,; ' °' d a nes pa jih imam v 
2 w V 6 7 ' • J e d e J a l S t a n e 

črnsko J e O D Jeseniškem ob-
ščini D

m p r a z n i k " v Kosovi gra-
vo m a P ^ r a v i l S V ° J ° P ™ 0 razsta-
»Vj^ z»belk z vsega sveta, 
sain j^ele s e m m o r a | poiskati 
JugLjW»..ne v Sloveniji in ne v 
gradj v

a v ,i' ni etnografskega 
radi Ja* 0 z i D e l k a h . Povsem za-
nja ^ s t n e g « iskanja in zanima-
AnjeriK1 n a š e l zibelke celo iz 
ske, zi0^j^s' tand ,navske, franco-

izdeia d a ^ e m e d v s e m i , P° 
zibelk 1 - n P ° P o s l i k a v i . najlepša 
Pa c a ' z kranjske gore, sicer 
med 6 K U D I gorenjske zibelke 
n e g °J zelo razlikujejo, da 
hodn ° n m 0 slovenskih. Pred-
s k e m

I C a zibelke je na Sloven-
IH 6 2 . * n e čka « ali kot jo po posa-
tudi n - - , p o k r a J i n a h imenujejo 

n i c k a , načka, ječka, jenčka, 
Os t r i l a c • u 
l raa K " -1 P°seben stil pa 
ja ( j t i

Z l b e l k a - p i p č a r k a iz Kočev-
Od ^ Z e ' ° ' n p o v s e m razlikuje 

k a te rekol i slovenske zibelke. 

te severne Evrope. Stane Zugwitz 

Zanimive so tudi zibelke iz 
Kosova, s Hrvatske, Srbije, Voj
vodine. Izdelane so pač iz tiste
ga lesa, kol so jui uenuuj iMleiu-
vali: iz vrbe, drena, macesna, 
hrasta, jesena, tise, topola... Bo
hinjske zibelke so bile vedno iz
delane iz dragocenega macesna, 
velja pa, da so si izdelovalci poi
skali tisto vrsto lesa, ki je imelo 
po ljudskem verovanju posebno 
magično moč. Zibelke so bile 
nasploh zelo povezane z ljudsko 
domišljijo in verovanjem. Deni

mo: nekdaj je veljalo, da bo zi
belka, ki je bila izdelana iz lesa, 
v katerega je udarila strela, ob
varovala otroka. 

Z zibelko so povezane tudi 
druge navade in običaji, ki so 
danes vedno manj znani. Celo to 
je bilo pomembno, kdaj je se zi
belka izdelovala, da ne govorimo 
o tem, da so jo vedno morali iz
delati moški iz najožje družine. 
Nemalokrat so na Gorenjskem 
zibelko obešali pod strop, nad le
žišče matere, ki je bila z zibelko 
povezana z vrvjo in jo je, ne da 
bi j i bilo treba vstati, lahko ob 
vsakem trenutku zazibala. 

Zanimivo je, da je na večini zi
belk rdeča barva, ki so j i vedno 

pripisovali magično moč. Po
membno je bilo tudi opremlja
nje zibelke, največkrat se je va
njo položila slama žit, kar je 
spet povezano z ljudskimi šega
mi in vražami. « 

Stane Zugwitz je v Kosovi 
graščini razstavil 150 zibelk, z 
izdelavo pa bo nadaljeval, če bo 
le našel nove in nove eksponate. 
Pri svojem vztrajnem iskanju 
pa je ugotovil, da zanesljivo ne 
na Slovenskem in ne v Jugosla
viji ni takšne zbirke, kot jo ima 
sam, zato je njegova razstava 
resnično vredna ogleda. V Koso
vi graščini na Jesenicah bodo 
miniaturne zibelke na ogled vse 
do 28. avgusta. 

D. Sedej 

Grad Kieselstein uradno odprt 

V S T O P I T E P R O S I M ! 
Praz "JL ^* J u '* i a ~ V okviru prireditev ob letošnjem občinskem 

l u * u so Kranjčani tudi uradno dobili v upravo novo kulturno 
prizorišče. 

lodije ptu s o v Prijetnem okolju kranjskega gradu izzvenele me 
triih pjT1 "alnega orkestra Kranj in napovedale novo obdobje pole-
^atevž n^*6*"'* ^ e °^ ° * v 0 " t v ^ gradu Kieselstein začel svoj govor 

^odnr+^ n a n ' Predsednik Zveze kulturnih organizacij Kranj. 
^ ° S e bn gradu naj bi mesto dobilo novo kulturno prizorišče, še 

°deo 2 ureditvijo prostornega grajskega vrta. Svečanost je vsaj 
âr i> ~ , V o r a vsem delovnim ljudem, k i so leta prispevali kulturni di-

S l ^ o j i h osebnih dohodkov, 
kritike ° s . t n e otvoritve so se udeležili tudi predstavniki občinske 

îteljj s t

n a ^ e u i z županom, prisostvovali pa so tudi prenekateri lju-
^n.an ^ e g a dela mesta Kranja, kot jih je poimenoval Matevž * ^ a n . 

V. B 

Naše razmišljanje 

PIVSKA KULTURA 
Mesta na različne načine praznujejo svoje praznike. Pri 

nas navadno občinske praznike slavimo na dneve, ki so med 
drugo svetovno vojno pomenili pomemben mejnik v odporu 
proti zavojevalcu. 

Kranjski primer je v marsičem povsem tipičen predstav
nik svoje vrste. Pred časom je padla ideja o tako imenovani 
kranjski noči, ki se sedaj pripravlja tradicionalno. Ob tem 
verjetno ne gre omenjati vseh tistih, ki so se vključevali pri 
organizaciji, čeprav je tudi pomemben tudi njihov delež doži
vetega. 

Zanimivo je opazovati, kako dogodek niha med navadno 
ljudsko veselico, ki j ih seveda veliko bolj pristno pripravljajo 
po vaseh, z značajnejšo kulturno noto, kar naj bi predvsem 
zagotavljala vsebina ponujenega programa. Ob vsem tem je 
treba seveda računati še na množico dogodkov in sprostitve 
željnih obiskovalcev, pa dobimo ob lepem vremenu prireditev, 
ki deluje po svojih zakonitostih. 

Letošnji program je sicer v nekaterih točkah zadostil 
(npr. ponudba glasbe) in se sprevrgel v svoje nasprotje ob ti
sočerih stojnicah, ki so bile dobesedno preveč raztresene. Ne
kaj prave kulture so sicer poskušali ponudad, vendar je (na 
žalost) ostalo zgolj pri poskusu. 

Verjetno je sedaj le preteklo toliko vode, da bi veljalo na
rediti resno analizo kranjskih noči in se prihodnje leto vsega 
skupaj lotiti resneje, temeljiteje in predvsem s trdnejšim os
novnim konceptom, ki naj ne bi temeljil zgolj na alkoholu! 

V. B. 

KRANJ - V Mal i galeriji Mestne hiše je odprta prodajna razstava 
likovnih del članov likovnega društva Kranj - Likovno poletje 88. V 
zgornjih prostorih Mestne hiše je na ogled razstava Hrana v Šen
čurju. V kletnem razstavišču v Prešernovi hiši razstavlja svoja de
la Andrej Pibernik. 
V kava baru Kavka razstavlja akademski slikar Boni Čeh. 
RADOVLJICA - V galeriji Kamen na Linhartovem trgu je odprta 
prodajna razstava likovnih del Staneta Žerka. 
BLED - V Festivalni dvorani razstavlja akademska slikarka Dora 
Plestenjak. 
ŠKOFJA LOKA - V Groharjevi galeriji je odprta razstava slik aka
demskega slikarja Bogoslava Kalaša. 
V galeriji Loškega gradu je odprta razstava del članov likovnih 
skupin iz Škofje Loke, Iskre Železniki in Žirov. 
Stalne zbirke Loškega muzeja so odprte vsak dan, razen ponedelj
ka, od 9. do 17. ure. 
VRBA - Finžgarejeva hiša je odprta vsak dan od 10.30 do 13. ure, 
ob nedeljah od 12. do 16. ure, ob sobotah zaprto. 
TRŽIČ - Tržiški muzej je odprt od torka do petka, med 10. in 17. 
uro, ob sobotah in nedeljah med 14. in 18. uro. ob ponedeljkih je 
zaprt. 
KAMNIK - V razstavišču Veronika je na ogled razstava Podobe 
sveta Lojzeta Kaiinška. 
JESENICE - V geleriji Kosove graščine si lahko ogledate razstavo 
150 miniaturnih zibelk Staneta Zugvvitza z Jesenic. 
SORICA - Groharjeva spominska zbirka in etnološka razstava sta 
odprti vsako nedeljo od 15. do 18. ure. Ostale dneve je možno dobiti 
ključ od razstavnih prostorov pri Petru Drolu (gostilna) ali pri Ka
tarju, Zg. Sorica 7. 
LJUBLJANA - V okviru 36. poletnega festivala nastopa danes v 
Kr ižankah ansambel iz BOlgarije - Pirin (nacionalni ansambel na
rodnih pesmi in plesov). 

Slovenski madrigalisti 

DUHOVNA GLASBA 
Kamnik, 2. avgusta - Danes bodo na gradu Zaprice nastopili 

»Slovenski madrigalisti« - komorni zbor, ki je po nekajletnem 
premoru zopet zaživel v lanskem letu. 

Zbor ima v pretekli koncertni sezoni za seboj šestnajst celove
černih nastopov. Oba programa, s katerima zbor, k i ga vodi profe
sor Janez Bole, sestavljajo pretežno duhovne skladbe renesančnih 
skladateljev. Večina pevcev so študentje ali diplomanti z visoko 
glasbeno izobrazbo. 

Ob zboru je posebna vloga njihovega vodje Janeza Boleta, ki 
sodi med naše največje poznavalce renesančne vokalne glasbe, 
predvsem Gallusa in se s svojo interpretacijo teh skladb lahko me
ri v zelo širokem prostoru. 

Drevišnji koncert je napovedan v primeru lepega vremena na 
Kamniškem gradu Zaprce, v primeru slabega vremena pa bo v 
Frančiškanski cerkvi v Kamniku ob 20.30. Organizator prireditve 
je Zveza kulturnih organizacij iz Kamnika. 

Mojca Zaplotnik 

HOČEM PRAVICO! 
S svojim pedagoškim delom na kljunasti flavti je dodobra 

opozorila javnost predvsem v preteklem šolskem letu na kranjski 
Glasbeni šoli. Njeno delo je pripeljalo mlade učence do 5. razreda, 

zdaj pa so ji vrata zaprta... 

Mojca pravi, da pri nas ne obstaja formalna 
izobrazba za njen instrument, kljunasto 
flavto, zato lahko vsak, kdor ima končano 
prvo stopnjo Akademije za glasbo (oddelek 
pihala) ta instrument tudi poučuje. 

Sama sicer na omenjeni akademiji še 
študira, Vendar jetri leta poučevala na Glas
beni šoli Kranj, sedaj pa j i je vodstvo odgo
vorilo, da ne ustreza razpisnim pogojem. 
Začudena, ker kar naenkrat ni več zaželje-
na, se je odločila poiskati svojo pravico. 

Njej v prid je vsekakor vestno in priza
devno opravljeno delo pa tudi javno vidni 

rezultati, letošnji nastop njene učenke Špele Knoll na republiškem 
tekmovanju učencev in študentov glasbe, kjer je prejete drugo na
grado. 

O kranjski glasbeni šoli se sicer že nekaj časa sliši sila naspro
tujoče si vesti, ki so, predvsem tiste negatine, močno odmevale v 
različnih krogih. Prisotna kadrovska problematika, predvsem v 
vodstvu, je bila pred časom sicer že rešena.vendar kljub temu osta
ja odprto še mnogo nerešenih vprašanj , med njimi tudi primer 
Mojce Zaplotnik. , 

Gre skratka za problematiko, ki se je bo očitno potrebno obšir
nejše lotiti, tudi preko časopisnih strani. . 

v. m 
Foto: F. Perdan 

Pismo iz zamejstva 

TRŽAŠKO POLETJE 
Kakšen je kulturni utrip pri naših zamejcih na italijanski strani 

državne meje? S kratkim poročilom se javlja naša sodelavka. 

Kulturni utrip med našimi zamejci v Italiji tudi v teh vročih 
dneh ni zamrl. V tržaški pokrajini je Stalno slovensko gledališče iz 
Trsta cel julij na prostem uprizarjalo delo Jeana Baptista Moliera 
George Dandin ali Kaznovani soprog, v režiji Dušana Mlakarja. To 
profesionalno gledališče, ki se otepa z velikimi finančnimni stiska
mi in hkrati znano po vsej Jugoslaviji je po izredno uspešnem no
vem branju Cankarjevih del (Pohujšanje v dolini Šentflorjanski, 
Za narodov blagor in Kralj na Betajnovi), kar j ih uvršča v sam vrh 
slovenske teatrologije, se je namreč odločilo, da ljudem v sloven
skih vaseh v Italiji ponudi pravo gledališče. Gostovanja v prekras
nih naravnih ambientih so bila deležna velikega obiska, uprizori
tev kakovostnega dela preprostim slovenskim ljudem pa prav go
tovo pomeni obogatitev slovenskega življenja na Tržaškem. Veči
na kulturnega dogajanja je tu namreč še vedno omejena zgolj na 
ohranjanje etnoloških zanimivosti in ljudske kulture, ki pa ne pre
more večje zahtevnosti, dinamičnosti in izzivalnosti. Ena takšnih 
tipičnih prireditev so »šagre«, nekakšne slovenske veselice, ki j ih 
ob koncu tedna pripravljajo slovenska kulturna društva, vaške 
skupnosti n mladinske skupine. Zanje je značilna slovenska na
rodna glasba in seveda vino, ki ga pridelujejo domačini sami. Tudi 
na tak način pa slovenska dejavnost tod dobiva denar za svoje de
lovanje. 

Sicer celotno slovensko kulturno delovanje združuje Zveza 
kulturnih društev, ki se naprej vključuje v Slovensko kulturno go
spodarsko zvezo. V celotnem organiziranju pa je čutiti nekakšno 
idejno krizo, saj osnova ustanavljanja takšnih društev po vojni, to
rej osnova, ki sloni na tradiciji OF, ni več zadostna. To pa najbolj 
čutijo mladi, še posebej v mestu Trst, kjer j im obstoječe institucije 
niso več zadostne. Trst, in mesto starih ljudi z njim slovenska na
rodnost, ki živi tu pa na tak način izgubljata velik potencial, ki bi 
bil za nadaljnje slovensko delovanje še kako pomemben. 

P. Škofic 

/ u r e j a L E f l M E N C I N G E R 



STRAN 

(D 
D o m a č i Z D R A V N I K 

KUMARA ODVAJA VODO IZ TELESA 
Kumara je prastara zdravilna rastlina, ki ji je Vzhodna Indija pr

votna domovina. Tam so jo poznali že pred 5000 leti. Seme kumar 
so našli v faraonskih grobnicah; izraelsko ljudstvo je v Sinajski puš
čavi vzdihovalo po egiptovskih kumarah. Šele okoli leta 600 pred 
našim štetjem so kumare prišle v Grčijo, kmalu nato pa so jih v Ri
mu že znali konservirati s slanico. V srednjo Evropo so jih prinesli 
verjetno okrog leta 1500, še danes so priljubljena jed. 

Že zato, ker odvaja vodo iz telesa, je kumara zelo pomembna 
za srčne in ledvične bolnike. Ker topi sečno kislino, jo najbolj upo
števajo bolniki, ki trpijo za ledvičnimi kamni in kamni v mehurju, če 
le-ti sestoje iz sečne kisline. Če jemljemo sveže iztisnjen kumarični 
sok po požirkih, odvaja iz telesa nakopičeno žlindro in strupene 
snovi ter normalizira in čisti še tako zakisano kri. Nasoljen kumari
čni sok zelo dobro vpliva na tanko črevo, ledvice, pljuča in kožo. 

Pri lenem črevesju in zaprtju je zelo koristna kumarična solata, 
če težave ne izvirajo iz obolele črevesne sluznice. Celo pri kroni
čnem zaprtju pomaga, blato se zmehča, ovlaži in iztrebljanje pote
ka brez bolečin. 

Kumarični sok in solata sta primerna tudi za sladkorne bolnike, 
ker znižujeta sladkor v krvi. 

Ljudsko zdravilstvo daje kumaram še poseben poudarek. 
- Kumarično seme, sveže ali posušeno, uporabljamo v obliki 

čajnega izvlečka - 1 polna žlička za skodelico - za zdravljenje ledvi
čnih bolezni in bolezni mehurja. 

V francoskem ljudskem zdravilstvu priporočajo popiti vsak dan 
1/8 litra svežega soka zoper jetiko. Francozinje pijejo kumarični 
sok, da bi ohranile vitko linijo. 

V nemških deželah in v Italiji uporabljajo svež kumarični sok 
brez dodatkov kot okrepčilo za oči. Robček pomočijo v svež ku
marični sok in to položijo čez oči. 

Že Grkinje v starem veku so poznale kumarice kot kozmeti-
kum. Kumarični sok se zmeša z moko v kašo, le-ta se dene na 
obraz za nekaj ur. To polepša kožo. 

V bolgarskih deželah ljudje zelo cenijo zdravilnost kumaric. 
Prepričani so, da svež kumarični sok najbolj učinkovito čisti kri. 

P O S K U S I M O Š E M E 

KUHAN OSLIČ, Z0BATEC, 
ŠKARPINA, CIPLJI 

Torek. 2. avgusta : 

Za marsikoga bodo 
letos v restavraciji ribe tako drage, 
da si jih ne bo mogel privoščiti. 
Morda si ne bo mogel privoščiti niti 
morja, kaj šele ribje plošče s sade
ži morja, ki jih gostinci tako znajo 
»upiliti«, posebno če je na njej le 
kakšna škombra, ali košček bele ri
be. No, za vse nas predlagam re
cept za kuhano ribo. Ribo kupimo 
seveda kar zamrznjeno v ribarnici, 
pa si pričarajmo morje doma. Re
cept je star, doma v Istri. Sicer je 
podan za zobatca, odlično belo ri
bo, uporabimo pa ga lahko tudi za 
vse druge, cenejše ribe. 

Potrebujemo 1 kg ribe, 1 čebulo, 
2 do 3 stroke česna, 1 dl olivnega 
olja, rezino limone, list peteršilja, 
poper v zrnju in mleti poper ter 
sol. Če jih imamo pri roki, dodamo 
tudi nekaj oliv. 

Ribo očistimo škrg, drobovja in 
lusk, dobro operemo in damo ku
hat v mrzlo osoljeno vodo, skupaj z 
debelo narezano čebulo, debelo 
nasekljanim česnom, peteršiljem in 
poprom v zrnju ter malo olja. Kuha
mo na nizki temperaturi, da počasi, 
počasi vre. Ko se meso začne dvi
gati od kosti, ribo vzamemo iz po
sode, odcedimo in postavimo na 
dolg pladenj ali krožnik. Še toplega 
posipamo z drobno sesekljanim 
peteršiljem in prelijemo s pravim 
olivnim oljem. Obložimo ga s košč
ki limone in z olivami. 

Zraven laho pripravimo prilogo, 
blitvo, špinačo, cvetačo ali kuhan 
krompir. 

te ga z oljem) in si pripravite zraven 
solato. Od zelenjave in dišavnic, v 
katerih so se kuhale ribe, je meso 
silno okusno in ne potrebuje nobe
nih dodatkov več. Lahko pa ga pre
lijete enostavno z juho, v kateri se 
je kuhalo, pa bo bolj sočno. Posku
šajte pa ribe kuhati v kar najmanj 
vode. 

Dober tek! 

NE JEJTE ZELENIH KUMAR 
Kumare trgamo, ko začne koža rumeneti, kar je znamenje, da so zre

le. Ljudje pojedo veliko preveč nezrelih, zelenih kumar, pa tožijo, da je ku
marična solata težko prebavljiva. Res, za nezrele kumare to drži. Iz takih 
plasti se potem hranilne in zdravilne snovi v želodcu le počasi izsesavajo, 
črevesne bakterije pa kumare razkrajajo, da nastaja veliko plinov. Če na 
kumare pijemo vodo ali kako drugo tekočino - pijača z ogljikovimi dioksi
dom! - postane ta razkroj lahko prav nevaren, saj nastanejo črevesni krči, 
črevo ohromi in je neprehodno. Popolnoma napačno je sok kumar zavreči 
ali kumarice stiskati, kajti prav v soku so zdravilne snovi in učinkovine. 

Ribja juha 
Tekočino, v kateri se je riba ku

hala, lahko uporabimo za ribjo ju
ho. Le precedimo jo, zakuhamo z 
rižem, malce razredčimo z vodo, če 
je potrebno, dodamo po želji še 
paradižnik, lovorjev list, peteršilj, li
mono, pa bomo imeli odlično, zdra
vo in izdatno juho, ki sploh ne bo 
nič dišala po ribah. 

Pa še to: kuhana riba je odlična 
za vse tiste, ki imajo predpisano 
dieto, ali za tiste, ki bi radi shujšali. 
Pusto ribje meso odločite od kosti, 
ga pokapajte le z limono (ne prelij-

Moda 

Čeprav smo sredi najbolj 
vročega poletja, vendarle mi
slimo že na jesen. Modne bo
mo namreč v karirastem bla-
zerju, malo daljšem in malce 
bolj oprijetem. Brez skrbi, 
kratko krilo, naj bo ozko, naj 
bo v širokem pliseju, ali hlače 
- vse bo pristojalo. 

TA MESEC NA VRTU U t i 

Vse kapusnice, tudi kolerabice 
in kavlo, ki smo jih sadili julija in 
še prej, moramo avgusta redno 
gnojiti in zalivati. 

Nizki stročji fižol, ki smo ga 
sadili do srede julija, dobi v avgu
stu dva obroka gnojil. Gnojiti za
čnemo v prvi tretjini avgusta, po
tem pognojimo spet čez 14 dni. 
Pri trošenju gnojil pazimo, da ne 
poškodujemo listja. 

V skupine sejani kitajski 
ohrovt - sejali smo ga prejšnji 
mesec - preredčimo, da ostanejo 
le najmočnejše rastline. S tem 
delom ne odlašajmo predolgo, 
temveč razredčimo še majhne 
rastline. Najboljši čas za to je ta
krat, ko se je poleg klicnih listov 
že precej dobro razvil prvi pravi 
list. Pred redčenjem gredo teme
ljito zalijmo, saj iz razmočene 
zemlje laže izvlečemo nepotreb
ne rastline, ne da bi omajali tisto, 
ki jo nameravamo pustiti. 

Julija sajeno zimsko endivijo je 
treba redno gnojiti in pleti. Zim
ska endivija hoče imeti vedno 
vzorno zrahljano okolico, ker po
trebujejo njene korenine mnogo 
zraka. Če večkrat zalivamo, mora
mo tudi večkrat okopavati. Gnoji
mo z dušičnimi gnojili v več obro
kih. 

Pregosti korenček, ki smo ga 
sejali julija, moramo zdaj prered-
čiti, če hočemo dobiti do zime 
dober pridelek. Brž, ko lahko s 
prsti zagrabimo posameze rastli
ne, odstranimo vse, kar je prego-
sto. Redčenje si precej olajšamo, 
če pred tem gredo močno zalije-

Motovilec smo sejali julija; I 
ko se dobro razvijejo prvi listj 
pognojimo s prvim obrokom 
šičnega gnojila. 

Samo hitro dorasle red k ve * 
nežne in krhke. Zato jih gnoji"* 
in zalivamo tudi avgusta. 

Podobne zahteve, kot recW 
in druge prstenine, ima v tem&! 
su tudi rdeča pesa. Gnojimo § 
vsak teden enkrat podobno 
redkvico in motovileč, zato lahl" 
gnojimo vsem trem hkrati. 

Julija sejana špinača potrebi) 
v avgustu tri obroke gnojila, 
hočemo septembra posprtf-
obilen pridelek. Pri špinači sp» 
sežemo po dušičnem gnojilu, 1 
ga pa rastline lahko izrabijo sart* 
ob zadostni količini vode. Z# 
špinačo po potrebi zalivamo. Vs* 
kokrat porabimo na m2 po 30 9 
gnojila; gnojimo v začetku, v sf* 
dini in na koncu avgusta. Avgus' 
posejana špinača lahko do začer 

ka zime še vedno doraste. Sej"1' 
jo v vrste, seme pa naj ne pri' 
globlje kot 2 cm v zemljo. 

Ta mesec sproti odstranjuje^ 
morebitne zalistnike pri paradi* 
nlkih, porežemo pa tudi vršičji 
nad zadnjim cvetnim nastavkojl 
Plodiči, ki bi šele zdaj začeli rasj 
ne bi mogli več dozoreti. 
zadnjim, dobro razvitim cvetni" 
nastavkom pustimo še en list, o<$ 
stranjujemo pa vse mlade zali*1' 
nike, če se še pojavljajo. Za d*, 
zorevanje plodov so listi neofr 
hodno potrebni, zato jih ne od" 
stranjujemo, razen če kažejo zn* 
ke bolezni. 

J 

Ser 

P R A V J E , D A V E M O 

OLIVNO OLJE ZA LEPO BARVO 

olj* 

Francoski mojster zeliščarstva M. Messegue nam daje odličen n* 
za poletno sončenje: 

»Suho kožo so že od nekdaj natirali s sladkim mandljevim 
(predvsem tudi do živega vnete dojenčkove zadnjice) in s preprostim <n 
nim oljem, po katerem človek prekrasno porjavi. Zlahka izdelamo olj6 

sončenje iz četrt litra čistega (brez vonja) olivnega olja, iz 10 kapljic \°z 
ve tinkture in soka ene limone. Pred uporabo ga moramo dobro prem** 
ti. Olivno olje kožo hrani, ker ima obilo vitaminov, privlači sončne žark* 
človek bi kaj hitro dobil opekline, če bi jod in limona tega ne preprečev* 
vendar pa utrjujeta rjavo barvo in ohranjata kožo zdravo. Ta preprosti r 
pravek da lepo rjavo barvo in mehko, prožno kožo. V tropskih krajin 
rabljajo za preprečevanje sončnih opeklin kokosovo in palmovo o(ie 

Gorenjski glas, 28. junija 1988 

D O M - E X I M 
H O Č E L E ŽETI, 
S E J E J O P A N A J 
D R U G I 

V zvezi s člankom, objavlje
nim v Gorenjskem glasu, dne 28. 
6. 1988, z naslovom "DOM-EXIM 
hoče le žeti, se je jo pa naj drugi", 
želimo osvetliti nekatera dej
stva in navedbe, ki v omenje
nem sestavku niso točne. 

Podjetje "Dom" se že ves čas 

dvainšiiridesetletnega obstoja 
zaveda, da brez vlaganj v doma
čo obrt, še posebej v izobraževa
nje ne bo njene ohranitve in 
razvoja. Zato vsa leta v raznih 
oblikah, tudi s finančnimi sred
stvi, prispeva k pospeševanju te 
dejavnosti po vsej Jugoslaviji. 
Razen skupnih vlaganj z izdelo
valci v nabavo opreme, repro-
materiala, svetovanja, skupnih 
predstavitev itd. je "Dom" skozi 
desetletja organiziral in finan
ciral ali sofinanciral več izobra
ževalnih akcij v domači obrti, 
po raznih proizvodnih področ
jih. 

Tako so mlajše in starejše ge
neracije pridobivale znanja v 

domači obrti in ohraiijale tradi
cije. Res pa je, da se vložena 
sredstva v razvoj niso vedno 
obrestovala le "Dom-u", temveč 
predvsem dejavnosti. Mnogi 
učenci in učenke so namreč 
kasneje opuščali to delo zaradi 
objektivnih zakonitosti domače 
obrti ali pa se odločali za sode
lovanje z drugimi subjekti. 

Na območjih, na katerih so 
vlogo izobraževanja v domači 
obrti prevzemale šole ali druge 
institucije, pa je "Dom" vedno s 
sofinanciranjem podpiral njiho
vo delo. Med temi tudi šolo v Ži-
reh, ki že več desetletij organizi
ra pouk kleklanja, kar "Dom" 
zelo ceni. Žal pa je tovrstni po
uk organiziran predvsem za 
učenke in učence nižjih razre
dov. V želji, da bi izpopolnil 
praznino in bi bilo izobraževa
nje omogočeno vsem od prvega 
do osmega razreda, se je pred le

ti dogovoril s šolo, da slednja or
ganizira pouk za vse razrede. 
Razen tega pa naj pripravi pouk 
klekljanja tudi v šoli v Gorenji 
vasi prav tako od prvega do 
osmega razreda. V tem cilju je 
bil "Dom" tudi pripravljen daja
ti šoli v Žireh dodatno material
no pomoč, kar je bilo pogodbeno 
dogovorjeno. 

"Dom" je od veljavnosti po
godbe dalje šoli nakazoval sred
stva. Slednja je vsako leto sama 
predlagala in postavila višino 
zahtevka, seveda revalorizirano, 
kot je navajala v predlogih. To
rej je "Dom" izpolnjeval pogod
bo, ne da bi bila slednja izpol
njena tudi od druge pogodbene 
strani. Pouk namreč niti v Ži
reh, niti v Gorenji vasi ni bil or
ganiziran tako oz. v obsegu, kot 
je bilo pogodbeno dogovorjeno. 
Kot šola sama trdi, ne more iz
polnjevati pogodbe v dogovorje

nem obsegu, čeprav ob sklenitvi 
in podpisu teh pomislekov ni 
imela in je bil tudi izrecno do
govorjen brez kakršnih koli pri
pomb in ugovorov, obseg izobra
ževanja. 

Zato se je "Dom" odločil, da v 
sodelovanju s strokovnjaki di
rektno izpopolni praznino in di
rektno vlaga sredstva v ohrani
tev in razvoj čipkarstva. Iz na
vedenih razlogov je tudi odpo
vedal pogodbo o posrednem fi
nanciranju. 

"Dom" bo tudi naprej podpiral 
čipkarstvo in to brez kakršnih
koli obveznosti učencev. Učenci 
tudi v bodoče ne bodo imeli no
benih obveznosti do "Dom-a", 
saj je njegov namen predvsem 
vzgoja mladega rodu in pridobi
vanja znanja v klekljanju. Teh 
obveznosti pa niso imeli tudi 
doslej, ne glede na brezplačno 

dane materiale ali dana sf( 

stva. Podjetje učencev v razr*^^, 
laganju s svojimi izdelki ni "L 
koli oviralo. Jopj> 

Navedena dejstva naj bi " \ 
le objektiven prikaz stanja-
zvezi s tem pa poudarjamo, XI 
ne želimo polemik s šolo v A 
reh, saj smo eni kot drugi odjrj 
vorni predvsem za razvoj 
karstva. Zato menimo, da je, 
vse dovolj dela in nalog na # 
področju. Nujno je predrt" ^ 
medsebojno sodelovanje, n e . ,^lin 0 

razdiralne polemike, ki fl**^to vi 
mur ne koristijo. 

"Dom"pa bo tudi v bodoče5 £e 

jal na njivi, samo da o ^ M p r 
zemljo, čeprav klasje pobi^mo 2 

drugi. Pa nič zato, domača 
je tradicija prednikov in fcotUuni; 
ko jo bo tudi ohranjal, prisvajr z laj 
pa je ne more nihče. raze 

DOM-EXlM, Ljubijo^* 
FojK Sekretar, Breda Foj rivl 

r 'Sto, 
Jm 

na tla. Tako imava po celem avtu odtise bla t P otr0( 

tačk. Urediva se in najeva in zapeljem v Oslo- p̂riv] 
V centru se na železniški postaji pozanimata Sj 

kje bi lahko videla kaj zanimivega. Us lužb^J fy 
naju napoti v del mesta, imenovan BYGDOV' \{ j ? 

imava kaj videti. Najprej greva v Ljudski mu^bied 
Norveške. To je muzej na prostem, kamor so s .,Vlje j 

le Norveške prenesli preko 100 objektov iz l 5 - ,ePalc 

19. stoletja. Tu so razne kmečke hiše, izbe, štMzbo 
šupe iz različnih obdobij, zastavonoša pa je c^hdj 
kev iz 12. stol., ki je v celoti lesena. Muzej se * Per£ 

ključi s stavbami iz začetka 20. stoletja, kjer ^ 
urejena tudi zanimiva lekarna. Odideva do n Jn^ 
slednjega kompleksa muzejev. , J'ltr 

Najprej obiščeva Kon-tiki muzej. Tu je la ĵ*jp^eS{ 
papirusa, s katero so leta 1971 prepluli Atlantik dov, 
tako dokazali, da je možno, da so bili stari Eg^P«, 
ni že pred Vikingi v Ameriki , na Velikonočnih 0 f 
kih. V muzeju je tudi splav iz balzovih hlodov\j 
katerim so opravili podobno pot leta 1947. V sos 
njem muzeju ogledujeva stara lesena plovila m 
zličnih koncev Norveške. Enkraten je tudi m1*' 
kjer je prikazan celoten razvoj ladjarstva, od 
rih deblakov, do sodobnih potniških in toVOr 

ladij. v u 
V merilu 1:100 so v maketah prikazane s l ,y Ff 

dvojambornice, potniške ladje, ladje za r a z n e ^ § | j 
vore - razsute, pline, nafto, ipd. V drugem n j»r ' 
stropju je po tleh cela lesena paluba, ki se ko^ j | 
na balkonu, kjer je montiran daljnogled ' n

k 0 j < | 
krono lahko nekaj časa gledaš po Oslu. Toli* j | 
zanimivega za ogled, da sva že kar malo u t r 1 ^ c 
vendar zavijeva še v stavbo, kjer je pod stre n J 
la dvojambornica Fram, s katero so v j 
1900-1910 raziskovali Južni tečaj. Greva na & 
in nato v podpalubje, kjer so sobe, jedilnica, 
niča, shramba. Veliko je predmetov iz tistegI jjii 
sa. Od oblek, pripomočkov za lov, do n&i&c

&\f 
pingvinov in ptic. Na fotografijah je prikaza -p ^ 
gradnja muzeja. Ladjo so.potegnili na kopn° .^tf 
ustrezno namestili, okoli nje so potem nared J 
melje in zid ter postavili streho. l i u r K . 

(se^nad^/ 

R a d o U r e v c 

V DEŽELAH SKANDINAVIJE, POLNOČNEGA SONCA, 
MEGLE, MRAZA IN KOMARJEV 

Skozi Mo I Rano se zapeljeva proti Mosjoenu, 
kjer se oskrbiva z gorivom. Vzpneva se na gorski 
prelaz, kjer se pasejo ovce, zaradi nizke oblačno
sti še vedno ni razgleda. Proti Steinkjeru se doli
na odpre. Več je kmetij, saj so pogoji že ugodnejši. 
Opaziva tudi njivo s krompirjem. Kmetje travo 
povečini silirajo ali pa dajo na preprosta sušila, 
saj ni pogojev, da bi pokošeno travo posušili na 
tleh. Ob 20. sva v Steinkjeru, kjer dotočim gorivo 
in vodo za kuhanje. Jeva ob cesti, malo iz mesta. 
Juhica zelo prija, pa enemonček tudi. Začneva 
iskati kotiček za nočni počitek, kar nama uspe za 
mestom Skobegam. Danes sva prevozila 575 km. 
Hai . 
13. julija ob 11.00 

Še vedno dežuje. Hitro se umijeva in že greva 
dalje. Po 40 kilometrih prispeva v Trondheim. To 
je pris taniško mesto z nekaj industrije. Pa še ne
kaj opaziva. Imajo tramvaj, ki sva ga videla tudi v 
mnogih mestih na Švedskem, razen v Stockhol-
mu, ki ima močno razvito podzemno železnico. Sa
mo pri nas so bili tako pametni, da so vse tire po
metali ven. 

Tabla nama pove, da je do Osla še 570 km. Iz 
Trondheima zavijeva v ozko dolino, kjer se na eni 
strani vije cesta, na drugi železnica, po sredi pa te
če reka. Vse je obdano s smrekovim gozdom. Nad 
prepadnim kanjonom se ustaviva in skuhava 
zajtrk in kosilo obenem. Skozi Oppdal se cesta za
čne vzpenjati in prispeva na planoto, precej po
dobno tisti ob polarnem krogu. Je precej gola, z 
nekaj tundre, po okoliških vrhovih je še Vedno 
sneg. Nabiralniki ob cesti pa nama povedo, da 

nekje v gozdu, stran od ceste, živijo ljudje, ki so 
verjetno zaljubljeni v to divjino in samoto. 

Spustiva se v Dombas. Tu stoji lična cerkvica. 
Zgrajena je bila leta 1939 iz kamenja, krita pa je s 
kamenjem, podobnim skrilavcu, ki precej spomi
nja na baker. V enakem stilu so mrliške vežice. 
Na pokopališču nama pade v oči grob, kjer je po
kopana Anne Rise, ki je umrla letos v starosti 100 
let, en mesec in pet dni. Prava norveška grča. 

Naslednji cilj je Lillehamer, prizorišče tekem 
svetovnega pokala v alpskem smučanju in kandi
dat za olimpijske igre. 

Med potjo se lepo vreme menja z dežjem in v 
dobri uri sva v Lillehamru. Zapeljeva se pod 60 
metrsko skakalnico, vendar poleti ni videti kaj po
sebnega. V bližini skakalnice pa zagledava edino 
novo gradnjo na celotni najini poti. Naredijo be
tonske temelje, nato pa postavijo hišo, ki je v celo
ti lesena. Dobro je izolirana in zaščitena z barva
mi in laki, saj bi jo drugače pojedli črvički. Večina 
ljudi pa se ne ubada z gradnjo, tako kot pri nas, 
ampak ima vsako mesto več posredniških proda
jaln hiš, kjer lahko kupiš hišo od 50 mark, pa tja 
do 100 mark. Tako lahko prodaš manjšo hišo in 
kupiš večjo, ali pa seveda ravno obratno. Kupuješ 
in prodajaš, kolikor imaš volje in seveda denarja. 

Voziva se ob jezeru, ob katerčm leži Lilleha
mer. Po 30 km zavijeva preko jezera po mostu, ki 
je dolg dva kilometra in po plačilu 12 kron cestine 
skozi predor zavijeva na avtocesto. Jezero se še 
kar nadaljuje, cesta pa zavije v gozd. Kmalu sva v 
mestu Hamar, kjer Janja zajaha bika, ki je iz bro
na, da .ne bi kdo mislil, da živega. V bližini pa ima 
spomenik tudi mati svinja z osmimi mladiči. Vred
no ogledal Privoščiva si dva hot-doga in sok (30 

Luponska narodna noša 

kr). Vse bliže sva Oslu in bi bila verjetno še danes, 
tam, ker Janja tako hiti. Komaj jo prepričam, da 
ustavi, da lahko fotografiram prvi lep sončni za
hod. Zavijeva s ceste in prespiva v hotelu Bush. 
14. julija 

Enkrat ponoči. Okoli treh. Avto se 
rahlo zaziba, kar me zbudi. Kaj pa je sedaj to? 
1 vidno odprem vrata in gledam po okolici. Nič. 
I em nazaj in bedim. Nehote zaspim. Avto se po-
i no zaziba, kar me vrže iz sna. Gledam nazaj in 
nr.prej. Nič. Zaspim nazaj. 

Zbudiva se ob devetih. Prijetno sije sonce, ko 
s« kobacava iz spalnice. Takrat pa vidim, zakaj se 
je vto zibal. Neka žival, verjetno lisica, je skočila 
z£""aj na prtljažnik, se sprehodila preko strehe na 
pr krov motorja, šla nazaj na streho in se popelja
la J)d zadnjem steklu, se ujela za spojler in skočila 
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Utrinki iz kranjske noči 

M i s e p a z a b a v a m o . . . 
Tradicija pač tudi nekaj še velja. Pipe so bile odprte do konca, glasba je poskušala spodbujati 
Ples, predvsem pa je bila velika gneča, ki jo je malo pred polnočjo raztrosil domov poletni dež... 
r a vendar so se mimoidoči zabavali, srečali prijatelje ter poskusili pokukati prav v vsak koti
ček petkove ponudbe na stojnicah, kjer vsekakor velja posebej izdvojiti pozornost Elit inih tr-
govin-bile so namreč odprte pozno v noč... 

Dež je močnejši (ne za vse), 
gremo pod streho (23.34) 

Bi kaj kupili? (Elita Kranj) 
Čisto zares prodajamo! (21.49) 

Šenčur a la carte - domača nrana (2&4ij 

Mama kupi mi balon, no vsaj liziko! (20.09) 

Prostor za alternativo! (21.30 Kdo ve koliko nas je? (22.16) 

»iLJjrehod po gorenjskih kopališčih 

z e n i v a b i j o m n o ž i c e k o p a l c e v 

^° vodo e * > r i ^ a ' ' n a lastne oči, kopalcem ponujajo bolj ali manj či 
' P°vsod pa skrbijo predvsem za njihovo varnost. 

0>l številn ' """""^J10*« 27. julija — Sončni dan sredi tedna je zva-
i-*»no »f> n

 C Pf®D*valce gorenjskih krajev k najbližjim bazenom. Kot 

^ P r U ^ u ° k °P«»šče v Kranju 
w(?So začtr p a l c e ž e k o n e c m a J a -
'f .Priha^.V .^iskovalci množično 
!l iuriij«l 2 la š e l e v d r u g i Polovici f z lan s k f 0 l J š i o b i s k v primerjavi 

ra2;en so ) e D i l v e s Julij, kar pa 
M suje g n č n e m u vremenu pripi-
i^^^Pnr^^11 F a r č n i k iz delovne 
J f ^ v l S Z T K 0 K r a n j zlasti 
Fjstop'"1"1 cenam. Za enkratni 

• OOfj, d

a . b a z e n odrasli odštejejo tn>< otroci m študentje 1500, 
v JPrivl aAp 1 0 0 0 dinarjev. Posebno 
. A s i ^ ? J e 40-odstotni popust 

ne organizacije. ner>dikai 
>ov 
je j 

cC'ed 9 
S je 2 a , kranjskem bazenu, 

a

c >ed 9 • k 0 Pa lce odprt vsak dan 
jcfljene'0

n L 8 , U r ° . so letos preno-
lehlci . | d r aerobe, katerih pa ko-

2 b 0 u x , . n e uporabljajo dovolj. A 0 > š a l i 

t* 

so tudi strojnico, da se 
ogreva; njena tem-

Je povečini 26"C. Naj-
S j h n ^ 1 ^ 0 ^ imajo zaradi pre 
>ltrove

7

 z m ° g l J i v o s t i zastarelih 
k i»lNr ohf , C l š č e n J e vode, zaradi 
Vr°Voli n; l s k ° v a l c i niso vedno za-

s čistočo vode 

Na kranjskem kopališču je do
bro poskrbljeno, kot je povedal 
Matjaž Kakovec iz Kranja, da ni 
kršitev reda. Rakovcu, k i že še
sto leto skrbi za varnost kopal
cev, pomagata še 2 reševalca, 
kopališče pa ima tudi 8 plaval 

nih mojstrov. Dva reševalca sta 
stalno ob bazenu in eden celo 
ponoči. Doslej j im ni bilo treba 
pohiteti na pomoč, vendar je za 
primer nesreče na razpolago vsa 
potrebna oprema in celo aparat 
za oživljanje. 

Kdor se pelje v Tržič, takoj 
uzre tržiško kopališče tik pod 
vpadnico v mesto. Bazen, ki ga 
obdaja prijetno zelenje, so letos 
odprli 6. junija. Na začetku je bi
lo bolj malo obiskovalcev, od za
četka julija pa j ih naštejejo po 
tisoč in več na dan. Kot se je po
hvalil Janez Šmeic, ki je že de
seto leto upravnik kopališča, ki 
njim radi prihajajo tudi kopalci 
iz drugih krajev na Gorenjskem 
in celo od dalj. Razen novega 
parkirišča za 22 avtomobilov, 

4 

I g r e v bazenu za posnetek je bila dovoljena— 
Foto: S. Saj, 

Kranjski reševalec iz vode Mat
jaž Rakovec je letos med prvimi 
opravil reševalni tečaj z izpitom 

kar je še vedno premalo, ni več
jih sprememb. Cene so podobne 
kot drugod - med tednom 1000 
dinarjev za otroke in 2000 za 
odrasle, konec tedna pa po 500 
dinarjev več; mesečne karte sta
nejo od 15 do 25 tisočakov; sindi
katom dajejo 5000 dinarjev po
pusta. 

Vodo ogrevajo do 25"C.Vsak 
dan jo zamenjajo okoli 25 kubi
čnih metrov v velikem bazenu, 
otroškega pa redno praznijo. 
Več kot graj so deležni pohval 
obiskovalcev. Tudi zaposleni se 
ne pritožujejo nad gosti, a pripo
ročajo jim, naj zaradi sebe me
čejo odpadke in cigaretne ogor
ke pogosteje v koše. Kot je dejal 
Milan Česen, ki trenutno zame
njuje reševalca, so kopalci disci
plinirani in še ni bilo nezgod. Na 
bazenu, ki je odprt med 9. in 17. 
uro, prek poldneva zaprejo ska
kalnico zaradi varnosti. Drugi 
redar stalno nadzira otroški ba
zen. ' 

Posebnost kopališča v Rado
vljici je; da je združen z avtomo
bilskim kapom. Kot nas. je -.se-' 

Tudi radovljiško kopališče je le
tos dobilo nove opzorilne ozna
ke 

znanila receptorka Andreja 
Kveder, so kamp odprli 1. juni
ja, kopališče pa sredi junija. Ba
zen je odprt vsak dan med 10. in 
19. uro, vodo ogrevajo na 24"C, 
vodo za tuše in sanitarije pa pr
vič letos ogreva sončna toplota. 
Novi so tudi opozorilni znaki na 
kopališču. 

Na kopanje prihaja povprečno 
okoli tisoč obiskovalcev. Kadar 
j ih je več, je že dren. Na razpola
go je veliki in otroški bazen, 
kjer vodo stalno čistijo in jo en
krat na teden tudi zamenjajo. 
Kopanje stane med 1000 in 2000 
dinarji med tednom ter petsto-
tak več za odrasle konec tedna. 
Veliko povpraševanja je pred
v s e m po sezonskih kartah za 60 
tisočakov. 

Aleš Rebec, ki skrbi za var
nost ob še drugih treh reševal
cih, opozarja zlasti mlajše ko
palce na nevarno porivanje in 
skakanje v vodo. Skoki v vodo s 
.skakalnice pa so zaradi dotraja
nosti objekta prepovedani. 

i Besedilo in slike: Stojan Saje 

Jani Sajovic v pol leta shujšal 54 kilogramov 

Volja mora biti 
jeklena 

Kako se je smilil mami, ko je sopel od domače hiše na Rupi v 
breg proti cesti. Debela stegna so se ribala, težko je dihal. Saj še 
službe ne bo dobil, ko je tako debel, jo je skrbelo. Vse mogoče je že 
poskušala, a fant je jedel s tako slastjo. Po večerji si je vsaj še tri 
kose kruha namazal s pašteto in obložil s salamo. Na zabave ni 
hodil več, niti s fanti v družbo. Le še v kino, kjer je bila tema, kjer 
je bil lahko neopazen. Sredi lanskega poletja, pri sedemnajstih le-
ih, pa se je odločil, da spremeni svoj način življenja. In uspelo mu 
je: z odločno voljo in izbrano prehrano je shujšal za 45 kilogra
mov, od 112 na 58 kilogramov. 

Že kot otrok je bil debelušen. 
Na vsaki šolski fotografiji je bolj 
okrogel, bolj širok, vedno se sku
ša malce zakriti za sošolci. Pri 
desetih letih je že hujšal pod 
zdravniškim nadzorom. A vse je 
bilo kratkotrajno. Kmalu je bil 
spet na stari poti in kilogrami so 
se nabirali....Mama mu je kar 
naprej širila hlače, krojač mu je 
moral zrisati poseben kroj...Ko 
je bil lansko poletje na praksi v 
mehanični delavnici v tovarni 
Savi, zanj ni bilo dovolj velike 
delovne obleke. Vsi so se ozirali 
za njim. Potem je počilo. Dodo
bra se je zavedel, da tako ne sme 
več naprej, za preveč stvari je 
prikrajšan s temi svojimi »šlau-
fi«, z debelimi dogami. Saj ne 
more niti steči, kopati se med 
fanti na Kosorepu ga je bilo 
sram. Špeh mora dol! 

Ko je začel, se ni tehtal, Prvič 
se je stehtal, ko je imel že 20 ki
logramov manj. Česa vsega ni 
poskušal, da bi šlo hitreje. Tudi 
/. nasilnim bruhanjem, s tableta
mi za hitro prebavo. A je uvidel, 
da mora ubrati pametnejšo pot. 
Prebral in poskusil je nič koliko 
shujševalnih kur, nasvetov, 
knjig o zdravju. Danes je pravi 
izvedenec za hujšanje. Prišel je 
do svojih spoznanj: če hočeš 
shujšati, se moraš odpovedati 
kruhu, krompirju, rižu, vsem 
sladkarijam. On je začel hujšati 
ob graham kruhu, potem se je 
odpovedal še temu. Prednost da
je- sveži zelenjavi, sadju. A tudi 
pri sadju izbira. Je le tisto, ki 
ima manj kalorij. Jabolko je kar 
precej sladko. Manj kalorij ima 
paradižnik. Skoraj nič kalorij 
nimata stročji fižol in kumarice. 
Danes je zajtrkoval stročji fižol v 
solati, obogateni s skuto, kosil 
pa kumarice v solati, prav tako 
oblito s skutino omako. »Ko si 
enkrat ves v hujšanju, šteješ le 
še kalorije, gledaš, kaj je bolj 
zdravo za organizem. Ugotovil 
sem, da ima tudi veliko jedi, ki 
jih reklamirajo kot primerne za 
hujšanje, preveč kalorij. Jaz si 
vse sladim s tekočim natrenom. 
Tudi krofe za pusta je mama 
osladila z njim, pa bezgovo šabe-
so. Tudi sladoled si delam sam iz 
borovnic, malin in jugorta, osla-
dim pa ga z natrenom. Takle 
lonček ima točno sto kalorij. 
Rad kuham, pripravljam jedi. 
Dvakrat uživam. Zvečer, ko pri
pravljam, zjutraj ko to použijem. 
Zajtrke imam kar bogate. Zju
traj si lahko privoščim jedi, o 
katerih sanjam. Potem vedno 
manj. Pri hujšanju niti zaležati 
ne moreš. Če greš lačen spat, se 
lačen zbudiš. To je najboljša ura. 
Se ti pa včasih oglasi volčja la
kota. Morda je to en dan na me
sec. Takrat si privoščim vse. Na
slednji dan ne jem nič, in na
slednje dni spet štejem kalorije. 
Če me prime kriza zvečer, se za-
motim s hitrim sprehodom. Ze
lenjavne juhe so čudovite za 
hujšanje. Meso uživamm le pu
sto, največ pa ribe. Naučiš se 
spoštovati hrano, celo izbirčen 
postaneš. A kadar prideš v krizo, 
bi s tal pobral kruh in ga jedel. 

Veliko pomaga tudi telovadba. 
Če se dodobra pretelovadiš, po
čepi, tek, dviganje uteži, plava
nje, trebušnjaki, - sploh nisi več 
lačen. Ves čas hujšanja moraš 
veliko skrb posvetiti koži. Slane 
kopeli, redno mazanje s kremo, 

Takole okrogel je bil Sajovičev 
Jani z Rupe pri Kranju še lan
sko poletje... 

...pa ga poglejte danes. -Foto: 
D. Dolenc 

masaže. Verjetno bi veliko po
magale tudi iz vaje joge, vendar 
iz knjig se jih je težko naučiti. 
Jaz le redno telovadim, po uro 
na dan. « 

Kljub vsem prizadevanjem je 
Janiju le ostal višek kože na tre
buhu, medtem ko se je koža na 
rokah, čeprav je je bilo še za eno 
roko, lepo skrčila, prav tako na 
nogah. Moral je na operacijo. 
Letos maja so mu izrezali odve
čno kdžo s trebuha. 70 šivov je 
dobil. » Hudo je bilo, «se spomi
nja, »in že zaradi teh bolečin se 
ne smem več zrediti. Nikoli več, 
kajti prehudo je'vse skupaj. Am
pak, če imaš voljo, zdržiš. Nikoli 
ne bi verjel, da se bom kdaj lah
ko odpovedal kosom kruha in 
salami. Danes dobro poznam 
zdravo prehrano, vsakemu bi 
lahko dal nasvet, kako naj se loti 
hujša*nja. To je velika spremem
ba v življenju. Spremeniš nava
de, spremeniš svoj značaj. 
Zdravniki na ljubljanski kirurgi
ji so se me drug za drugim hodili 
ogledovat, spraševat, kako naj 
sami odpravijo trebuščke...Naj
huje je le to, ker me zdaj nihče 
ne pozna. Pozdravim sošolca, pa 
me bulji kot neznanca. No, poča
si se me bodo že navadili. « 

Kdor je že kdaj poskušal huj
šati, dobro ve, kakšne muke so 
to, koliko volje je treba, da zdr
žiš, da narediš iz sebe novega 
človeka. Janiju je uspelo in lah
ko mu le čestitamo. 

D. Dolenc 

Blejski turisti imajo v letošnji sezoni možnost, da se razen z na
vadnim taksijem in z izvoščkom odpeljejo na izlet po Gorenjski 
tudi z več kot petdeset let starim mercedesom, ki ga je posebej za 
to obnovil Damijan Grilc iz Radovljice. Vožnja v avtu brez stehe 
je, kot pravijo turisti, prijetna in toliko hitra, da v pasjih poletnih 
dneh ni prevroče in da si je mogoče še marsikaj ogledati. - C. Z. 
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Ženske posebnosti 
Ženski šport je na Gorenjskem razmeroma dobro razvit. 

V radovljiški občini so v ospredju plavalke, odbojkarice, smu
čarke in padalke, v kranjski namiznoteniške igralke, rokome-
tašice, košarkarice, plavalke, smučarke in alpinistke, v jese
niški košarkarice in smučarke, v tržiški alpinistke...Čeprav v 
nekaterih (tradicionalnih) okoljih ženski šport še vedno velja 
za manj vrednega in privlačnega od moškega, je resnica ven
darle precej drugačna: samo trenerje je treba vprašati, koliko 
truda morajo vložiti, da iz skupine posameznic ustvarijo do
bro in uigrano moštvo. V ženskem športu je namreč osip pre
cej večji kot v moškem, mnoge se v letih, ko bi lahko največ 
dajale športu, odločijo za materinstvo, le redke pa tudi potlej 
še ostanejo zveste športu - ne zato, ker ne bi bile več sposobne 
vaditi in tekmovati, temveč iz preprostega razloga: družin
skih obveznosti ne morejo več usklajevati s športnimi. Na Go
renjskem sicer imamo nekaj primerov, ko so se športnice tudi 
potlej, ko so si že ustvarile družino, vrnile v ekipo, vendar so 
to le lastovke, ki še ne prinesejo pomladi, so pa prav zato 
vredne toliko večjega občudovanja in spoštovanja. (V svetov
nem ženskem športu je najbolj znan primer poljske atletinje 
Irene Szeunnske, kije še po materinstvu postavljala svetovne 
rekorde in zmagovala na olimpijskih igrah.) 

Prav velik osip igralk, povezan z »ženskimi posebnostmi«, 
je tudi eden od razlogov za kakovostna nihanja ženskih ekip 
- v preddvorskem in železnikarskem rokometu, v blejski od
bojki, v jeseniški in kranjski košarki, v plavalnih vrstah...V 
kolektivnih športih so posledice še izrazitejše kot v posami
čnih, še posebej, če za »nepredvidenimi izstopi« ni prekalje
nih igralk, ki bi zapolnile vrzeli, če zaledje ni dovolj široko, 
če se z mladimi ne dela načrtno... 

C. Zaplotnik 

Kranjski jamarji ne poznajo počitka 
Ovsiše, 30. julija - Predsednik Društva za raziskavo jam v Kranju 

Igor Potočnik z Ovsiš pri Podnartu, ki so ga na nedavnem občnem zbo
ru Jamarske zveze Slovenije imenovali tudi za vodjo jamarske reševal
ne službe, je v kratkem pogovoru opisal društveno aktivnost od začet
ka letošnje sezone. Kot je ocenil, uspešno uresničujejo svoj načrt dela. 

* 
Med prvomajskimi prazniki so priredili na Leski planini tridnevni 

tabor, ki se ga je udeležilo 10 jamarjev. Najprej so iskali nadaljevanje 
Pozabljenega rova v 200 m globine, zatem pa so opremili brezno do 
dna; 4 jamarji so se spustili 536 m globoko in s tem dosegli svoj rekord. 
Ponovno so tudi izmerili spodnji del jame. 

Konec maja so se udeležili jamarske konference v Črnomlju, kjer 
sta 2 pripravnika opravila izpit za reševalca. Ob sejmu civilne zaščite 
so s 7 reševalci in dvema pripravnikoma sodelovali v vaji za reševanje 
z visokih stavb v Kranju. Žal so morali 4. julija sodelovati v pravem re
ševanju v Kačni jami pri Divači, kjer se je ponesrečila italijanska ja-
marka. Sistem organiziranja v kranjski civilni zaščiti in pozivanja ob 
potrebi s pomočjo centra za obveščanje je bil v tem primeru za vzor. 

Z jamarji iz Karlovca so se pred tednom dni spustili v Brezno pri 
Leski planini, tri tedne pa so gostili 7 angleških jamarjev, ki so odkrili 
4 nove jame na Jelovici. Trije člani DZRJ Kranj so v teh dneh na de
setdnevnem mladinskem jamarskem taboru v Ulmu v Nemčiji. 

Avgusta bodo kranjski jamarji v gosteh pri Ljubljančanih, s kate
rimi bodo raziskovali jame na Pršivcu. Sledilo bo še skupno raziskova
nje s slovenskimi jamarji na Kaninskih podih. 

S. Saje 

S t o t i n k a z a b o l j š o o b v e š č e n o s t 

Kranj, 29. julija - Zveza telesnokulturnih organizacij Kranj je za
čela junija izdajati Stotinko, glasilo športnikov iz kranjske občine. Kot 
je v »popotnici« Stotinki zapisal Slavko Brinovec, predsednik skupšči
ne kranjske telesnokulturne skupnosti, naj bi obveščala ljudi o vrhun
skem in tekmovalnem športu ter o rekraciji, predvsem pa naj bi pripo
mogla k boljšemu medsebojnemu poznavnaju. Izhajala bo dvajsetega v 
mesecu, za zdaj je brezplačna. 

Uredništvo bo v vsaki številki v rubriki »športni podvig-šporntik 
meseca« izbiralo najbojšega športnika ali moštvo (junija ni imelo tež
kega dela, ta naslov je osvojil dvakratni svetovni prvak v kegljanju Bo
ris Urbane iz Goric), objavljalo koledar športnih in rekreativnih prire
ditev, pisalo o problemih v kranjskem športu, o uspehih in neuspehih 
športnikov, o vse bolj množični športni rekreaciji, o šolskem športu pa 
tudi o tem, kar se dogaja «za kulisami« in o čemer razmišlja športni k i 
bic. 

C. Z. 

Veslač Aleš Markove z Bleda na svetovnem 
mladinskem prvenstvu 

N a j e z e r u t u d i o b p r o s t i h d n e h 

Bled, 29. julija - Se ne 16-letni Aleš Markove z Bleda je eden 
najmlajših veslačev v 26 članski jugoslovanski reprezentanci, ki 
bo od 2. do 7. avgusta sodelovala na svetovnem mladinskem pr
venstvu v Milanu. 

Markove bo skupaj z 18-letnim Igorjem La-
sičem iz Zagreba, ki že ima kolajno z lan
skega prvenstvo v Kolnu, veslal v dvojnem 
dvojcu, v disciplini, kjer ima dobre možnosti 
za uvrstitev v finalne in z nekaj športne sre
če in ob »dobrem dnevu« tudi za eno od ko
lajn. To so seveda predvsem skrite želje 
obeh veslačev in blejskih tenerjev Miloša 
Janše in Stanka Slivnika,ne pa zahteve po 
uspehu, saj je ob vsem le treba upoštevati, 
da bo Aleš tokrat prvič nastopil na svetov
nem prvenstvu in da bo vsaj še dvakrat (do 
osemnajstega leta) imel takšno možnost. 

Ker bo Lasič že v naslednji sezoni prešel iz mladinske v člansko 
konkurenco, bo Aleš bržčas že na prihodnjem svetovnem prven
stvu tekmoval v skifu. 

Markove, ki trenira veslanje četrto leto, je že pri pionirjih ka
zal, da se bo zgodaj uvrstil v reprezentanco. Že lani je tudi zmago
val v konkurenci mlajših mladincev, letošnji rezultati pa so sploh 
izvrstni: na prvomajski regati na Bledu je bil v skifu drugi za Lasi-
čem, prav tako r a mednarodni blejski regati, na državnem mladin
skem prvenstvu v Zagrebu pa je zmagal s časom, k i je kar za pet 
sekund boljši od rezultata, kakršnega sta trenerja Stanko Slivnik 
in Miloš J a n š a načrtovala za letošnjo sezono; uspešen pa je bil tudi 
na mednarodnih regatah. 

Z Lasićem sta prvič nastopila v dvojnem dvojcu na mednarod
ni blejski regati, kjer je strokovno vodstvo tudi odločilo, naj bi ta 
posadka nastopila tudi na svetovnem prvenstvu. Veslača sta potem 
usklajevala zavesljaje na skupnem treningu v Zagrebu in nazad
nje še na Lokvah, kjer sta z rezultati pokazala, da bo to bržčas naj
boljši jugoslovanski čoln na prvenstvu. 

Stanko Slivnik pa poudarja, da Aleš ni le vesten športnik, ki 
pridno trenira in pride na jezero tudi tedaj, ko mu trenerja dasta 
prost dan, temveč tudi uspešen dijak. V pripravah na letošnjo sezo
no je preveslal 4000 kilometrov, kar pomeni, da je 2000-krat preme
r i l dolžino Blejskega jezera. Trdo delo daje rezulate. Držimo pesti 
tudi za svetovno prvenstvo! 

C. Zaplotnik 

Enaindvajseta mednarodna kolesarska dirka za Veliko nagrado Kranja 

D i r k e s i j e o g l e d a l o o k o l i d v a j s e t 

t i s o č l j u d i 
Kranj, 31. julij - Dvodnevno mednarodno kolesarsko dirko v počastitev občinskega 

praznika si je ogledalo okoli 20.000 ljubiteljev kolesarskega športa. Dobra organizacija, 
izvrstni boji 336 tekmovalcev iz Avstrije, Madžarske, ZRN in Jugoslavije so dali pečat 
dirkam, ki so jih organizirali kolesarji kranjske Save. Glavni pokrovitelj je bil Alpeto-
ur, sopokrovitelja pa Sava in Zavarovalna skupnost Triglav. Junak nedeljske dirke čla
nov na 130 kilometrov dolgi krožni dirki po ulicah Kranja je bil č lan novomeške Krke 
Sandi Papež. 

Ječnik, 9. Polanc (oba Sava), st. mladin*', 
Nagy (Madžarska) 1:15,37, 2. Eržen (K^ 

Odločilno prednost si je skupni zmagovalec 
Dirke po Jugoslaviji pridobil v osemintridese-
tem krogu krožne dirke, kjer je ušel zasledo
valcem, za zmago pa je potreboval 3:42,10. Na 
drugo mesto se je uvrstil avstrijski olimpijski 
potnik, varovanec zveznega kapetana Francija 
Hvastija, Mario Traxel, tretji pa je bil naš 
olimpijski potnik Rajko Čubrič iz Cukarečke-
ga, ki je vodil pet krogov pred zamenjavo kole
sa. Čas Savčanov je rešil nesojeni potnik za 
Seul Aleš Pagon, ki je bil četrti, na peto mesto 
se.je uvrstil Rogovec Pintarič. 

Zmagovalec pri pionirjih B ie bil na 3.250 
m dolgi progi Rogovec Zoran Klemenčič, pri 
pionirjih A na 10 km Dejan Jordan iz Krškega« 
Pri mlajših mladincih je zmagal Savčan Fran
ci Pilar, pri starejših mladincih pa je na 65 km 
dolgi progi slavil Madžar Zoltan Nagy, ki je bil 
hkrati zmagovalec tudi treh letečih ciljev. 

Sobotno prvo dirko za ekipno zmago na 
kronometer so začeli člani. Nastopile so le tri 
ekipe. Zmagala je olimpijska ekipa Avstrije, 
druga je bila ekipa jugoslovanske olimpijske 
reprezentance, tretji so bili Madžari, zunaj 
konkurence pa so vozili tudi tekmovalci Roga. 

V večernih urah pa je potekal že osmi 
mednarodni kriterij po ulicah Kranja. Dirko 
na kronometer in nočni kriterij si je ogledalo 
7.000 gledalcev. Borbe so bile v vseh katego
rijah zanimive, tako da so gledalci vztrajali do 
konca. 

Rezultati - člani, enaindvajseta mednarod
na dirka - člani, povprečna hitrost zmagovalca 
je bila 35,100 km na uro - - 1. Papež (Krka) 
3:42,10, 2. Traxel (Avstrija) 3:43,12, 3. Čubrič 
(Čukarečki) enak čas, 4. Pagon (Sava) 3:43,27, 
5. Pintarič (Rog) enak čas, 6. Glivar (VP 
Kranj) 3:43,30, 7. Kost°l (Avstrija) 3:46,12, 8. 

l:53,ol, 3. Oven (Astra) 1:53,17, 4. CvjetiC«J 
(Sava) 1:54,13, ml. mladinci - 1. Pilar (S** 
1:09,10, 2. Bole (Rog) 1:09,20, 3. Stangelj (KJJ 
1:10,12, pionirji A - 1. Jordan (Matija Gu* 
17,39, 2. Gimpelj (Krka) 17,41, 3. Pavli (»* 
17,43, pionirji B 1. Klemenčič (Rog) 6,19,2JJ 
vatin (Kamen Pazin) 6,25, 3. Feltrin (S» 
1902 Idrija) enak čas; ekipni kriterij -
strija 34:19,29, 2. Jugoslavija 34:39,27, 3. >£; 
žarska 38:52,00, zunaj konkurence - ^ 
35:13,43; nočni kriterij - člani 1. Strasserl'; 
strija) 41, 2. Bechner (Neukirchen) 22, 3. 0f.. 
wald (Unna ZRN) 16, 4. Polanc (Sava) 1* 
Lampič (Rog) 16, st. mladinci 1. Hvastija (^i 

nih 

log 
ser 

K< 

(Rog) 27, 2. Pilar (Sava) 2"'v1 

Cevc ( Rog) 18, 4. Štangelj (Krka) 8, 5. Bjj£ 
(Astra) 6, 6. Jenko (Sava) 6, pionirji A - 1. P ' I 
pelj (Krka) 18, 2. Grosshans (Unna) 18, 3. r*, 
(Rog) 14, 4. Studen (Sava) 13, 5. Šifrer (SaV»L 
pionirji B 1. Klemenčič (Rog) 24, 2. Fe^ 
(Sloga 1902) 21, 3. Grmšek (Matija Gubec)«' 
Markuta (Sava) 7, 5. Mohorič (Branik) 7. 

D. Humer Foto: F. Per 

Junak pri mlajših mladincih je 
bil Savčan Franci Pilar. Zmagal 
je na večernem kriteriju in na 
dirki v nedeljo. 

Od članov kranjske Save se je 
najbolje odrezal nesojeni potnik 
za Seul Aleš Pagon, ki je bil če
trti. 

Zvezni kapetan Avstrijcev, 
Kranjčan Franci Hvasti je bil 
zadovoljen z uvrstitvijo svojih 
varovancev. »V ekipni vožnji 
sem še malo kombiniral, čeprav 
je reprezentanca Avstrije za Se
ul za ekipno vožnjo že določena. 

V članski konkurenci je na ena
indvajseti mednarodni kolesar
ski dirki za Veliko nagrado Kra
nja zmagal Novomeščan Sandi 
Papež. »Ta zmaga in zmaga v 
skupni uvrstitvi na dirki Po Ju
goslaviji sta mi dragoceni. Še 
bolj zmaga v Kranju. To je ena 
najtežjih etapnih dirk pri nas. 
Hvala vsem za vzpodbujanje 
med dirko.« 

Druga zvezna vaterpolska liga — zahod 

Z m a g i T r i g l a v a n a g o s t o v a n j u 

Kranj, 1. avgusta — V prvih dveh kolih nadaljevanja tekmovanj v 
drugi zvezni vaterpolski ligi je Triglav gostoval v Biogradu na Betini na 
Murtru. Iz gostovanj se je Triglav vrnil s štirimi novimi točkami. Po bolj
ši igri je premagal Biograd in Brodograditelja. 
Izida — Biograd : Triglav 13 : 16, Brodograditelj : Triglav 8 : 9 

V naslednjih dveh dveh kolih Triglav doma gosti dva liga<"a z Reke. Pr
vi se bo v Kranju v soboto predstavil Burin, ki je doma na Reki vzel toč
ko Triglavu, v nedeljo pa bo v Kranju gostoval Primorje. S tem naspro
tnikom je Triglav na Reki izgubil. Obe srečanji, v sredo in nedeljo, bosta 
v letnem bazenu ob 20. uri. 

D. H. 

Drugi šahovski turnir za občinski praznik Kranja — Za občin
ski praznik je ŠD Kranj pripravilo že drugi šahovski turnir, ki so ga 
igrali po švicarskem sistemu. Nastopilo je devetinštirideset šahi-
stov. Med njimi sta bila dva mednarodna mojstra, pet mojstrov FI-
D E in en jugoslovanski mojster. Zmagal je Zagrebčan Košanski, ki 
je zbral 9,5 točk. Drugi je bil Mikac (Iskra Ljubljana) 8,5, tretji je bil 
Gostiša (Vrhnika) 8, četrti Osterman (Murka), peti je bil Crepan 
(Iskra), šesti Grosar (Murka) in sedmi Orel (Maribor). Vsi so zbrali 
7,5 točk. Najboljši Kranjčan je bil Jokovič, ki je osvojil 6,5 točk, delil 
pa je trinajsto do sedemnajsto mesto. (d. G.) — Foto: F. Perdan 

' " A 
Dvodnevni Mednarodni kolesarski praznik se je začel v sobot*• 
novi progi Labore Britof—Žabnica-Britof—Labore z ekipno vo*^ 
na. kronometer. Zmagala je olimpijska ekipa Avstrije 

Balkanski mladinski prvak, deseterobO' 
jec A K Triglav Matjaž Polak 

T e k m o v a l i v p r a v i t r o p s k i 

v r o č i n i 

Iz Grčije se je vrnil deseterobojec, mladinec, Matjaž Polak. Os v° 
j i l je naslov balkanskega prvaka. Iz Turčije, kjer je bilo člans* 
prvenstvo, pa se je z drugim mestom in novim slovenskim rek;0«\ 
dom vrnil deseterobojec Goran Kabič. Oba sta tekmovala v p r a 

tropski vročini, ki pesti celo Evropo. v 

Ko so na stadionu Stanka Mlakarja 
Kranju atletsko stezo pokrili z ume^ 
maso, je atletika napredovala. Z napre

 g 

kom pa smo spet dobili dobre tekmovale 
in tekmovalke. Mednje sodita desete1-

bojca Triglava Matjaž Polak in G ° r 3 

Kabič. Goran se je s članskega b 3 "* 3 , , 
skega prvensta v Turčiji vrnil s s r e ' 3 r

r t J i 

kolajno in novim republiškim rekordo ' 
osemnajstletni dijak drugega l e* np 0* 
srednje tehnične šole Iskra, Matjaž * 
lak pa iz Grčije z mladinskim balk^j 
skim naslovom. »Tekmovali smo v P r

 f 

tropski vročini. Med nastopi je bilo *• 
45 stopinj.« V takšnih vremenskih pogojih je tekmoval tudi Gor 
Kabič, ki je tako kot Matjaž ponovno dokazal, da je tudi v vroč 
mogoče dobro tekmovati. .. ^ 

»Svojo atletsko pot sem začel leta 1984,« pravi Matjaž. » ^ 
krat sem bil v osmem razredu OŠ Franceta Prešerna in moj P^, 
trener je bil, in je še, Lojze Kogovšek. Odločil sem se za m ^ n o ' 
ska, kmalu pa sva s trenerjem ugotovila, da bi več dosegel v n\ ^ 
goboju. Skupaj z Goranom Kabičem trenirava in prav Gora 
tisti, ki me spodbuja k zavzeti vadbi in tekmovanjem. ^ 

Pred nastopom na balkanskem prvenstvu sem v Beog ^ , 
osvojil državno prvenstvo in s 6.768 točkami izboljšal tudi n 1 ' 3 . ^ 
ski državni rekord. Pred dvema letoma pa sem bil na m l a d i n s ^ 
državnem prvenstvu v Beogradu drugi. V Grčiji sem postal P . ^ l 
s 6.596 točkami. Med nastopom je bilo zelo vroče, toda V,z 
sem in dosegel svoj največji mednarodni uspeh. 

Čakajo me še nastopi v pokalu SR SLovenije in domac

 fl-
mednarodne tekme. Prihodnje leto je evorpsko mladinsko P^ eu» 
stvo v Varaždinu. Upam, da se bom uvrstil v mladinsko repr p 0, 
tanco. Leta 1990 pa bo v Splitu člansko evropsko P ™ e n s t ^ , i j 0 ' 
trudil se bom, da bom v dobri formi in pripravljen na vsa te 

D. H u i * r vanja.« 
Foto: F. P«* da" 



Tržiški državniški obisk 
Tržiška občina in deloma tudi kakšna organizi
rana skupina sodeluje s pobrateno občino Ste 
Marie aux Mineš iz Francije Ugotovljeno je, da 
je ta stvar zelo draga in da navadni občani kar 
nekam nočejo slišati za to, da bi bilo sodelova
nje boj spontano in boj množično. 

Da bi to situacijo vsaj malo popravili, se 
je julija na pot podala štiričlanska uradna 
delegacija, ki je prijateljski in »državniški« 
obisk opravila v stilu ali kot se »šika«, saj sc 
skoraj vsi člani delegacije vzeli s seboj ne 
pot svoje Raise... 

rževanje kolone 
n'h iam J 6 , ^ a k ^ n e s o n a š e gorenjske ceste to poletje: polne lukenj,udar-

Don 0^ o v i n k o v i n dolgih, dolgih kolon turistov. 
ir>emu n i n S k a 9 n e č a n a c e s t a n ) e s e toliko bolj ubijajoča, saj se turisti-
logikj „ a

a j a P.r'družijo še dostavna vozila in kamioni. Po logiki stvari ali po 
S e r n in ti 6 " ^ r a z u mljivo, da se prav počasna vozila, s težkim tovorom, 

T J , a spravijo s ceste, če že delajo dolge kolone. 
nl«k " I r ' " , o r n «trske kolone je povzročal v sredo, 27. julija, ob 11. url tovor-
Obup" u Z l e 8 ° m ' registracija KR 64-01, od Jesenic proti Kranjski gori. 

oznlkl so ga prehitevali, kleli, sam pa je na ravnem delu ceste pognal Po klancu pa je vozilo počasi stokalo navzgor... 

i Kciaj na katero črpalko 
Posod n ' n e r o c * n 0 ' ^ e vozniku zasveti v avtu opozorilna lučka za izpraznjeno 
lavec P t ^ o r ' v o m i n potlej zapelje k bencinski črpalki prav v trenutku, ko de-
no je t n apenja trak z zastavicami in zapira prodajalno7 še boj neprijet-
kot dg 6 P 0 ^ 3 2 6 ria uro, češ da se je delovni čas iztekel, pa zmaje z glavo, 

V n \ n e 2 a n ' m a ' kako se bo šofer rešil iz neljubega položaja. 
kraih ^ G t r o ' u s o s e n a m r e c odločili, da svoje bencinske servise v raz-

lajo ( j 0

2 a P ' r a j o ob različnih časih Če je voznik domač, bo že vedel, kje de
žje p a . 9 u r e . kje do 20 ure, kje celo noč in kje spet le dopoldan Precej te-
Primer t u i c u „ ' ki se komaj znajde v tem labirintu! Če se zvečer pelje, na 
Proti Rar| 1 l r n 0 ,^ rPa"<e na Zlatem polju v Kranju z zadnjimi kapljami bencina 
^vliiško* s e ' e krepko uštel, saj je kranjski servis odprt uro dalj od ra-

K e črpalke ob magistralni cesti 

Zako ni gor, zakoni dol 
Pa priha » r T 1 0 , d a s e n a m u k' n ja zakon o združenem delu, na njegovo mesto 
uPravno!.a ^ o n 0 samoupravnem podjetju. Čeprav bo terminologija »samo-
nekako " i ^ 3 " p o d ) e t J e " marsikoga begala, smo vendarle le na pravi poti, da 
|e amr* U ^ 0 0 po našem štetju pridemo do podjetništva, tržne ekonomi-

' •"oma, kapitala 
»ta z d a i morali spremeniti še kakšnih 200 zakonov, kot pravijo, je 

a malica«. Bo vsaj naša razbohotena birokracija imela kaj delati... 

B e ' a črta je in ni zastonj 
posebno vozniki raznoraznih vozil, bi bili zelo počaščeni, če bi lirri 

T ržičan 
nekd 

Le-ta V C ' K o m . u n a ' n e 9 a podjetja začrtali po celem Trgu svobode 
^ • V n l T P r a v 8 ° t o v o n i b , , a zastonj oziroma je zastonj, saj jo vozniki hočeš 
n ° obrtoi m* 0 r e ,° u P ° š t e v a t l - Zelo bi bili zadovoljni, če bi jim to pogruntavščl-

•*'oti| avtor popolnoma zgrešene zadeve.... 

DOLGO, VROČE 
P O L E T J E 

*>o 8 e naprej tako pripekalo, bo še kreme zmanjkalo... Foto: F. Per-

K J E S O , K A J D E L A J O 
N A Š I ZNANI N E K D A N J I Š P O R T N I K I 

ROČK V MINUSU 
Poletni čas, ki počasi prihaja v svoj 
vrh, prinese s seboj vsako leto tudi 
na glasbenem področju tipizirano 
izvedbo. Ponavadi se sprostijo ho
telske terase in podobne pritikline, 
kamor pridejo skupine, ki Se vedno 
po svoji kvaliteti bolj sodijo v gara
žo. Malo bolj premeteni gostinec 
pač v tem letnem času mora vede
ti, da je ljudstvo lačno vsega take
ga, kar spominja na motenje miru. 

Tudi Gorenjska v tem pogledu 
ni posebno izvzeta, čeprav mora
mo kar takoj ugotoviti, da prav pri
da ponudbe na tem področju ni. 
Mogoče se še posebno pozna to v 
Kranju, kjer po ukinitvi terase pred 
Creino vlada določeno mrtvilo. Če
prav ima človek občutek, da je me
sto prazno, bi bila slika verjetno 

povsem drugačna, v kolikor bi se kje našel prostor, ki bi omogočal malo 
sprostitve, druženja. 

Na vseh zgoraj naštetih mestih že po tradiciji bolj tanko piskajo roc-
kerji, ne tisti pravi, ki se seveda v to sploh ne vtikajo, pač pa tisti »instant 
rock-men«. No, nekateri se znajdejo (tako kot vedno), in si izborijo pozici
jo ter se namestijo pred hotelom, ki dobro plačuje. Konec koncev vsi dela
mo za denar, ljubezen (do poklica) pač ne more kupovati kruha, mleka in 
ostalega. 

V. B. 

Vzela se bosta Suzana in Peter 

Letos bo na Bledu blejska kmečka ohcet 14 avgusta Na njej se 
bosta po starih gorenjskih šegah zares vzela Peter Zemva in Suzana 
Hairlič. Peter je avtomehanik, doma z Bleda, Suzana pa je zaposlena v 
gostišču Mangart in je prav tako z Bleda. Postavni mladi par se že pri
pravlja na tridnevno ohcet. ki vsako poletje privabi na Bled številne 
obiskovalce, saj jo Turistično društvo Bled zna tudi drugače primerno 
popestriti. Mlada sta se Blejcem in turistom že predstavila minulo so
boto na Bledu, na terasi pred hotelom Park. - Foto: F. Perdan 

D a h n i l i s o d a : 

V Škof ji Loki: Magda Celjar in Bogdan Žontar iz Škof,e Loke; Matejka Lo
gar in Aleš Zakrajšek iz Sela; Silva Mlakar in Stanislav Semič iz Žirovnice 
pri Spodnji Idriji; Marija Kejžar in Anton Gaser iz Zalega loga. 

A n e k d o t a 

• Kaj je ljubezen 
Francoska pisateljica Susanne Curchod Necker je rekla o lju

bezni: »Ljubezen je nenehen boj, zato ljubezenski jezik na veliko 
uporablja vojaške besede, kot so osvajanje srca, nepremagljivo 
čustvo, premagana ljubezen, podjarmljeno srce itd.« 

VINKO ŠORLI 
V štirih desetletjih je preteklo že 

precej vode v Rupenšci, Kokri in Sa
vi. Letni bazen v Kranju je bilo ta
krat edino shajališče mladih športni
kov in športnic. Tu so plavali, igrali 
vaterpolo in razviti so bili tudi skoki 
v vodo. Ko je bilo konec tovrstnih 
tekmovanj, v poletnih mesecih so se 
nato vsi, skupaj z gledalci in občani 
Kranja zgrnili le nekaj metrov na
prej od bazena in gledali filme v let
nem kinu. A to so že desetletja. 

I ,et.a HlliL! se je z vodnimi športi za
čel ukvarjati pri PK Triglavu iz Kra
nja tudi sedaj že šestintridesetletni 
poklicni glasbeni pedagog na OŠ He
lene Puhar v Kranju Vinko Šorli. 

»Svojo plavalno in vaterpolsko pot 
sem začel kot plavalec leta 1962 pod 
vodstvom trenerja Francija Peterne-
Ija Sileta. To je bila močna ekipa 
pionirjev, še bolj v ospredju pa so bi
le naše pionirke, ki jih je trenirala 
Anka Čolnar. Čeprav sem bil tekmo
valec za trenutek, že takrat nisem 
opustil mojega udejstvovanja na po
dručju glasbe. Igral sem klarinet v 
vseh glasbenih skupinah, ki so bile 
takrat v Kranju. Kasneje sem igral V 
SKUPINI 333, ki je med prvimi v 
Sloveniji izvajala glasbeni slog rhy-
tem in blues. Dosegli smo odlično 
uvrstitev na prvi slovenski kitanacli 
v Ljubljani. 

Pri plavalcih sem osvojil veliko re
publiških naslovov vse do kategorije 
mladincev. A ne kot tekmovalec, saj 
so bile takrat v Kranju plavalni dvo
boji /. najboljšimi slovenskimi in hr
vaškimi plavalnimi klubi. Po plava
nju so bili skoki v vodo in nato še va
terpolska tekma. Pri vaterpolu me je 
takrat odkril Petar Didič, ki je bil 
trener vaterpolistov. V moji genera

ciji smo bili takrat od pionirjev, mla
dincev do članov brez konkurence v 
Sloveniji. V takratni ekipi smo se 
uvrstili v prvo zvezno vaterpolsko l i-
go i n vedno smo bili v mladinski re
prezentanci tudi Triglavani. Ne sa
mo jaz, temveč tudi Velikanja, Tomo 
Balderman, Švarc, Mohorič, Svegelj, 
Malavašič, Stariha in tudi poznejši 
vaterpolisti Triglava so bili in so še v 
mladinskih reprezentancah. 

Zgodaj sem prenehal aktivno igra
ti vaterpolo, čeprav še sedaj za re
kreacijo igram pri VK Vodovodni 
stolp. Bolj sem se posvetil glasbi in 
tudi komponiram za različne glasbe
ne priložnosti. Pri vsem tem me boli, 
kp gledam izvrstno pripravljene pio
nirje, kadete, mladince, da potem v 
članski kategoriji nimajo osnovnih 
pogojev na zveznem nivoju. 

Razlog je v tem, da niti Kranj, niti 
cela Slovenija, nima zimskega olim
pijskega .bazena. 

D. Humer 
Foto: F. Perdan 

Č v e k 

• K o je bil R e a g a n 

k o m e n t a t o r 

Ameriški predsednik Ronald 
Reagan je nedavno obiskal lokalni 
radio v državi Iovva, kajti tam je 
bil nekdaj zaposlen. Ob obisku je 
dejal, da nikoli ne bo pozabil, ko 
je prenašal neko tekmovanje iz lo
kalnega stadiona. Nenadoma so se 
s stadionom prekinile vse zveze: 
»To bi bilo lahko konec moje ka
riere, neznansko sem se prestra
šil,« je dejal Reagan. »Tedaj sem 
se - da ne bi izgubil poslušalcev -
enostavno izmislil potek tekme in 
njen konec...« 

• O h , ti š p o r t n i 

novinarj i ! 

Ameriški olimpijski komite, za
vedajoč se, kakšni so Športni novi
narji, ki bodo odpotovali v Seul, je 
nedavno poslal vsem udeležencem 
nekaj napotkov, med drugim: 

»Prosimo vas, da zmeraj položi
te roko na usta, kadar zehate ali 
šarite po zobeh... Nikdar ne posta
vljajte nog na mizo... Tista oseba, 
ki koga povabi na večerjo ali na 
kosilo, vedno plaču račun za oba... 

• N o r n a i g r a č k e 

Supor-zvezda rok scene Michael 
Jackson bo star 30 let, kar pa ne 
pomeni, da je že odrasel. Ko je go
stoval v Londonu, je neka speciali
zirana trgovina z igračami sredi 
noči odprla prodajalno, da se je 
Michael lahko sprehodil med pli
šastimi medvedki. V prodajalno je 
vstopil v spremstvu 10-letnega de
čka, ki ga ves svet pozna iz re
klamnega spota za Pepsi Colo. Po 
eni uri sta se spet prikazala na 
vratih in varnostniki so s seboj 

vlačili celo - pakete igračk. Micha
el se je tudi odločil, da plača 12.000 
funtov, da bi večer v miru, sam, 
mogel uživati v zabavnem parku 
na severu Velike Britanije, kjer je 
zaposlenih 1.400 uslužbencev. 

• V l o g o Evite b o igrala 

M a d o n n a 

Odločili so se, da filmsko Evito 
Peron igrala Madonna, za štiri mi
lijone dolarjev. Za to privlačno 
Vlogo so se potegovale najbolj sla
vne igralke. Režiser se je za Ma-
donno odločil zato, ker jo je videl 
v predstavi Uspešno delo, kjer je 
pokazala, da je odlična tudi kot 
igralka. 

• V A m e r i k i ni č r v o v 

Suša, kakršne v Združenih dr
žavah Amerike ne pomnijo, je hu
do prizadela tudi ribiče. Lovci na 
Črve so nekdaj na noč izkopali tu
di do dva milijona teh privlačnih 
ribiških vab, zdaj pa znatno manj. 
Neki izkušeni lovec na črve je do 
kraja obupan in pravi: »Zdaj samo 
najbolj neumni črvi pridejo na po
vršino... In še ti niso - ker so pač 
neumni - sploh nobena vaba za 
pametne ribe.« 

• N e r a z d r u ž l j i v a 

l j u b i m c a * 

Vsekakor sta bila nerazdružljiva 
ljubimca... Tako se lahko reče za 
ljubezenski par, ki se je znašel 
pred ameriškim sodiščem. Obto
žena sta bila, da sta kradla, proda
jala mamila in preprodajala blago. 
Ko sta bila obsojena, ju niso mogli 
razdružiti, kajti še pred prihodom 
na sodišče sta s posebnim, special
nim lepilom »zlimala« svoje roke! 
Razdružiti ju niso mogli: strokov
njaki in policaji so potrebovali tri 
ure, da so ju sploh razlepili. 

e gorenjske vasi Ž a b j a V a S (2) 
Piše: D. Dolenc 

•a teko... 
r W a k o l e gredo, počasi, druga za 
v e K 0 ' . N i v e č babice, Dolinarje-
p' , . 1 Je po vsem gornjem koncu 
n a

l3anske doline nosila otroke 
n i e

S V e t i n J e D i l v e s čas za vrati 
jo n • h i š e zataknjen listek, kje 
s s ^ a ^ e 3 o . N i več Maričke, k i je 
bik k o s e r n na hrbtu po hri-
l ^ . p r ° d a j a l a »kurica, šnirce, ga-
kift* t u d i saharin je skrivala 
C p o d krilom. N i več Sovav-
^ Jeve mame, k i je toliko delala 
^ d ? a r t i z a n e ' d v a s i n o v a s t a J ' 
<W .-.eden v Malenskem vrhu, 
v e x g i J e zgorel v Vinharjih. In ni 
k j e r . cencele, k i si je pri hčeri, 
v e d J e prebila v mestu zimo, 
t v ^ ° želela le pomladi in vrni
le J* njeno hišico, kjer je najlep-
rna"5 tem svetu... Le Znidarjeva 
fi* J 1 5 je še tu, 84 let že ima, a se 
s* V d o b r o d r ž i - 6 8 l e t ] e ž d e l a 

l e W a l n i m s lo jem, štirinajst-
MitL ] e začela, zdaj jo je izdala 
s*d.i S l C a - H u d o P ° g r e š a o b e s 0 " 
v0 ' ^vavnča r j evo in Becenco-
vfcJS*mo. Kakšno besedo so 

S l h »mele' 

Najstarejša v vasi je danes 
84-letna Marija Kovač, Znidar
jeva mama. 68 let je ždela za ši
valnim strojem. Ko je bila še či
sto mlada, je z očetom, ki je bil 
tudi krojač, že šivala po hišah. 
Po štirinajst dni skupaj so bili 
včasih pri kakšni hiši, da so po
sili za vso družino, za vse posle. 

Most z »marelo« 
Drugače je bilo včasih v Žabji 

vasi. Leseni most je stal vi
šje,nasproti Žnidarjeve in Be-
ceneove hiše. Leta 1926, po veli
ki povodnji, ki je zajela vso Po
ljansko dolino, so ga prestavili 
nižje, pod žago. Most v Žabji va
si slovi po svoji stehi. Otroci pra
vijo, da ima »marelo«. Malo je 
mostov na Slovenskem, ki bi bili 
pokriti. Med vojno je bil požgan 
in vaščani so po lestvah plezali 
na drugi breg, tam, kjer je mo
stu manjkalo. Leta 1962 so ga 
razširili, mu zabetonirali nosilce 
in dvignili steho, da lažje vozijo 
čezenj s traktorji in tudi visoko 
naloženimi nakladalnimi priko 
licami. Pred dvema letoma so 
mu nadeli novo pločevinasto ste
ho. Vsa leta je ves denar v kraju 
šel prav za ta most, saj je edina 
povezava Srednje vasi do njiv in 
travnikov, na desni strani vode. 
O asfaltu pa v vasi še nič na raz
mišljajo, kajti vedo, da zanj še 
ne bo denarja. Teče pa akcija za 
telefone; tri hiše v vasi ga že 
imajo, ostale ga pa čakajo. 

Žabja vas je, kljub temu da je 
od Gorenje vasi do Polan pribli
žno enako oddaljena, boj pove
zana s Poljanami. imajo štiri-

Most v Žabji vasi velja za naj
daljšega v škofjeloški občini in 
je eden redkih pokritih mostov 
na Slovenskem. Steho so mu 
nadeli zato, da bi se dlje ohranil. 
Vzorno skrbijo zanj vaščani 
Žabje vasi in Srednje vasi tudi 
danes. - Foto: D. Dolenc 

letno šolo, cerkev, pokopališče, 
gasilce, pošto, trgovino. Le 
osemletko imajo v Gorenji vasi. 
Nobenih posebnih želja nimajo 
vaščani Žabje vasi, le telefone bi 
radi čim prej. Za pota sami po-
skrbe, od krajevne skupnosti do
be pesek, da je pot do vasi preko 
Srednje vasi lepo belo posuta 

Župnik in arhitekt Gregor 
Maček je bil tu doma 

Pridni so, pri vseh hišah se 
kaj gradi, obnavlja. Pri Žagarju 
je nova hiša že pod steho, pri 
Fokcu je nova, pri Becencu bodo 
drugo leto podirali, pri Jankotu 
popravljajo. Vsega 8 hiš in 7 po
čitniških hišic šteje Žabja vas, 
20 ima pa stalnih prebivalcev. 
Pravega kemta ni nobenega, v 
vasi so bili pretežno bajtarji, le 
pri Mačku je bila včasih velika 
kmetija. Še danes hiša kaže mo
gočno podobo. Ena najstarejših 
hiš v vasi je, saj ima na hiši le
tnico 1742. Še iz tistih dob je, ko 
so tu ob vodi tovorih še tovorni
ki čez Žirovski vrh, ko po Po
ljanski dolini ni bilo še nobene 
ceste, le steze, po gozdovih so pa 
stražili ravbarji, ki so široke pa
sove nosili, da so se ponoči z nji
mi prepoznavali. Tu je bil doma 
župnik Gregor Maček, ki je bil 
menda hkrati tudi največji arhi
tekt tistih časov. Da je bila to 
včasih mogočna hiša, priča tudi 
prelepa freska na prednji steni. 
V vseh teh stoletjih se je čudovi
to ohranila. 

Malo več zadovoljstva je med 
ljudmi zdaj, ko Sora spet malo 
čistejša teče, odkar so lani pri 

/L, 

Da je bila včasih pri Mačku v 
Žabji vasi mogočna posest, priča 
prelepa freska na hiši. 
- Foto: D. Dolenc 

rudniku urana zgradili čistilno 
napravo. Prav bi bilo, da bi turi
zem znova zaživel tudi ob SOri. 
Bi la so leta, ko so v vasi le v Pr-
bičah oddajali sobe, zdaj bi se 
morda za turiste odločil še kdo 
drug. 

u r e j a DARINKA SEDI 
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Praznik starih običajev 
Sovodenj, 31. julija - Turistično društvo Sovodenj je v nedeljo 

pripravilo že 17. tradicionalno etnografsko prireditev Praznik kos
cev. Prireditev je potekala v slikoviti vasici Nova Oselica nad So-
vodnjem. Poleg tekmovanja koscev in grabljic, so pripravili tudi 
prikaz starih kmečkih in obrtnih del. 

Pričelo se je s sprevodom koscev in grabljic, ki so kot v starih 
časih, pred začetkom košnje zapeli slovensko narodno pesem, nato 
pa odšli na delo. Glavni del prireditve, ki je verjetno tudi najbolj 
vzbudil pozornost gledalcev, pa je bil prikaz kmečkih in obrtnih 
del po starih običajih in navadah. Domačini so na izviren način 
spet priklicali stare čase in življenje na deželi. Na lepo okrašenih 
traktorskih prikolicah so v improvizirani kmečki peči, ženske pri
kazale kako so včasih v črni kuhinji pražile kavo in v pinji delale 
maslo. Tudi perilo so morale prati ročno, »žehto « pa so morale mo
čno mlatiti. Moški so prikazali žganjekuho, ki pa se do danes ni bi
stveno spremenila, je bilo pa žganje iz starih kotlov dosti boljše. 
Predstavile so se tudi klekljarice in predice, ki pa danes žal delajo 
le še za domače potrebe. Prikazano je bilo tudi izdelovanje škafov, 
nahrbtnih košev in metel, ki so j ih s starinskim orodjem včasih de
lali skoraj pri vsaki hiši. Domači fantje so se tako kot v starih ča
sih, z »lojtrnikom« odpeljali na nabor ali »štelngo«. 

Po povorki so svoje delo opravljali kosci in grabljice. Košnje 
so se udeležile ekipe iz Medvod, Komende, Bukovice, Cerkljanske
ga vrha, Vrsnika, Poljan in zamejske vasi Gabrje, ter domačini. 
Koso je najbolje vihtel Pavle Podlipnik iz Bukovice, najboljša gra-
bljica pa je bila Judita Grogl iz Cerkljanskega vrha. Po opravlje
nem delu je seveda sledila pokošnica z domačimi dobrotami. Prire
ditelji niso pozabili na zabavo. Obiskovalce je zabaval ansambel 
Planšarji . Veselica je trajala še pozno v noč. 

Prireditev je bila zanimiva, tako da tudi obiskovalcev ni manj
kalo. 

Matjaž Gregorič 

Prireditve tržiških planincev 
Tržič, 28. julija- Planinsko društvo Tržič je za 80-letnico 

svojega dela pripravilo vrsto prireditev. Nekatere od njih so 
že za nami, še vedno pa je na ogled razstava o zgodovini trži-
škega planinstva v Kurnikovi hiši. 

V nedeljo, 7. avgusta 1988, bodo po komemoraciji ob spo
meniku padlim borcem pod Storžičem odkrili spominsko ploš
čo tržiškim planincem in alpinistom, ki so se smrtno ponesre
čili v gorah stran od doma. V kulturnem sporedu bodo nasto
pili člani kulturnega društva iz Loma. Pozneje bo ob domu 
pod Storžičem planinski zbor s kulturnim programom in za
bavo. 

Naslednji teden, 13. avgusta, bodo ob 7. uri izpred doma 
pod Storžičem člani alpinističnega odseka in gorski reševalci 
spremljali izkušene planince do bivaka v Storžiču. Ker gre za 
zahteven, skoraj alpinistični vzpon, se morajo interesenti pri
javiti v pisarni PD Tržič ob uradnih urah do 10. avgusta, pri
stop pa bo možen le v lepem vremenu. 

Dan zatem, 14. avgusta, bodo člani postaje GRS v sodelo
vanju z alpinisti organizirali in vodili vzpon na vrh Storžiča 
skozi Zrelo in nazaj prek Škarjevega roba. Obenem bodo re
ševalci prikazali pod Malim Storžičem reševanje iz stene. 

V društveni pisarni pa sprejemajo do 15. avgusta tudi pri
jave in vplačila za izlet v Kamniško-Savinjske Alpe med 19. in 
21. avgustom. Program izleta bodo prilagodili telesni pripra
vljenosti udeležencev, ki bodo lahko izbirali bolj ali manj zah
tevne ture. 

I. B. 

Socialistična republika Slovenije 
OBČINA RADOVLJICA 
IZVRŠNI SVET 
Datum: 11. julija 1988 
Radovljica 

V skladu s 37. čl. Zakona o urejanju naselij in drugih pose
gov v prostor (Ur. list SRS št. 18/84) je Izvršni svet skupščine 
občine Radovljica na svoji 76 seji, dne 5 julija 1988 sprejel na
slednji 

SKLEP 
o javni razgrnitvi dopolnitev in sprememb zazidalnega načrta 
Lesce — Center. 

1. člen 
Dopolnitve in spremembe zazidalnega načrta Lesce — 

Center (izdelal Z U Bled, št. projekta 571/81-88-marec 88) se ja
vno razgrnejo do 25/8-1988 v prostorih K S Lesce ter v avli SO 
RAdovljica. 

2. člen 
V času javne razgrnitve izvede Zavod za planiranje in ure

janje prostora v sodelovanju s K S Lesce javno obravnavo os
nutka sprememb in dopolnitev zazidalnega načrta. 

3. člen 
Občani, organizacije združenega dela, družbenopolitične 

organizacije in skupnosti lahko v času javne razgrnitve daje
jo pripombe in predloge k razgrnjenemu osnutku sprememb 
in dopolnitev zazidalnega načrta. 
Pojasnila k zazidalnemu načrtu dajejo strokovni delavci pri 
Zavodu za planiranje in urejanje prostora SO Radovljica in 
Z U Bled. 

Številka: Z N (L-C)/88 
Datum: 

Predsednik Z L mag. 
Pavel Žerovnik, dipl. oec. 

Osnovna šola Lucijan Seljak 
KRANJ 

Svet šole Lucijan Seljak Kranj razpisuje prosta dela in nalo
ge: 

BLAGAJNIK 
v računovodstvu šole 

EKONOMSKI TEHNIK 
za določen čas 

KUHARICA KV 
na centralni šoli 
(za čas od 1. 9. do 15. 1. 1989) 

za nedoločen čas 

Pisne vloge pošljite v 8 dneh na gornji naslov. 

Torek, 2. avgus ta^ 

Doma se rojstni dan najlepše proslavi 

Nič ne de, če od če la kaplja 
Kranj, 18. ulija - Janez Grašič iz Kranja, elektroinženir po poklicu, 
je na svojstven način proslavil 50 letnico življenja in 25 let zdomstva 
v Švici: skupaj s sinovoma Primožem in Igorjem je v osmih dneh 
prekolesaril 700 kilometrov dolgo pot od VVurnlingena v Švici do 
Kranja. Na švicarskih in avstrijskih klancih je od čela kapljalo, ven
dar se je splačalo. 

Janez Grašič živi z ženo Tilč-
ko in sinovi Janezom (20 let), 
Primožem (16 let) in Igorjem (14 
let) v VVuernlingenu blizu Bad-
na, v kantonu Argau. Vsa leta 
zdomstva opravlja poklic elek-
troinženirja pri firmi A B B , spe
cializirani za jaki tok, približno 
tako veliki kot Siemens. Enkrat 
do dvakrat letno pride domov, 
kjer ima mamo (oče, navdušen 
pevec in igralec ter znan med 
Kranjčani je že umrl), letos pa 
je sklenil narediti izjemo: odločil 
se je, da bo pot do doma prekole
saril, ne zato, ker je navdušen 
kolesar, ampak je želel na ta na
čin proslaviti svoj 50. rojstni dan 
ter hkrati tudi 25-letnico dela v 
Švici. 

»Za pot sem navdušil še sino
va Primoža in Igorja. Razen do
mačih nihče ni vedel za mojo 
odločitev, zato so bili mama in 
drugi sorodniki ter znanci v 
Kranju še bolj presenečeni, ko 
smo se pripeljali na kolesih. Sin 
Janez in žena pa sta prišla z av
tomobilom, s katerim se bomo 
tudi vračali. 700 kilometrov smo 
prekolesarili v osmih dneh in s 
tem preizkusili sebe, dokazali, 
da smo še sposobni za takšne 
napore, medsebojno smo se 
odlično ujeli, drug drugega 
spodbujali in končno tudi prak

tično spoznali, da ni prijetno po
tovati samo z avtomobilom, am
pak tudi s kolesom, ker imaš 
več priložnosti, da spoznaš kra
je in ljudi, kar je pri potovanju z 
avtomobilom nemogoče. V Ju
goslavijo smo prišli na Jezer
skem vrhu. Na kolesarjenje do 
doma smo se posebej pripravili. 
Vsa družina je pred tem en te
den kolesarila in nabirala moči, 
«je pripovedoval Janez Grašič. 

Grašičeva družina nasploh ra
da in veliko kolesari. Mlajša 
otroka prevozita vsak dan, pole
ti in pozimi, št ir ikrat po tri kilo
metre, oče Janez pa vsak dan 
dvakrat po tri kilometre, do v la : 

ka, ki ga odpelje do službe. Sino
va Primož in Igor sta tudi špor
tnika. Primož je bil tretji v kan
tonu v skoku v daljino med čla
ni, Igor pa dobro teče na progah 
od 100 do 800 metrov. Janez ima 
tudi posebno, doma narejeno ko
lo, znamke Janez. Ročno ga je 
naredil prijatelj Janez Vidic iz 
Lesc, ki tudi živi v Švici. 

»V Švici se nasploh veliko ko
lesari, « pripovedujejo Janez, 
Primož in Igor. »Povsod so ure
jene posebne kolesarske steze, 
na katerih ni nobenega drugega 
kot kolesarji. Večina jih je asfal-

Grasičevi kolesarji v Kranju: oče Janez Grašič in sinova Igor ̂  ^ 
mož. - Slika: F. Perdan , ^ 

tiranih. S kolesarskimi stezami 
smo veliko na boljšem kot na 
primer Avstrija, ki ima tako kot 
Švica izdelano posebno karto 
kolesarskih steza. V Švici je tre
ba vsako kolo registrirati in pla
čati zavarovanje, za kar so do
kaz posebne registrske tablice 
na kolesih, država pa s tem de
narjem gradi kolesarske steze. 
Kolesarstvo na vse načine pro
pagira, nič manj kot vožnjo z 
javnimi prevoznimi sredstvi za
radi preprečevanja onesnaževa
nja okolja z izpušnimi plini. Od 
25. maja dalje je prevoz kolesa 
na železnici brezplačen. Vedno 
več mladih kupuje posebna ko
lesa na 18 prestav in motorji se 
umikajo kolesom. Navadno kolo 
stane 700, 800 švicarskih fran

kov, malo boljše pa 1000 fr*J Si 
kov. Vajenec dela dva mesec*, ^ 
povprečno kolo in tako je ^ 
za mlade hitro dosegljivo-
kjer prebivamo, je približn° | 
ko velik kot Naklo, pa i«1 8 ! 
kolesarske mehanike. « 

Grašičevi se v Švici zave1* 
svojih korenin. So člani slo 
skega smučarskega kluba 
glav v Zurichu. Oče in mati,; 

šeta v folklorni skupini Enc'^ 
ki jo vadi Janko Logar iz 
plesalci pa so razkropljen} , 
vsej Švici (en par je celo iz * r 

cije) in zato vadijo dvakrat ^ — 
sečno. Kdaj se j im pridružij 0 

di pevci, da skupaj nastop* 
Skratka, njihovo življenje j e " 
no, slovensko. 

J . Koš")' ' 
0 

Kdaj bo kranjskogorsko jezero čistejše? 

Jasna je polna umazanije in odplak 
Kranjska gora, 25. julija - S Slovenijaceste so se že dogovorili, da bi 
speljali v izredno onesnaženo jezero Jasna Pišnico, a žal je v jeseni
ški občini od dogovora do odločitve dolga pot. 

Ob jezeru Jasna v Kranjski 
gori so že pred leti morali posta
viti opozorilno tablo: kopanje v 
jezeru prepovedano... 

Res je prava sramota, da na
ravno alpsko jezero ob odličnem 
Kompasovem gostišču v Jasni, 
k i se upravičeno ponaša z rde
čim nageljnom kvalitete in odli
čne postrežbe, ni primerno za 
kopanje. Jezero je tako zelo 
umazano, da bi bil že skrajni 
čas, da se nekaj napravi, še po
sebej, ker leži ob najbolj prilju
bljeni sprehajalni poti številnih 
kranjskogorskih turistov, ki se 
tu ustavljajo in občudujejo nara
vo. 
Že nekaj le.t na problem onesna
ženja v Jasni opozarjajo Kranj-
skogorci in njihovo Turistično 

društvo, a zaman. Ko je Kompas 
gradil svojo restavracijo ob jeze
ru, bi bila čistilna naprava zanj 
pač prevelika investicija. Ob je
zeru so namreč številne stano
vanjske hiše, počitniški domovi 
in vikendi, ki imajo zasebne 
greznice. Očitno se odplake po
tem zlivajo prav v jezero, vanj 
se stekajo vse meteorne vode. 

Verjetno je tudi, da so ob 
gradnji gozdnih poti in ob pose
gih v bližnje gozdove »prerezali« 
dodaten vir vode, potok, kajti 
gladina jezera Jasna se stalno 
znižuje. Jezero sicer nima nobe
nega drugega dotoka sveže vode 
in če ga bodo kdaj sanirali, bodo 
vanj morali speljati bližnjo Piš
nico. 

Že se je pripravil samoupra

vni sporazum o tem, da bi se 

k i imajo tod okoli greznice* !J p, 
ključih na kolektor, K o v i c i j ; 
tudi že izdal lokacijsko ° $ 
mentacijo. Tedaj, ko so se . f 1 ^«. 
l i s Slovenijaceste o gradnJ*; 
ške obvoznice, so bili pn b WJ^. 
nijaceste pripravljeni, da bi & 
Ijali v jezero Pišnico in obn° V; 
most, če bi le lahko jemali.t ^ 
moz s tega predela. Vsaj tak jj 
bili že dogovorjeni... 

: K 
A od dogovora do odloči^ j, ^ 

v jeseniški občini dolga P 0 : 'J 
zero Jasna ostaja še nap*ej "J 
no umazanije, k i se vlefl1

 rf §| 
očeh nabira na obali. Nar a 1 

Ob bregu alpskega jezera Jasna 
v Kranjski gori se nabira uma
zanija... - Foto: D. Sedej 

w 
jezero v prelepem alpskem °* z 

lju, mirnem in s pogledo^j 
S 

Vršič je danes tako nečedn°,| 
tako odbijajoče, da je resici 
prava sramota, ker se s san a 

toliko časa odlaSa.' J, 
D. S«d v 

b 

Teniško srečanje olimpijcev v Podvinu 

H o k e j i s t i p r o t i s k a k a l c e m 
-t 

Podvin, 30. julija - Hotel Grad Podvin je tudi letos pripravil na 
lepo urejenih igriščih teniško srečanje za dosedanje udeležence 
olimpijskih iger in ostale športnike, ki radi igrajo tenis. Udeležba je 
bila tokrat še boljša kot lani, saj je nastopilo kar 25 športnikov - naj
več z Gorenjske, sicer pa tudi od drugod. 

Da je tekmovanje potekalo v 
najlepšem redu, je skrbel Jože 
Ulčar iz Ljubljane, ki nam je tu
di povedal, da so igralce razdelili 
v dve skupini in pri tem upošte
vali kot glavna kriterija - leta in 
znanje. Čimbolj se je tekmova
nje bližalo h koncu, bolj je po
stajalo jasno, da se bodo za prvo 
mesto spopadli predvsem (ne
kdanji) hokejisti in smučarski 
skakalci. V skupini starejših 
olimpijcev in ostalih športnikov 
je trener skakalcev Luka Kopri-
všek z 9:4 ugnal nekdanjega ho
kejista Rudija Hitija, tretje in 
četrto mesto pa sta si spet razde-

skega skakalca Ivana Zupana, 
ki je sicer pozimi smučarski uči
telj na Zatrniku, poleti pa teni
ški v Zaki na Bledu. Tretje in če
trto mesto sta si razdelila Lan-
gus in Rutar ml. V parih so bili 
smučarji brez konkurence: Pri
mož Ulaga in Dušan Gorišek, ki 
sicer ni bil olimpijec, še vedno 
pa se spominja padca na predo-
limpijski tekmi, s katerim je za
pečatil športno kariero, sta bila 
v finalu boljša od skakalnega 
para Božo Jemc-Ivo Zupan. Edi
na športnica, ki je nastopila, je 

že pred prvim udarcem z 1°̂  
jem postala zmagovalka v , ^ 
ski konkurenci, a da ne bi t 
prikrajšana za teniške užitk.'j 
igrala v starejši moški skup' 

Najboljši so dobili koW, 
vsak pa praktično nagrado, ̂  
j ih prispevale delovne org a I\j 
cije. Na srečanju so se tudi o 
vorili, da bo prihodnje leto "j 
ško tekmovanje olimpijce^ 
junija, torej še pred polet 1 1 1 

dopusti. i 
C. Zapl Q t 

Ivo Zupan 
ni. 

drugi v mlajši skupi-

rnmoz 
nisu. 

uiaga - aober tudi v te

lila hokejist in skakalec - Bine 
Felc iz Radovljice in Božo Jemc 
z Bleda. 

Mlajša skupina je bila števil
čnejša, nastopili so tudi nekateri 
še aktivni športniki, največ po
zornosti pa so bili deležni ska
kalci Primož Ulaga, Rajko Lo-
trič, Tomaž Dolar pa hokejisti 
Mlinarec, Pajič, Kavec, Prusnik, 
Kovač... Tudi v tej skupini se je 
tekmovanje končalo s smučar-
sko-hokejskim spopadom - Šte
fan Seme, zdaj trener ljubljan
ske Olimpije, je v finalu z 9:3 
premagal nekdanjega smučar-

Č i p k a r s k i d a n v Ž e l e z n i k i h b o 

Železniki, 1. avgusta — Počitniško društvo Škofja Lok*' 
k i združuje v svojem članstvu vse DO Selške doline, bo skj1' 
paj z G D Železniki, ki letos praznuje 90-letnico, organiziral 0 

čipkarski dan v Železnikih. Torej ta tradicionalna priredite^ j 
k i letos praznuje svoj srebrni jubilej in ki je v Železnikih 
okolici zelo priljubljena, kljub vsemu bo. 

Pred kratkim (kakor smo vas obvestili) je bilo TuristiČ 1^ 
društvo, ki je do sedaj organiziralo čipkarske dneve, še m/jf 
nja, da prireditev odpade. To bi bila velika škoda, saj ta P1"*^ 
ditev priča o pomenu klekljarstva, k i ga je imelo v preteklo^ 
v Železnikih, ko je mnogim ženam in tudi možem bil to n a ~-
preživljanja. Prav zato je prav, da ta prireditev, k i je tako z*Lj 
čilna za Železnike, živi še naprej. Takega mnenja je tudi 
tniško društvo, ki se je skupaj z G D odločilo prevzeti orga*£j 
zacijo, kakor tudi velika večina prebivalcev Železnikov. O r ^ - | 
nizacija čipkarskega dneva ni lahka naloga, ker imajo na 
ljo zelo malo časa. Kljub težavam, ki j ih pričakujejo, pa 
meravajo uvesti nekaj novosti. Prireditev bo trajala 2 dni; 
in 20. avgusta in bo na prostoru pod plavžem kot vedno. f 

5-Šust^ Tadeja Lotrič-
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"ELOVNA SKUPNOST SKUPNIH SLUŽB 

delavcev razpisuje prosta dela in naloge 

SKLADIŠČNIKA 
bdenje prevoza in odprava blaga v skladišču Šenčur) 
l^ndidati n » j poleg splošnih, z zakonom določenih, izpolnju
jejo še naslednje pogoje: 
^ srednja izobrazba strojne oz. druge ustrezne smeri 
~~ 1 leto delovnih izkušenj 

ure Jelovno razmerje bomo sklenili za nedoločen cas za 4 
fftevno, z dvomesečnim poskusnim delom. Kandidati naj pos-
lejo pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogo-
*v v roku 8 dni od objave na naslov: Gorenjska kmetijska za-
f^.ga Kranj, Jezerska c. 41, kadrovska služba. O rezultatih 
l z ° i r e bodo kandidati obveščeni v 15 dneh po opravljeni izbiri. 

i f \ »ALPINA « ŽIIU, n. sol. o. 
V 1 TOZD PROIZVODNJA, n. suh. o. 

objavlja javno licitacijo za odprodajo dveh poškodovanih 
osebnih avtomobilov: 
— RENAULT 18 TLS - letnik 1983, prevoženih 135.000 km 

izklicna cena 3.600.000 din 

— ZASTAVA 101 GTL - letnik 1987, prevoženih 18.500 km 
izklicna cena 4.000.000 din 

Licitacija je v torek, 9. avgusta 1988 ob 10. uri v sindikalni 
dvorani »ALPINE« Žiri. Ogled avtomobilov je mogoč na dan 
licitacije od 9. do 10. ure na dvorišču delovne organizacije. 
Podrobnejše informacije o ostalih pogojih licitacije lahko do
bite 8. avgusta od 6. do 14. ure in na dan licitacije v avtopro-
metu »ALPINE« ali po telefonu 064 69-461 int. 305. 

v * 

I 

L 

Že dolgo iščete lepo, elegantno ali 
praktično oblačilo pa vas motijo previsoke 

cene? 
Sedaj je pravi čas za nakup 

od 1.-13. avgusta 
Tudi do 40 % posezonsko znižanje cen 
poletnih oblačil za vso družino v vseh 
veleblagovnicah NAME po Sloveniji. 

VELEBLAGOVNICA n a m a ŠKOFJA LOKA 

I 

J 

^VEZNA CARINSKA UPRAVA - CARINARNICA JESENICE, 
maršala Tita 37 

^javl ja prosta dela in naloge 
KNJlGOVODJE 

^°Soji: srednja šola, V. stopnja zahtevnosti, ekonomsko — 
finančne smeri, opravljen strokovni izpit, šest me
secev delovnih izkušenj. 

{ plovno razmerje se sklene za nedoločen čas s polnim delov-
S S 1 ^ a s o m - Pojave s kratkim življenjepisom m dokazili o iz-
? a v ? l e v a n i u Pogojev pošljite na gornji naslov v 15 dneh po ob-

m u 0 0 1 A 8 I 
M . . 2 7 9 6 0 

cesto J l A t C 

RAZNO PRODAM 

Prodam HLADILNIK Gorenje. Golob, 
Gubčeva4 1 1 4 9 5 

Prodam barvni 
67-002 

TV Gorenje. Tel.: 
11496 

Prodam novo avtomatsko TEHTNICO 
s trakom za krompir, cirkular z mizo in 
koritom ter tovorno prikolico za oseb
ni avto. Bohinc. Mavčiče 51 /a , tel.: 
40-372 11149 
Prodam PAVA S A M C A , starega 1 leto, 
cena 50.000 in otroško kolo KEKEC ne
rabljen, cena 150.000. Marko Franc, 
Zg. Bitnje 123, cerklje. Tel.: 42-729 

11484 

REZKARICO prodam, znamke Steinel 
miza 500 x 170 mm za 10 NM. Hafner 
Janez, Žabnica 81 11503 
Prodam traktor ŠTORE 404 SUPER. 
Kržišnik Metod, Volča 16, Poljane 

11536 
Ugodno prodam povsem NOVO STI
KALNO URO ISKRA KRANJ. Tel.: 
26-120 zvečer 11549 
VIDEOREKORDER NEC in barvni TV 
ISKRA, malo rabljeno prodam. Tel.: 
82-943 11554 
Prodam nov nerabljen ŠTEDILNIK (4 
plin, 2 elektrika) cena po dogovoru. 
Kuzma Vida, Jegorovo predmestje 32, 
Škofja Loka 11555 

SjGOlNO IZOBRAŽEVALNI ZAVOD JESENICE 
JJ |DOSNO\ 

H p ^ s i j a za delovna razmerja TOZD osnovna šola T O N E ČU-
Jj "-Jesenice objavlja prosta dela in naloge 

t ^OlSKEGA PEDAGOGA 
.Vi! 

J? n e d <>ločen čas s polnim delovnim časom od 1.9.1988 dalje. 
,°goj: visoka izobrazba Sta novanja ni! 

N a v e sprejemamo 15 dni po objavi na naslov: TOZD osno-
K š ola Tone Čufar, 64270 Jesenice, Tavčarjeva 21. O izbiri 
Q O d o kandidati obveščeni v 30 dneh po preteku objave. 

Prodam Z 101, prva registracija 1976 
leta, v voznem stanju tudi registriran 
in harmoniko po ugodni ceni. Sančalil 
Velemir, tel.: 82-658 11506 
Prodam bukova DRVA. Tel.: 64-234 

11548 
prodam kvalitetno domače žganje. Po 
ženk 10. Cerklje 11557 
Prodam borove PLOHE in suha buko-
va DRVA. Kopač, Kokrica. Cesta na 
Brdo 53 11560 

GRADBENI 
MATERIAL 

Prodam VW, letnik 1976. Krivic, Can
karjeva 31 /a, Radovljica popoldan 

' 11497 
Prodam MINI MORIŠ 850. Tomšič, Vi-
soče I .Tržič 11498 
Prodam Z 101 GT 55, letnik 1983, cena 
ugodna. Teran Franc, Pristava 69/b, 
Tržič 11499 
Prodam FORD ESCORT 1100, letnik 
1970, renoviran. Babnik Janez, Gore
nja vas - Reteče 33 11500 
Prodam MOTORNO KOLO TOMOS 
AVTO MATI C A 3 MS. Tel.. 37-089 

11501 
Ugodno prodam DIANO, letnik 1978, z 
manjšo okvaro, registrirano do febru-
arja 1989. Te l : 21-397 dopoldan 11526 
Prodam Z 101 GTL 55, letnik 1987 in vr
talni stroj SCHARP. Avguštin Dare 
Godešič 91 /a , Škofja loka 11527 
Prodam avto Z 101 komfort, letnik 
1979. Zorman Franc, Dvorje 92, Cer-
klje, tel.:42-151 11529 
Prodam Z 750, letnik 1981. Tel.. 27-569 

11534 

Prodam J U G O 55, star 3 leta. Tel.. 
51 -260 11540 
Ugodno prodam avto PASAT 1300, le
tnik 1 974. Lesce, Alpska 66 11541 
Prodam Z 101, dobro ohranjen, letnik 
1978. Tel.. 35-256 11542 
Prodam avto 126 P, registriran do 
27.7.1989. Informacije po tel.. 77-381 
od 13. do 19. ure 11543 
Prodam FIAT 124, letnik 1968 (cena 
okvirno 1 milijon), registracija se izte
ka. Te l : 77-520 11546 

Prodam KRVO po prvem teletu. Tel.: 
70 202 11544 
Prodam TELIČKO, 7 tednov starego. 
Rupa 6, Kranj 11545 
Prodam mesec dni starega BIKCA si-
mentalca. Janša, Savska 22, Ribno -
Bled 1 1 552 

STAN-OPREMA 
Ugodno prodam KAVČ - trosed in dva 
FOTELJA. Te l : 57-512 11485 
Prodam knjižno omaro, cena 20 S M . 
Te l : 62-737 11510 
Ugodno prodam nova DVOKRILNA 
VRATA za tuš kabino. Zasavska c. 14, 
tel.:27-254 11531 

STANOVANJA 
STANOVANJE 1 sobno na Planini od-
dam. Šifra: OPREMLJENO 11502 
Upokojenka išče zdravo upokojebnko 
kot sostanovalko, mara Šetina, Zbilje 
20, Naš dom, Medvode 11523 

POSESTI 

APARATI STROJI 
Prodam NAVUALNI STROJ, ELEK
TRONSKO VODENI MOTOR in ELEK
TRONSKI ŠTEVEC. Tel.: 66-941 

Prodam CB postajo INNOHIT s pret 
vornikom in strešno anteno ter tre 
moakumulacijsko peč 3KW. Grajzar, 
Partizanska pot 12/a. Kokrica 11483 
Prodam samonakladalno PRIKOLICA 
SIP 25 kubično, staro eno leto. Tel. 
843 064 11494 

Ugodno prodam dvojna GARAŽNA 
VRATA LIP, Bled. Tel.. 78-026 11487 
GRADBENO BARAKO v Zasipu veli
kost 4 x 3 m. Te l : 77-649 11490 
Poceni prodam 1,5 kub. m KALCITNE-
GA PESKA od 0,2 do 0,4. Tel.. 60-650 

11524 
Prodam 1000 kg APNA v vrečah. Ber-
nik. Sv. Andrej 3, Škofja Loka 11528 
Prodam 100 kv. m OPAŽA. Šenčur, Ro
žna ul. 11 11537 
Prodam 2337 kosov valovite STREŠNE 
OPEKE. Ogled v soboto in nedeljo do 
9. ure. Fila jože, H rastje 194 11539 
Ostanek zidakov MODULAREC 29 x 19 
x 19 ugodno prodam za gotovino. Tel.: 
80-648, Zabreznica 11559 

Prodam R 11 GT diesel 
Tel.. 50-801 

letnik 1985. 
11550 

Prodam Z 101, november 1983. Legat, 
a Rabiča 17, Mojstrana 11556 
Prodam zadnje dva BLATNIKA za R 4. 
tel.: 23-049 11558 
J U G O 45 E, letnik 1986, dvakrat zašči
ten in garažiran prodam za 850 S M . 
Gostiša Mato, Bavdkova 50, Kranj -
Stražišče 11561 

Hišo z vrtom, od Bleda do Bohinja ku
pim. Lahko tudi zamenjava do vredno
sti 10 starih miljard v zamenjavo od
stopim večjo gostilno, opremljeno, v 
obratovanju, za 10 let za isto ceno. Ši
fra: PREDNOST OB POTOKU ALI RE
KI 11332 
V okolici Kranja ali Škofje Loke kupim 
hišo. Tel.: 60-347 11491 
Oddam HIŠO v najem, 3 km iz Kranja. 
T e l : 061-841-032 po 15. uri 11509 

KUPIM 

ZAPOSLITVE KUPIM PLOHE debeline 8 cm. Tel.: 
42-336 11533 

upim suhe 
Tel.. 42-771 

VOZILA 

Za prodajo najboljšega izbora knjig pri 
MK zaposlimo še nekaj akviziterjev. 
Šifra: AVGUST 11147 
HONORARNO zaposlim dve dekleti za 
kataloško prodajo knjig na dveh stoj NAJDENO 
nicah v Kranju in pridobivanju novih 
članov. Plačilo vsak teden. Šifra: KO
MUNIKATIVNOST 11530 

smrekove COLARICE. 
11538 

Prodam LADO 1600, letnik '80. Tel.: 
34-942. 
Prodam LANCIA Y10 fire, letnik 1986, 
25.000 km. Tel.: 064/50-617. 
Prodam VISO Super E, letnik 83. Cena 
12 M. V račun vzamem tudi gradbeni 
kredit. Telefon: 83-359 od 12. do 16. 
ure. 
Prodam Z 750, registriran do aprila 
1989, letnik 1976. sr. Bitnje 4 11370 
Ugodno prodam FIAT 750 prevoženih 
17.000 km. Te l : 38-377 11481 
Prodam obnovljeno Z 101 super, letnik 
1978/79, 60.000 km, cena po dogovoru. 
Koroška c. 25, Tržič, tel.: 50-343 11482 
Prodam Z 750 Lux, letnik 1976. Igličar, 
Godežič 64, Škofja Loka 11492 
LADO 1300 karavan, letnik 1985 april, 
prodam. Te l : 38 294 11493 
Prodam R 12, letnik 1971, neregistri-
ran. Grajska 45, Bled 11504 
Ugodno prodam ŠKODO, letnik 1980. 
Ogled Delavska cesta 50, Kranj 11505 
AVENGER 1300, letnik 1978, 76.000 
km, zelo dobro ohranjen prodam Je-
ram, Gorica 10/a, Radovljica 11507 
Prodam J U G O 45, letnik 1983. Vilfan 
Mirni, Bukovščica 1, Selca 11512 
Prodam JUGO 45 L, star dve leti in 
pol. Informacije po tel.: 75-842 po 15. 
uri 11513 
Prodam R 4, letnik 1982. Žirovnica 57 

11515 

ŽIVALI 

Našli smo KOLO z motorjem rdeče 
barve. Likozar Dare, Kuraltova 16, 
Šenčur " 11535 

Prodam JARKICE. Golniška cesta 1, 
Kokrica, Kranj 

KOKOŠI stare štiri mesece, tik pred 
nesnostjo, dobite v Srednji vasi 7, Gol
nik, bidovec, tel.: 46-038 11383 
Prodam TELIČKO simentalko staro 10 
dni. Dežman, Lahovče 61 11486 
Prodam TELETA za nadalnjo rejo ali 
zakol. Draksler, Mavčiče 10 11488 
Prodam PRAŠIČKE, stare 7 tednov, 
Križe 116, Križe 11511 
Prodam čistokrvnega BELEGA PUD-
LJA, mladiča, brez rodovnika. Tel.: 
25-637 po 14. uri 11514 
Prodam KRAVO s prvim teletom. Ko-
ritno 22, Bled 11516 
Prodam 6 mesecev brejo TELICO si
mentalko. Sp. Brnik 3 11518 
TELICO simentalko, brejo 9 mesecev 
prodam. Te l : 80-788 11521 
Prodam dve TELIČKI stari 7 dni. Me-
glič, Podbrezje 79 11532 

OBVESTILA 
VODOVOD NA HIŠI (tudi razna popra-
vila, predelave), vam izgotovim hitro 
in kvalitetno. Tel.: 28-427 11402 
Izdelava opaža ter odelava desk za 
balkonske ograje. Te l : 79-563 11489 

OSTALO 
BILJARDI ameriški nove, še nerablje 
ne prodam. Tel.: 75-236 11508 
Prodam AVTO SEDEŽ CHICCO. Jelov-
čan, C na Rupo 3, Kranj 11522 
Potrebujemo VARSTVO za 5 in enoin 
polletno sestrici na vašem oz. na na
šem domu čimprej. Ponudbe na tel.. 
39 566 11547 
Prodam MOŠKO KOLO senior na 10 

11553 prestav. Tel.: 62-469 

Prodam Z 750, letnik 1978, registrirana 
do julija 1989, cena 135 SM. Gričar Jo
že, Blaževa ul 10, Škofja Loka 11517 
Prodam JUGO 45, letnik november 
1983. Te l : 77-887 1T519 
Prodam Z 101, letnik 1977, prevoženih 
70.000 km po ugodni ceni. Tel.. 65^165^ 

Ugodno prodam odlično ohranjen m 
garažiran R 9, prevoženih 50.000 km 
Tel.: 36-213 1 1 5 2 5 

Sporočamo žalostno vest, da nas je za vedno zapustil 

F R A N C K O D E R 
ptt upokojenec 

Od njega smo se poslovili dne 29. 7. 1988 na pokopališču v Rib-
nem pri Bledu. Ohranili ga bomo v trajnem spominu. 

Delavci TOZD za ptt promet Radovljica 

m a l i o g l a s i t e l . 2 7 9 6 0 



Na mejnem prehodu Korensko sedlo 
/ N O V I C E I N D O C O D K l l i r 

Na Korenskem sedlu ni dolgih 
kolon 
Korensko sedlo, 1. avgusta - V noči od petka na soboto so se spet spremenili carinski predpisi in uvozne 
pravice. Maloobmejna prepustnica izgublja veljavo. Zdomskih avtobusov je vedno manj, saj je padla 
kupna moč Jugoslovanov. Grki kupujejo tranzitne vizume kar na meji. 

Mejni prehod Korensko sedlo 
je poleti najboj živahni gorenj
ski mejni prehod, saj v štirih ali 
petih kolonah sprejema pred
vsem zasebne avtomobile in iz
letniške avtobuse. Letos pa je 
veliko manj avtobusov naših 
zdomcev, ki so prejšnja leta ob 
vikendih zatrpala tako korenski 
kot rateški mejni prehod, po 
mnenju mejnih organov pa tudi 
ostalega prometa ni toliko kot v 
izredno dobrih turističnih sezo
nah minulih let. 

»Pred leti je bilo ob vikendih 
do 70 avtobusov naših zdomcev 
na eno samo noč, zdaj jih je 
okoli 30,«pravi Franc Kotnik, 
šef carinske izpostave. »Pozna 
se, da je kupna moč Jugoslova
nov padla, saj so ti zdomci veči
noma imeli s seboj blago, ki so 
ga potem prodajali. Uredilo se je 

V letošnji sezoni so potniki samo enkrat čakali dobro uro za prestop 
meje. - Foto: D. Sedej 

Matjaž Dovšin, komandir Po
staje mejne milice Korensko 
sedlo 

tudi tržišče s kavo, tako, da ni 
več takega tihotapljenja kave 
kot nekdaj, čeprav opažamo, da 
se uvoz kave nekoliko spet po
večuje. 

Ponoči od petka na soboto so 
se spet spremenili carinski 
predpisi in uvozne pravice: 
zdomci odslej lahko uvozijo bla
ga za 406 nemških mark (prej 
225), enkrat letno pa lahko uvo
zijo za 1.030 nemških mark. Ob 
tem so se povečale uvozne tak
se: za barvne televizorje od 41 
odstotkov na 46 odstotkov in za 
tehnično blago kot so videore-
korderji in drugo od 54 odsto
tkov na 59 odstotkov. Zdomci 
imajo za prvi prehod tudi boni
teto za 10 milijonov dinarjev 
uvoza brez carine, na to pa mo
rajo plačati za milijon carinske 
posebne takse... Maloobmejne 
prepustnice še nadalje izgublja
jo pomen, saj se lastnikom veli
ko bolj splača potovati s potnim 
listom. Ob prvem prehodu imajo 
lahko 150 tisoč dinarjev, ob vsa
kem nadaljnjem prostopu pa 
10.000 dinarjev, medtem ko z 
maloobmejnimi prepustnicami 
veliko manj.« 

»Čakalne dobe letos na Ko
renskem sedlu ni, saj se je le en
krat zgodilo, da so potniki čaka
li eno uro,« pravi komandir Po
staje mejne milice Korensko 
sedlo Matjaž Dovšina,« vendar 
je najtežje promet štirih vstop
nih kolon usmeriti naprej na 

Povožena srna je poginila 
pod cesto - Neznani voznik 
je v ranih nedeljskih urah 
zbil na cesti skozi Podbrezje 
mlado srno. Kot je povedal 
tamkajšnji lovec Janez Ho-
mar, katerega so obvestili o 
poginu živali, je srna podle
gla najverjetneje zaradi 
udarca v glavo, žal pa je v 
gozdu pustila nedoraslega 
mladiča. Svetoval je tudi, naj 
vsakdo o morebitni najdbi 
ranjene ali poginjene živali 
čimprej obvesti najibližjega 
lovca. I.*-ta jo je dolžan od
dati gospodarju Lovske dru
žine, ki evidentira podatke o 
najdeni divjadi ter obenem 
ugotovi, ali sta meso in koža 
še uporabni. (S) - Foto: S. 
Saje 

slabo in ozko cesto proti Podko
renu. Letos imamo več dela za
to, ker večinoma grški državlja
ni pri nas na prehodu zahtevajo 
vizume, ki so na meji zanje 
znatno cenejši kot na veleposla
ništvih v tujini. Medtem ko smo 
lani vse leto izdali 32.000 takih 
vizumov, smo jih letos že do 
zdaj 27.000.« 

Franc Kotnik, šef carinske izpo
stave Podkoren 

Na Korenskem sedlu je v pr
vih šestih mesecih vstopilo v dr
žavo nekoliko manj avtobusov 
in zasebnih avtomobilov kot la
ni, pada število izdanih carin
skih deklaracij, manj je carin
skih in deviznih prekrpkov. Po 
izkušnjah minulih let so pač pri
čakovali veliko več potnikov, a 
letošnje poletje jih pač ni. Pre
cej več dela pa imajo v menjal
nicah, saj turisti ne kupujejo 
več dinarjev v avstrijskih mej
nih menjalnicah, ampak pri nas, 
kjer pa - pač zaradi dnevno spre
minjajoče se tečajne liste - dne
vno menjajo manjše zneske. 

Čeprav se nam zdi, da je na 
cestah veliko turistov, tako na
ših kot tranzitnih, so za zmotni 
občutek verjetno krive gorenj
ske ceste, ki jih nikakor ne mo
remo in ne zmoremo razširiti in 
popraviti in so zaradi svojih oz
kih grl že leta in leta nevarne 
pasti s š tc i ln imi prometnimi 
nesrečami. 

D. Sedej 

Izlet na Jezersko Kočno 
Kranj, 1. avgusta — Planinsko društvo v Kranju prireja v sobo

to, 6. aprila 1988, izlet na Kočno. Posebni avtobus bo ob 16. uri odpe
ljal izpred hotela Creina do Planšarskega jezera na Jezerskem. Od
tod se bodo izletniki povzpeli po Slovenski poti do Kranjske koče na 
Ledinah, kjer bodo prenočili. Naslednji dan se bodo prek Žrela poda
li do Češke koče in se nato prek Zgornjih ravni in Dolške škrbine 
povzpeli na Jezersko Kočo. Če bo vreme lepo in razpoloženje pla
nincev bodo, se bodo povzpeli še na Grintovec in se mimo Cojzove 
koče vrnili v dolino Kokre. Na turi, ki jo bosta vodila Lojze Smolej in 
Milan Šinkovec, bo prvi dan 2 uri in pol hoda, drugi dan pa 8 do 10 
ur. Za izlet se lahko prijavite v društveni pisarni. 
S. S. 

Praznovanje praznika občine Tržič 
Za naslednje dni, vključno do 

nedelje 7. avgusta, so v Tržiču v 
okviru praznovanja občinskega 
praznika pripravili zelo pester 
program prireditev. 

Že jutri v sredo, 3. avgusta, ob 
17. uri bo v gasilskem domu v 
Tržiču hitropotezni turnir v ša
hu za posameznike. 

V petek, 5. avgusta, pa bodo 
potekale naslednje prireditve: 
ob 15. uri bo pokal Tržiča v teni
su v Križah, v Paviljonu NOB v 
Tržiču bo otvoritev razstave »Od 
tržiške alpske šole do kristalne
ga globusa« ob 17. uri in ob 18. 
uri v OŠ heroja Bračiča v Bistri
ci slavnostna seja zborov skup
ščine občine Tržič, na kateri bo
do podelili plakete mesta in ime

novah hujuiia Križaja za častne
ga občana Tržiča. 

Na asfaltu pod blagovnico 
Merkatorja bo v soboto, 6. avgu
sta, ob 16. uri otroško risanje, 
poleg tega bo v soboto še veseli
ca na vrtu gostilne »Pri Pri-
možk« v Pristavi ob 16. uri, ob 
17. uri koncert tržiškega pihal
nega orkestra za stavbo občin
ske skupščine in zabavnokultur-
na prireditev na prostoru tržiške 
tržnice v organizaciji Kava bara 
Slovenija ob 18. uri. 

V nedeljo, 7. avgusta, se ob 
10.30. uri začne spominska sve
čanost pri spomeniku pod Stor
žičem in ob 11. uri planinski 
zbor pod Storžičem z odkritjem 
spominske plošče. 

Tadeja Lotrič-Šu.štar 

Prireditve ob radovljiškem občinskem praz
niku 

V petek slavnostna seja 
Radovljica, 29. julija —Radovljiška občina praznuje občinski 

praznik v spomin na 5. avgust 1941, ko je bil na Vodiški planini iz 
cankarjevo-jeloviške in jeseniške čete ali čete Ilija Gregorčiča usta
novljen Cankarjev bataljon. Ob letošnjem prazniku bo v občini več 
prireditev. Že v nedeljo je bil v kampu Šobec 15. mednarodni šahov
ski turnir za moške in ženske ekipe, v ponedeljek so odprli slikarsko 
razstavo v avli občinske skupščine in priredili koncert harmonikar-
skega orkestra. Danes se bo na Bledu začel festival Idriart, jutri ob 
18. uri bodo v galeriji na Vodnikovi 13 v Bohinjski Bistrici odprli raz
stavo slik akademskega slikarja Albina Polajnarja, ob 21. uri pa bo 
v Festivalni dvorani na Bledu večer jugoslovanskih pesmi in plesov. 
V četrtek bo Almira odprla modno hišo Pristava na Bledu z devet
najstimi trgovinicami, ob tej priložnosti pa bo tudi modna revija. V 
petek, na dan praznika, bo ob 16.15 na ploščadi nove LIP-ove poslo
vne stavbe na Bledu koncert godbe na pihala iz Gorij, ob 17. uri bo v 
avli stavbe slavnostna seja radovljiške skupščine, uro kasneje pa 
bodo v Graščini odprli razstavo obrtnih izdelkov in v Šivčevi hiši 
predstavili nekaj tradicionalnih obrti radovljiškega okoliša. V sobo
to ob 18. uri bo na letnem kopališšču v Radovljici 7. mednarodni pla
valni miting, na katerem bodo nastopili tudi vsi naši najboljši pla
valci z izjemo Petričevičeve. Prireditve v počastitev občinskega 
praznika se bodo nadaljevale vse do 28. avgusta. ^ ^ 

Z G L A S O V A A N K E T A 

S o p r o d a j a l c i p r i j a z n i ? 
Kdaj ste bili nazadnje v trgovini, hoteli kupiti 
določen artikel pa se nihče ni zmenil za vas? 
Ali obratno, kupovali ste nekaj kar ste zelo sla
bo poznali pa vam je prodajalka prijazno in s 

Vsi poklici, ki imajo opravka z ljudmi, po
slovanje s strankami potrebujejo določene kva
litete za katere pa lahko vsakodnevno ugota
vljamo, da marsikje niso prisotne. Tokrat smo 
»vzeli pod lupo« prodajalce in pri tem mislili na 
vso širino te besede — na tiste v živilskih trgo
vinah, veleblagovnicah, trafikah... 

V neki točki bi veljala ugotovitev da so seve
da tudi prodajalci samo ljudje, vendar ob zgod
nji misli o posebnem statusu glede na delo s 
strankami bi vseeno morali v trgovinah včasih 
pri posameznikih malo bolje razmisliti o njiho
vem obnašanju in poznavanju prodajanega za 
pultom . . . 

Vida Gorjanc: »V glav-
^ | ^ ^ I nem moram reči, da 

^MHHR^L I imam s prodaialci dobre 
izkušnje, se pa seveda 
najdejo v kakšni trgovi
ni tudi neprijazni. Mi-

I ^ slim, da je to odvisno od 
$ *:> tega kakšne volje je ta

krat prodajalec od viši
ne njegovega osebnega 
dohodka. Včasih človek 

\ J * pogreša strokovne j ši 
nasvet, ne da kupuješ 

mačka v žaklju. Potrebovala bi bolj svetovalca 
kot prodajalca.« 

Rafael Likozar: »Mi
slim, da je prijaznost 
povsem odvisna od po
sameznih ljudi in nima 
prav velike povezave z 
določeno organizacijo 
združenega dela. Po
vsod so prijazni in ne
prijazni. Posebno pogre
šam večje poznavanje 
prodajalcev tistega kar 
prodajajo. Mislim, da bi 
morali znati svetovati, ti 

• V 

poznavanjem priporočila njihovo blagol 
kratno anketo smo ubrali na noto prijazf 
in strokovnosti gorenjskih prodajalcev... 

bolj podrobno predstaviti posamezno blagog 
Dragica Kamer: »P1* 
na vse sorte ljudi 
tiš. Mislim, da sem #1 
sedaj srečala več Pr'i? 
nih kot neprijaznih. 
cimo v Tekstilindusj 
prodajalni v starem fj* 
lu mesta so zelo prW 
zni, v Globusu spodj 
med metražo pa fl 
sploh nihče ne zmeni2* 
te in ti nič kaj posebn* 
ga povedo. Nasploh & 

slim, da bi lahko prodajalci bolj poznali tis 
kar prodajajo.« 

Sašo Tači: »Moje izkjjj 
nje povedo, da so prod' 
jalci v veliki meri prija
zni ljudje. Mislim pa.1* 
je v veliki meri pri]*2 

nost odvisna od p°s8. 
meznika samega, to 
vezano na določeno 
lovno organizacijo. Ko11 

ko poznajo tisto kar p1^ 
dajajo? Mislim, da k * 
dosti in da kar dobro 
znajo tisto kar imajo " 

policah, tako da sem v bistvu s prodajalci k * 
zadovoljna.« 

Tako o (ne)prijaznosti naši tokratni sogovorflj 
ki, ki pa so posebno izpostavili še eno znač'1' 
nost - (ne) poznavanje blaga, ki (naj bi) ga ptCr 

dajalci prodajali. Odgovornost vodstvenih & 
lovcev pri tem?. 

V . l 
Foto: F. Perda" 
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Še tretjič v zapor 

Sin nasilen do matere 
Škofja loka, 27. julija - 28-letni Bernard P. iz vasice v Sel

ški dolini je moral še tretjič v zapor, tokrat za pol leta, ker je bil 
nasilen do svoje matere in do sokrajana. 

V škofjeloški enoti Temeljnega sodišča Kranj so ga pred 
tremi leti že obsodili za kaznivo dejanje nasi lniškega obnašanja 
do matere in tatvino na eno leto zapora, predlani še enkrat za 
eno leto, ker je mamo pretepal, jo z manjšim kuhinjskim nožem 
celo ranil v roko, jo žalil in zmerjal (razen tega pa tudi za goljufi
jo in za ponarejanje listin). Prvega februarja lani so ga pogojno 
spustili s prestajanja zaporne kazni, 22. maja letos pa se je spet 
znašel v priporu, ker je dan prej grozil mami, jo žalil in jo s pest
jo močno udaril po hrbtu, nato pa je na dvorišču napadel še za
sebnega avtoprevoznika, domačina, ki je prišel po plačilo za 
opravljene vožnje. Resda je bil tedaj vinjen, vendar se je, kot je 
tudi sam dejal na glavni obravnavi, dobro zavedal, kaj dela. V 
škofjeloški enoti Temeljnega sodišča Kranj so ga pred nedav
nim obsodili na pol leta zapora, ker z mamo tokrat le ni tako gr
do obračunaval kot v prejšnjih poskusih, obljubil pa je tudi, da se 
bo poboljšal. Nekaj upanja, da bo res tako, je tudi zaradi tega, 
ker ima z dekletom resne načrte za prihodnost. 

i Steklina v vs 
gorenjskih 
občinah 

Kranj, 27. julija - NaPj 
di, da se bo steklina iz ^Ui 
ske, škofjeloške in tr*1 

občine razširila tudi na <j 
lo območje Gorenjske, fj 
uresničile. V radovljiški !v 
ni so odkrili že tri Vn a P-» 
steklih živali (v Kropi, n*>. 1 ^ 
savcu in v vasi Zaloše), * | 
seniški enega. V Bohinj 
za zdaj še ni, vendar J e / 
varnost velika, ker je ^ 
za poletje značilno pr^s ; 
vanje lisic z Baške grap̂ /jj 
cer pa je s steklino n * J 
renjskem najbolj ogr°^ 
škofjeloška občina, kjeN 
doslej odkrili 56 prime 

steklih živali, v kranjs*1 

in v tržiški sedem, $• C-

Traktor ga je pokopal 
Brezje, 31. julija - Na lokalni 

cesti Črnivec - Brezje - Peračica 
se je ponoči smrtno ponesrečil 
53-letni Valetnin Mlakar. S trak
torjem brez vgrajene varnostne 
kabine se je peljal proti Perači-
ci. Že ko je zavil na klanec proti 
vasi, je zaradi njegove cik-caka-
ste vožnje z blatnika odskočila 
sopotnica Alojzija Mlakar, in 
peš nadaljevala pot proti domu. 
Zatem je traktorist z levima ko
lesoma zapeljal s ceste na nekaj 
nižji kolovoz, zaradi česar se je 
traktor prevrnil in pokopal voz
nika pod seboj. Sumijo, da je ne
sreči botroval alkohol. 

Turisti ocenjujejo 
kraj 

Kranjska gora, 1. avgusta - Že 
nekaj let izgled turistične 
Kranjske gore ocenjujejo - sami 
turisti. Tako se je odločilo Turi
stično društvo, ki poleti izbere 
po kanjskogorskih hotelih sku
pino tujih turistov, ki si po ves 
dan ogledujejo Kranjsko goro, 
Podkoren in Rateče in se odloči
jo, katera hiša, penzion, ulica ali 
območje jim je najboj všeč. 

Tudi letos bo prva skupina tu
jih gostov odšla na ocenjevanje 
4. avgusta, septembra pa druga. 
Vse do občnega zbora Turisti
čnega društva nihče ne ve, kak 
šna je odločitev. Šele tedaj na
mreč odprejo zapečatene ovojni
ce in domačinom podelijo pri
znanje in nagrade. . 

Vsekakor je takšno ocenjeva
nje najbolj nepristransko, obje
ktivno, ni pa nepomembno tudi 
to, da tuji turisti, ki so povablje
ni k ocenjevanju, neizmerno uži
vajo v svoji vlogi strokovne žiri
je. 

Otrok nenadoma na 
cesto 

Ribčev laz, 29. julija - Izza ži
ve meje ob cesti, ki od hotela 
Kompas pripelje do glavne ceste 
skozi Ribčev laz, je na cesto ne
nadoma pritekel otrok, 6-letni 
Matej D. iz Ljubljane. Tam ga je 
zadel osebni avto, ki ga je vozil 
Stane Aljančič, star 60 let, iz 
Ljubljane, ki je počasi peljal na 
čelu kolene vozil. Ranjenega so 
otroka odpeljali v Klinični cen
ter v Ljubljano. 

Utopitev v Blejskem 
jezeru 

Bled, 31. julija - Na kopališču 
pri Mlinem v Blejskem jezeru se 
je skupaj s sorodniki kopala 
13-letna Dragana Assanin iz Pe
či na Kosovem. Učila se je pla
vanje v nizki vodi, vendar se je 
nenadoma oddaljila od obale, 
tam pa se dno jezera naglo po
globi. Sorodnica je utapljajočo 
se deklico skušala potegniti iz 
vode, vendar je hitro potonila. 

. tfi 
Po okoli petih minutan ^ 
tamkajšnji kopalci poteg"̂  
jezera, prvo pomoč ji j e jjf 
voznik reševalenga avto"1 i 
iz blejskega zdravstvenoj 
ma.nato pa so ponesrečeni 
spremstvu zdravnice odpe •', 
jeseniško bolnišnico, kjers j; 
nično priključena na ap* 
borijo za življenje. 

Avto trčil v avtobU* 
Lipnica, 30. julija - J* I 

Franc Hočevar z Lavtf^ 
Ljubljani, se je peljal P r °.J| 
niči, ko mu je nasproti P'%j' 
avtobus s Stanislavom $ J 
starim 51 let, iz Mošenj**. M 
nom. Ker je Hočevar voz1 J 
več po sredini, je s pred^'^ 
lom avtomobila trčil v ab ^ 
nato pa ga je zasukalo in Ĵ Ĵ 
zadel še z zadkom. Voznic J 
busa je izgubil oblast naf J 
lom, zaneslo ga je, prevrni J 
s ceste in zdrsnil po tray ^ 
pobočju. V avtobusu niti s°^j 
niti potnikom ni bilo nič, P ,1 
je bil huje ranjen Hočevar] \ 
potnik, 30-letni Vlado Pa' 
Ljubljane. 

Odplake v Jasno 
Kranjska gora, 28. julija —Da z okoljem ravnamo kot svinj ^ 
mehom najbolje dokazuje kranjskogorski primer: izlitje 4 ^ 
soč litrov odplak v kraju Črni vrh v Kraški kotanji nad de' 
brezino Pišnice, okoli 150 metrov proč od hotela Lek in v 9 

dalji tristo metrov od vodnega zajetja Zagmajnica. Čepra 
zdaj še ni prišlo do okužbe pritne vode, po zagotovilu P ^ 
stavnikov Zavoda za socialno medicino in higieno za ^ot^e-
sko pa tudi ni nevarnosti, je primer vsekakor vreden °b?°fljij' 
V četrtek nekaj pred drugo uro popoldne so namreč na kr ^. 
skogorski postaji milice prejeli obvestilo, da kamion J a V , n

t $0 
giene iz Ljubljane vozi odplake naravnost v Jasno. Ko1 

jraz* il> 
ugotovili kasneje, so v počitniškemu domu Zrenjanin Pr^j si' 
triprekatno greznico. Vzdrževalec doma, domačin, ki je 
cer seznanjen, da se morajo odplake odlagati na posebej ^ 
čeno mesto, je kljub temu odločil, da jih kamion vozi nao ^ 
žino Pišnice. Sanitarni in vodnogospodarski inšpektoi 
odredila analizo vzorca odplak in vode iz zajetja. 




